
رئیس شورای عالی حوزه گفت: به کرسی نشاندن حرف 
نظام در  مسئله برجام کار آسانی نبود، چرا که شش قدرت در 
یک طرف میزه مذاکره قرار داشتند و ایران در طرف دیگر، 
این مسئله نشان دهنده قدرت نظام و تدابیر حکیمانه مقام 

معظم رهبری است
الله مقتدایی، صبح دیروز در  سلسله  جلسات  آیت 

شورای مرکزی جامعه ائمه جماعات اصفهان، با اشاره به 
اهمیت انتخابات خبرگان رهبری و مجلس شورای اسلامی، 
گفت: شرکت حداکثری مردم در انتخابات، قدرت و عظمت 
جمهوری اسلامی در جهان و منطقه را افزایش می دهد، 
 دشمنان درصددند که مردم را از نظام و حکومت دور کرده 

و آنان را نسبت به نظام دلسرد کنند...

امروز یک روز خوب برای دنیاست، چراکه ثابت شده مشکلات مهم را می توانیم از طریق دیپلماسی 
حل کنیم نه تهدید و فشار، و قطعا از این جهت امروز روز مهمی است.

آنگونه که اعلام شده تحریم های سوی شورای امنیت، اتحادیه اروپایی و آمریکا علیه ایران در مسئله 
هسته ای، برداشته خواهد شد، اما ظریف گامی جلوتر رفته و در فکر مرحله پس از اجرای برجام است؛ چه 
اینکه او در پیامی توییتری این نوید را به می دهد که »اکنون زمان همه به ویژه ملت های مسلمان است تا 
با یکدیگر متحد شوند و جهان را از خشونت و افراطی گری نجات دهند. ایران )برای این کار( آماده است.«
اگر در دوره تحریم ها، ایران مجبور به فروش نفت با یک یا چند واسطه، آنهم با قیمتی کمتر از مبلغ 
واقعی بود که از خلال آن مفاسد بزرگ اقتصادی همچون بابک زنجانی بروز کرد، با لغو تحریم ها می توان 
نفت را به صورت مستقیم فروخت. روز گذشته رویترز نیز گزارش داده که ایران صادرات نفت خام خود 
به هند را در سال جاری تا ۲۰۰ هزار بشکه در  روز افزایش خواهد داد، مضاف بر آنکه صادرات نفت به اروپا 

بعد از چهار سال از  سر  گرفته می شود؛ آنچنانکه مدیران وزارت نفت نیز از بازگشت قابل توجه کشتی های 
نفتکش خارجی برای حمل و بارگیری نفت خام صادراتی ایران به پایانه های نفتی کشور در منطقه خلیج 
فارس خبر داده اند تا در پی آن نیز اعلام شود که تمامی زیر ساخت های برای میزبانی نفتکش های خارجی 

و بین المللی در پایانه های نفتی ایران به ویژه پایانه خارگ ایجاد شده است.
چند روز پیش از این بود که معاون وزیر خارجه به دیدار فعالان اقتصادی رفت تا بگوید با اجرای برجام 
کشورهای اتحادیه اروپا و آمریکا متعهد به رفع همه تحریم ها شده اند و در روز اجرایی شدن برجام همه 
تحریم های بانکی و مالی رفع و همچنین تحریم هایی که مربوط به دستورالعمل اجرایی رئیس جمهور و 

تحریم های کنگره آمریکا بوده لغو می شود.
به نظر می رسد گرفتاری های 1۲ ساله پایان یافته و فصل جدیدی در مناسبات بین المللی ایران با 

طعم ظریف اغاز شده است. 

جناح راست بالاخره از علی اکبر ناطق نوری دل کند. همه چیز از آنجا آغاز شد که محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری 
محبوب اصولگرایان در مناظره انتخاباتی با میرحسین موسوی، نخست وزیر دوران جنگ در میانه مناظره ناگهان پرسید: »پسر 
آقای ناطق چطور میلیاردر شد؟ خود آقای ناطق چطوری دارد زندگی می کند؟« گرچه در آن مناظره انگشت اتهام به سوی 
افراد دیگری هم نشانه رفت اما شیخ نور انتظار داشت اعضای جامعه روحانیت و دوستان اصولگرای قدیمی اش به جای سکوت 
از او دفاع کنند. همین موجب جدایی ناطق نوری از اصولگرایان شد و او به نشانه قهر، جامعه روحانیت مبارز را ترک کرد و دیگر 

در جلسات آن شرکت نکرد.
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احمدی نژاد همچنان تلفات می دهد

 قطع امید اصولگرایان 
از شیخ نور 

لاریجانی با اشاره به برداشته شدن تحریم ها:

از این پس زندگی مردم راحت تر می شود

د ومین همایش اصولگرایان این بار بدون شخصیت های کلید ی

بگومگوهای اصولگرایان همچنان ادامه دارد

دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران:

با صندوق  رای قهر نمی کنیم 

آیت الله مقتدایی:

به کرسی نشاندن حرف نظام در برجام
 کار آسانی نبود
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مجمع تشخیص مصلحت نظام دیروز به ریاست آیت الله هاشمی رفسنجانی و با 
حضور اکثریت اعضا تشکیل جلسه داد. 

به گزارش ایسنا، در ابتدای جلسه، آیت الله هاشمی رفسنجانی، با توجه به انجام 
مراحل پایانی برجام و انجام تعهدات طرفین و اینکه در ساعات آینده، با حضور دکتر 
ظریف، جان کری و خانم موگرینی نماینده اتحادیه اروپا، لغو تمام تحریم های 
مربوط به مسائل هسته ای جمهوری اسلامی اعلام خواهد شد، مراحل کار و 
مذاکرات را بسیار فشرده، سخت و همراه با تدبیر و عقلانیت توصیف کرد و 
از پشتکار رئیس جمهور، دولت و به ویژه تیم مذاکره کننده هسته ای که تحت 

حمایت کامل رهبری معظم انقلاب انجام شد، تشکر و قدردانی کرد و این موفقیت را 
به رهبر انقلاب، دولت و به ویژه مردم غیور و وفادار ایران تبریک گفت. وی با تأکید بر 
ضرورت پایبندی و تعهد طرف مقابل به همه مراحل و مفاد برجام گفت: امیدواریم طرف 
مقابل به وظایف و تعهدات خود به طور کامل عمل کند، در غیر این صورت جمهوری 
اسلامی ایران نیز مقابله به مثل خواهد کرد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با 
اشاره به اتفاقات اخیر در خلیج فارس در مورد ملوانان نظامی آمریکا گفت: مسئله ای که 
می توانست در داخل، منطقه و جهان تبدیل به یک هیاهو و جنجال جدیدی به ویژه در 

آستانه اجرای برجام و انتخابات اسفند ماه شود با سرعت عمل ...

به مناسبت لغو تحریم ها اعلام شد:

تبریک آیت الله هاشمی به رهبر انقلاب و ملت ایران

2

روزنامه

فصل جدید با طعم ظریف
پایان گرفتاری 1۲ ساله:

2
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اساسی ترین مساله انتخابات
سیمین حاجی پور ساردویی*

بررسی و تحلیل تغییرات رخ داده در ترکیب شبکه های نخبگان و بازیگران سیاسی از 
ابتدای انقلاب تا کنون حکایت از آن دارد که در نوک پیکان قدرت فقط نوسانات، تلاطمات 
و افت و خیزهای کوچکی در شبکه های نخبگان قدیم که اصولاً بازماندگان نسل اول و 
حداکثر دوم انقلاب هستند، رخ داده است. اقدام ها و راهبردهای )استراتژی های( اتخاذ 
شده برای ورود نخبگان یا بازیگران بازتولید شده جدید اغلب با شکست روبه رو شده است. 
به نظر می رسد این موضوع ثمره سازگاری احزاب و مردم با نخبگان قدیم باشد که خود 
از بازدارنده های توسعه جامعه مدنی محسوب می شود. جامعه مدنی در ایران ما لاغر و 
ضعیف است و نخبگان ما در صحنه های مختلف با جلوگیری از ورود و جذب بازیگران 

جدید همچنان این جامعه را لاغر و نحیف حفظ می کنند.
واقعیت این است که سطح بالایی از بازتولید نخبگان در تمام زمینه ها از سیاست گرفته 
تا اقتصاد و فرهنگ رخ داده است. در عرصه های اقتصاد و فرهنگ هر از چندگاهی شاهد 
ظهور و بروز بازیگران جدید هستیم، اما به نظر می رسد قافیه نظام )سیستم( سیاسی 
کشور، به ویژه در حوزه و عرصه ی احزاب و انتخابات و بازیگران و نخبگان تازه، بسته تر 

و تنگ تر است. 
پرسش اساسی که در اینجا به ذهن تلنگر می زند این است که بازتولید گسترده نخبگان 
سیاسی قدیم چه سود و منفعتی برای پویایی نظام و ارایه راهکارها، تاکتیک ها و راهبردهای 
)استراتژی های( جدید دارد؟ آیا هنجارها، الگوها و تصورات نهادینه شده در نخبگان قدیم 

در تغییر و پیشرفت شتاب آلود نظام های حاکم بر جهان امروز اندیشه کرده است؟
معمای دشوار و غامض ما در آستانه انتخابات اسفند ماه 1394 خورشیدی که حتی تا 
پوچ و بی معنا ساختن جایگاه رقیبان در جامعه مدنی پیش می رود، نادیده انگاشتن حضور 
زنان و مردان جوان، صادق، تحصیل کرده و به حاشیه رانده شده ای است که قادرند با 
ایجاد تغییرات اساسی در ترکیب مجلس )پارلمان( بر گذار کشور از شرایط سخت حاکم 

تأثیرگذار باشند. 
شاید توجه به این نکته خالی از لطف نباشد که تغییرات کوچک در ترکیب پارلمان، 
مشابه جابه جایی هایی خواهد بود که در اداره های دولتی رخ می دهد. فردی که پیش از 
این )قبلًا( وزیر بوده، استاندار بوده و یا ... اکنون برای بازیابی قدرت می خواهد و می جنگد 
تا در جایگاه وکالت قرار بگیرد؛ جنگی که به نظر می رسد جنگ قدرت است و هیچ نیروی 

جدیدی را برای اعتلا و پیشرفت کشور بازتولید نمی کند.
انسان ها به لحاظ فکری، اخلاقی، علایق، انگیزه ها، اهداف، نگاه و ... با هم تفاوت دارند. 
شایسته ترین افراد هر جامعه نخبگان آن جامعه هستند که به طور مستقیم یا غیرمستقیم 
بر جامعه حکومت می کنند. ترکیب جامعه و نخبگان آن در حالت مطلوب، نه در بهترین 
حالت، باید ترکیبی هرم گونه از حکمرانان و طبقات مختلف اجتماعی را ساخت بندی کند؛ 
اما اگر برای جامعه ایران نموداری رسم کنیم و محور عمودی آن را میزان درآمد در نظر 
بگیریم و بر روی محور افقی جمعیتی را نشان دهیم که با آن میزان درآمد زندگی می 
کنند، درمی یابیم که جامعه ما یک جامعه »هرمی« با تناسبی از ثروت و قدرت نیست که 
به نرمی از یک سطح به سطح دیگر و از یک طبقه اجتماعی به طبقه دیگر بلغزد. برعکس، 
جامعه ما مانند یک »پیکان جامعوی« به نظر می رسد که در انتها بسیار پهن و وسیع و 
در بالا جایی که نخبگان قرار می گیرند بسیار باریک و تنگ است. در انتهای این پیکان 
مردان و زنانی قرار دارند که از حداقل های زندگی محروم هستند، در فقر غوطه می خورند 
و در عمق تاریک آن فقط می توانند به فکر رزقی حلال بر سر سفره شام باشند تا شرمنده 

کودکان خود نشوند.
در بخش میانی منحنی که طبقه متوسط را شکل داده اند آشفتگی و تحرکی به چشم 
می خورد که نشان از مطالبات جدید دارد: پیشرفت ها و شکست ها، بالا رفتن از پله های 
ترقی بر اساس توانمندی، استعداد یا شانس یا شکست در نتیجه بی تدبیری و بدبیاری. در 
بالاترین نقطه اما نخبگان نشسته اند که می خواهند کنترل ثروت و قدرت را برای مدتی در 
اختیار داشته باشند، اما انگار این مسند پایدار است؛ فقط جابه جایی های کوچکی را تجربه 
می کند اما هرگز نوک پیکان را رها نمی کند، چه در قالب دولت و چه در قالب مخالف 
دولت، بالاخره حضور دارد و به طور مرتب حضور خود را صدا می زند و قافیه را بر بازیگران 
نو با افکار و اندیشه هایی جدید تنگ می کند و مردم که با نخبگان قدیم به سازگاری رسیده 

اند، برای پرهیز از تنش های جدید با نخبگان قدیم همراه می شوند.
اما اگر می خواهیم تحرک و شادابی جامعه افزایش یابد، اگر می خواهیم شایسته ترین 
افراد بر ما حکومت کنند، اگر می خواهیم توسعه به معنای واقعی نه در زیر هاله ای از توهم 
را تجربه کنیم، باید چرخش نخبگان و بازیگران سیاسی رخ دهد تا جامعه از کسوت رخوت 
بیرون بیاید، امید در دل ها بیدار شود و رؤیاها رنگ واقعیت بگیرد. نباید انباشتگی جایگاه 
های سیاسی در یک زمان و با افراد خاص باقی بماند که اگر بماند، حکومت به دیوانسالاری 
فرتوت و درمانده تبدیل می شود که از هر گونه قدرت ابتکار، خلاقیت، نوآوری و ارایه 

راهکارهای جدید عاجز و ناتوان خواهد بود.
برای پیشگیری از این وضعیت، امروز ما رؤیایی داریم که با چرخش بازیگران و جذب 
افراد جدید، مستعد و صاحب اندیشه، تعادل جامعه حفظ شود و روز به روز نوک پیکان 
نسبت به بخش میانی و انتهایی آن به فربهی و شادابی بیشتری دست یابد. امروز ما رؤیایی 
داریم که با افزایش آگاهی سیاسی تک تک افراد جامعه و با بصیرت گسترده تر احزاب 
سیاسی، ورود افراد شایسته به عرصه سیاست تسهیل شود و با حضور ترکیبی از افراد 
شایسته جدید و افراد باتجربه قدیم در صحنه سیاسی، کشور به سمت ثبات و مشروعیت 

هر چه بیشتر هدایت شود.
امروز ما رؤیایی داریم که اگر اندیشه بازیگران جدید با بینش نخبگان قدیم همراه و 
همسو شود، هم افزایی آن نصیب ملت ایران می شود. امروز ما رؤیایی داریم که با چرخش 
نخبگی، جامعه از رفاه و توسعه پایدار و همه جانبه بیشتری برخوردار می شود زیرا گردش 
یا جریان ایده ها همزمان و همراه با چرخش بازیگران و نخبگان رخ خواهد داد. امروز ما 

رؤیایی داریم که باید همگی برای تحقق آن تلاش کنیم.
* دانشجوی دکتری جامعه شناسی سیاسی

سخنگوی شورای نگهبان:

به گزارش های بی نام و نشان
 و بدون دلیل ترتیب اثر نمی دهیم

سخنگوی شورای نگهبان تأکید کرد: در احراز صلاحیت کاندیداها نباید به گزارشات بی 
نام و نشان و بدون دلیل ترتیب اثر داد.

نجات الله ابراهیمان در گفت و گو با جماران، در پاسخ به سوالی در مورد نحوه ارزیابی 
سابقه کاندبدها با توجه به گسترش فضای مجازی و فعالیت آنان در این عرصه، اظهار کرد: 
در بررسی صلاحیت کاندیداها کم کم این امور را باید در نظر بگیریم؛ چرا که وقتی دنبال 
مواضع سیاسی یک فرد هستیم، اگر دیروز در میتینگ ها سخنرانی او را گوش می کردیم 
امروز فضا تغییر کرده است؛ لذا هرجایی که او اتخاذ موضع، فعالیت دینی و سیاسی داشته 
است که فضای آن خصوصا برای افراد جوان تر، فضای مجازی است، برای رد یا تأیید 

صلاحیت در فضاها باید مدنظر قرار گیرد. 
وی در پاسخ به اینکه آیا ملاک فعلی احراز صلاحیت عضویت در احزاب است؟ گفت: 
خیر؛ بسیاری از اشخاص در کشور ما عضو هیچ حزبی نیستند و در انتخابات به صورت 
مستقل کاندیدا شده اند؛ خصوصا آنکه در شهرهای کوچک داوطلبان مستقل نقش مهمی 

دارند و لذا لزوما عضویت در حزب ملاک فعالیت و سابقه سیاسی نیست. 
سخنگوی شورای نگهیان یادآور شد: یک نفر ممکن است مبلّغ دینی، فعال سیاسی یا 
استاد دانشگاه موثر باشد که مواضع و فعالیت های او نشان از التزام به شرع نظام جمهوری 

اسلامی و احساس وظیفه باشد که احراز صلاحیت این افراد خیلی سخت نخواهد بود. 
ابراهیمان در پاسخ به سوال دیگری در مورد ملاک تحقیقات محلی هیأت نظارت در 
مورد کاندیداها گفت: مواضع، سخنرانی ها و حسن شهرت افراد، التزام به شرع و اینکه مردم 
آنها را به عنوان مسلمان متدین می شناسند یا خیر، از ملاک های این هیأت هاست که 
برای این منظور به سراغ افراد شناخته شده و مورد اعتماد یک شهر می روند. وی در مورد 
اینکه آیا استعلام از نهادهای خارج از مراجع چهارگانه جزو تحقیقات محلی محسوب می 
شود یا خیر؟ تصریح کرد: هرجایی که بتواند اطلاعات موثری به ما بدهد ما از آن استقبال 
می کنیم، اما این اطلاعات باید مستند و مدلل باشد. سخنگوی شورای نگهیان تأکید کرد: 
خودمان صحت گزارش ها را بررسی می کنیم؛ اما علی القاعده نباید به گزارشات بی نام و 

نشان و بدون دلیل ترتیب اثر داد.

یادداشت

خبــر

به  گفت:  حوزه  عالی  شورای  رئیس 
کرسی نشاندن حرف نظام در  مسئله برجام 
کار آسانی نبود، چرا که شش قدرت در یک 
طرف میزه مذاکره قرار داشتند و ایران در 
طرف دیگر، این مسئله نشان دهنده قدرت 
نظام و تدابیر حکیمانه مقام معظم رهبری 

است
در   دیروز  صبح  مقتدایی،  الله  آیت 
جامعه  مرکزی  سلسله  جلسات شورای 
ائمه جماعات اصفهان، با اشاره به اهمیت 
انتخابات خبرگان رهبری و مجلس شورای 
اسلامی، گفت: شرکت حداکثری مردم در 
انتخابات، قدرت و عظمت جمهوری اسلامی 
دهد،  می  افزایش  را  منطقه  و  در جهان 

 دشمنان درصددند که مردم را از نظام و حکومت دور کرده 
و آنان را نسبت به نظام دلسرد کنند.

ضرورت حضور حداکثری در انتخابات
وی با تاکید بر این که روحانیون باید مردم را به حضور 
حداکثری در انتخابات تشویق و ترغیب کنند، افزود: برای 
تحققی این مهم نیاز به هیچ  چیزخاصی نیاز نیست، بلکه 
فقط کافی است برکات و دستاوردهای انقلاب و نظام برای 

مردم تبیین شود.
رئیس شورای عالی حوزه های علمیه تصریح کرد: 
روحانیون برای تحقق حضور حداکثری مردم در انتخابات، 
از عظمتی که شیعه در جهان پیداکرده و رویش های 
انقلاب اسلامی همچون شیخ زکزاکی در نیجریه که بر اثر 
ارتباط با حوزه قم و نظام جمهوری اسلامی ایران توانست 

حدود 16 میلیون نفر را شیعه کند، بگویند.
 نفوذ اندیشه های امام راحل در اقصی نقاط عالم

وی با اشاره به  نفوذ اندیشه های امام راحل در اقصی 
نقاط عالم، بیان داشت:  اقتدار و جایگاه بالای جمهوری 
اسلامی ایران در دنیا علی رغم  همه دشمنی ها و همچنین 
به کرسی نشاندن حرف نظام در  مسئله برجام که کار 
آسانی نبود، چرا که شش قدرت در یک طرف میزه مذاکره 
قرار داشتند و ایران در طرف دیگر، نشان دهنده قدرت نظام 
اسلامی و تدابیر حکیمانه مقام معظم رهبری است که  باید 

شکرگزار آن بود.
مدیریت امام گونه رهبری

عضو خبرگان رهبری ادامه داد: رهبر معظم انقلاب 
با تدابیر حکیمانه توانسته نظام را مثل زمان حضرت امام 
راحل با همان اقتدار به پیش ببرد و بحران های به وجود 

آمده را مدیریت کند تا به  نظام و انقلاب 
ضربه ای وارد نشود. به گزارش خبرگزاری 
الله مقتدایی تصریح کرد:  »حوزه«، آیت 
بسیاری از سران کشورهای مهم در مورد 
شخصیت رهبری اذعان کرده اند که کسی 
را مثل ایشان را در سیاست ندیده اند،  ازنظر 
فقاهت نیز ایشان جایگاه بسیار بالایی دارند.
روحانیون مردم را به حضور حداکثری 

دعوت کنند
رئیس شورای عالی حوزه های علمیه 
یادآور شد: حضور حداکثری در انتخابات 
لبیک به رهبر معظم انقلاب که خود را 
وقف اسلام و نظام اسلامی کرده، می باشد، 
لذا روحانیون وظیفه دارند که زمینه حضور  
گسترده مردم در پای صندوق های رأی را فراهم آورند تا 
دشمنان مایوس تر از گذشته شوند. وی به جایگاه مجلس 
خبرگان رهبری اشاره کرد و گفت: همان طور که امام راحل 
فرمودند این مجلس، مجلس شیوخ است و  نمایندگانی که 
در آن حضور دارند، افرادی عالم، وزین و مورد اعتماد مردم 
هستند، لذا مردم باید در انتخاب نمایندگان خبرگان دقت 

لازم را داشته باشند.
تاکید بر هجرت طلاب و روحانیون

آیت الله مقتدایی در پایان با اشاره به مسئله هجرت 
حضور  بر  رهبری  معظم  مقام  کرد:  اظهار  روحانیون، 
روحانیون در شهرستان ها تاکید ویژه ای دارند، براین 
اساس طلاب و روحانیون باید پس از تحصیل، به شهرستان 

ها هجرت کرده و به تبلیغ دین بپردازند.

آیت الله مقتدایی:

به کرسی نشاندن حرف نظام در برجام کار آسانی نبود

اخبار
غلامرضا تاجگردون :

اصلاح طلبان دنبال تشکیل 
مجلس ششم نیستند 

غلامرضا تاجگردون از معدود نمایندگان اصلاح طلب مجلس در دوره نهم با بیان اینکه 
اصلاح طلبان به دنبال تشکیل مجلس ششم نیستند، می گوید اگر در مجلس آینده یک 

اکثریت عاقل وجود داشته باشد بهتر از یک اقلیت قوی اصلاح طلب است.

به گزارش جماران، وی با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان در زمینه رهبری این جریان 
با مشکلی مواجه نیستند، به انتخابات ریاست جمهوری یازدهم اشاره می کند و می گوید: 
در این انتخابات تنها با یک دست خط آقای خاتمی، عارف انصراف داد و روحانی رئیس 
جمهور شد؛ این در حالی است که در جریان اصولگرایی و با این همه آدم های بزرگ چنین 
کاری شدنی نیست. این نماینده مجلس، وحدت جریان اصولگرا و ائتلاف با تندروهای 
این جریان را تصنعی می داند و می گوید: ما در این مجلس به وضوح دیدیم که جریان 
تندروی اصولگرایی با جریان ملایم تر اصولگرایی تعارض بیشتری داشته اند تا اصلاح طلبان و 
اختلافات مبنایی دارند. تاجگردون رفتار لاریجانی در قبال ائتلاف اصولگرایان را هم معقولانه 
توصیف و تاکید می کند: اگر او با رسایی و کوچک زاده در یک لیست قرار گیرد، من به 

لاریجانی شک خواهم کرد.
او در گفت وگو با ایسنا همچنین از نقش لاریجانی در کمک به دولت روحانی، تغییر 70، 
80 درصدی ترکیب مجلس آینده، مخالفت ها با اجرای برجام در داخل، منطقه و عرصه 

بین الملل، اثرات اقتصادی اجرای برجام و تاخیر در ارائه لوایح بودجه و برنامه گفت.

دهشتی  مطرح کرد :

ضعف دستگاه های نظارتی و انتظامی 
در مسئله سفارت عربستان 

نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: رحمانی فضلی باید در 
خصوص اتفاقات رخ داده در مقابل سفارت عربستان توضیح دهد و باید مشخص شود چرا 

نیروی انتظامی و امنیتی کشور چنین واکنش هایی را پیش بینی نکرده بودند. 
سید حسین دهدشتی در گفت و گو با خانه ملت با اشاره به اینکه این هفته در 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی از وزیر کشور سوال می کند، اظهار داشت: از 
وزیر اطلاعات و وزیر کشور در خصوص حمله به سفارت عربستان سوال دارم.  موضع ایران 
در قبال عربستان مشخص است و کسی را نمی توان پیدا کرد که موافق سیاست های 

آل سعود باشد.
عضو کمیسیون انرژی در مجلس نهم شورای اسلامی ادامه داد: بعد از فاجعه منا و 
سیاست های خصمانه ای که عربستان در قبال ایران اتخاذ کرد، قطعا اعدام شیخ نمر رهبر 
شیعیان عربستان با واکنش های تندی از سوی مردم شیعه ایران مواجه می شد. انتظار 
می رفت که نیروی انتظامی و امنیتی کشور پیش بینی لازم برای کنترل خشم مردم را 

در نظر می گرفتند.
این نماینده گفت: واکنش و اعتراض مردمی به اعدام شیخ نمر قابل درک است اما 
نباید اصول و قواعد بین المللی را زیر پا می گذاشتیم و عده ای به صرف رفتار احساسی به 
سفارت یک کشور حمله کنند. این موضوع را به هیچ وجه نمی پذیریم این اقدام بدترین 

دفاع از اعدام شیخ نمر بود.
وی ادامه داد: مقام معظم رهبری که در سال 67  عهده دار ریاست جمهوری بود در 
خطبه نماز جمعه به صراحت عنوان کردند که با وجود اینکه با بسیاری از سیاست های 
کشورهای مختلف موافق نیستیم  اما دلیل نمی شود که به سفارت آنها که خاکشان 

محسوب می شود حمله کنیم.
دهدشتی با بیان اینکه عده بنا به هر دلیلی اقدام غیر منطقی انجام داده اند، اظهار کرد: 
سوال اینجاست که در چنین شرایطی،  جایگاه سیستم امنیتی، نظارتی و امنیتی کشور 
کجاست؟ در شرایطی حمله به سفارت عربستان کنترل نشد که در شرایط اعتراضی دیگر 
شاهد رفتارهای پیشگیرانه سیستم های انتظامی هستیم اقدام آنها درست و به موقع است 

اما چرا در مسئله سفارت عربستان درست و به موقع اقدام نشد.
نماینده مردم آبادان در مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه جنایت عربستان در قبال 
اعدام شیخ نمر برگ برنده ای بود در دست شیعیان برای اعتراض منطقی و درست از 
جنایت های آل سعود گفت: اما رفتار احساسی و نادرست باعث شد نگاه جامع بین المللی 
به ایران تغییر کند. این حاکی از ضعف اساسی در بخش نظارت و انتظامی کشور است که 

باید وزیر کشور و اطلاعات توضیح دهند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اگر ابعاد حمله به سفارت 
مشخص شود می توان اقدامات پیشگیرانه برای عدم تکرار آن در آینده شد چرا که این 

اقدام بای کشور هزینه بر بود.
به گزارش خانه ملت، عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور، جهت پاسخ به سوال 
نمایندگان روز دوشنبه 28 دی ماه در جلسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 

حاضر می شود.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس :

امروز لوایح بودجه و برنامه ششم 
به مجلس تقدیم می شود

سخنگوی هیات رئیسه مجلس، از ارسال لوایح برنامه ششم و بودجه 95 به مجلس خبر 
داد و گفت: دولت همزمان با ارسال این لوایح، لایحه چنددوازدهم بودجه نیز باید به مجلس 
ارسال کند. عبدالرضا مصری در گفت وگو با خانه ملت، از ارسال لایحه بودجه و برنامه ششم 
توسعه به مجلس خبرداد و گفت: فردا )27 دی ماه( زمان ارسال لوایح برنامه ششم و بودجه 

95 کل کشور به مجلس خواهد بود.
نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه اولویت کاری مجلس 
همکاری با دولت برای بررسی و تصویب بودجه است، افزود: همزمان با ارایه بودجه و برنامه 

ششم به مجلس بررسی آن از سوی مجلس با نهایت همکاری آغاز خواهد شد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا تصویب نهایی بودجه و برنامه ششم توسعه به سال 95 
موکول خواهد شد یا خیر، تصریح کرد: چون قانون برنامه پنجم توسعه تا پایان اسفندماه 
سال جاری ضمانت اجرا داشته و بودجه سال 95 باید براساس سند بالادستی یعنی برنامه 
ششم توسعه تدوین و تصویب شود؛لذا مجلس برای اینکه سرعت کار بالا برود کمیسیون 

تلفیقی برای هر کدام از این دو لوایح تشکیل داده است.
مصری ادامه داد: در صحن علنی مجلس طبق آیین نامه داخلی مجلس باید ابتدا لایحه 

برنامه ششم بررسی و پس از آن بودجه 95 مصوب شود.
ضرورت ارایه لایحه بودجه چند دوازدهم به مجلس

این نماینده مردم در مجلس نهم، افزود: با توجه به محدودیتی که قانون تعیین کرده 
دولت باید همزمان با لوایح برنامه ششم توسعه و بودجه 95، لایحه چند دوازدهم نیز 
برای بودجه سال آتی تقدیم مجلس کند تا ابتدای سال آینده پرداخت های و درآمدهای 
دولت دچار مشکل نشود. مصری ادامه داد: مجلس برابر آیین نامه و برابر زمان بندی آن 
بررسی لوایح مذکور را آغاز می کند. وی با بیان اینکه طبق قانون 10 روز نمایندگان،20 روز 
کمیسیون تخصصی و 6 هفته نیز کمیسیون های تخصصی باید گزارش  خود را به صحن در 
خصوص لوایح مذکور ارایه کنند، تصریح کرد: بررسی لوایح مذکور منهای بررسی آن ها در 
صحن، زمانی در حدود 72 روز لازم دارد. مصری یادآور شد: شاید بررسی نظرات کمیسیون 
ها و کمیسیون تلفیق بودجه درخصوص دو لایحه مذکور قبل از پایان سال جاری صورت 

بگیرد؛اما بررسی آن ها در صحن در امسال ممکن نیست.
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی، همچنین از امکان سه شیفته شدن 

مجلس در حین بررسی لوایح بودجه و برنامه ششم توسعه خبرداد.

اوباما اجازه فروش هواپیما به ایران را صادر کرد 
رئیس جمهور آمریکا در آستانه اعلام اجرای برجام، مجوز فروش هواپیما به ایران را 

صادر کرد. 
به گزارش ایسنا، به نوشته روزنامه یو اس ای تودی، باراک اوباما رئیس جمهور آمریکا 
گامی دیگر در راستای اجرای برنامه جامع اقدام مشترک ) برجام( و لغو تحریم های ایران 
برداشت و اجازه صادرات هواپیمای مسافربری به ایران را صادر کرد.  ایران و گروه 1+5 به 
علاوه اتحادیه اروپا سپس بیانیه اجرای رسمی این توافق را ارائه خواهند داد. بن رو دز معاون 
مشاور امنیت ملی کاخ سفید روز جمعه گفت که لغو تحریم های ایران پس از تایید اجرای 
تعهدات ایران توسط آژانس انجام خواهد شد.  وی همچنین دربار ه  عادی سازی روابط تهران 
و واشنگتن پس از اجرای برجام گفت که آمریکا به دنبال برقراری روابط دیپلماتیک با ایران 
نیست، بلکه ممنوعیت تجارت آمریکا با ایران به قوت خود باقی خواهند ماند. بنابراین اغلب 

تجارتی که پس از اجرای برجام به ایران سرازیر می شود، بین المللی خواهد بود. 
بر اساس این گزارش، این اظهار نظر مقام آمریکایی در حالی مطرح شده است که 
ایرانی ها به ویژه مقامات وزارت امور خارجه بارها تاکید کرده اند، مذاکرات با آمریکا تنها درباره  

موضوع هسته ای بوده است. 

رئیس مجلس شورای اسلامی برداشته 
شدن تحریم ها را امری مبارک برای کشور 
دانست و گفت: مردم از این پس راحت تر 

زندگی می کنند.
علی لاریجانی عصر دیروز با حضور در 
همایش تجلیل از کارکنان برتر مجلس ضمن 
ابراز خرسندی از حضور در جمع کارکنان 
نمونه مجلس اظهار کرد: خوشبختانه امروز 
مصادف با حادثه مهم رفع تحریم هاست. 
رئیس مجلس تصریح کرد: بعد از تمام فراز 
و فرودها در کشور تحریم ها  برداشته می شود 
و این امر مبارکی برای کشور بوده و زندگی 
مردم راحت تر می شود. لاریجانی ادامه داد: 
موجب  کشورمان  در  هسته ای  موضوع 
شد 12 سال مشغول به این مسئله شویم 
که البته ریشه آن در ستمی بود که برخی 
کشورهای بزرگ بر ایران روا داشتند.   وی 
افزود: موضوع هسته ای در کشورمان بسیار 
زودتر می توانست حل شود اما غربی ها تصور 
دیگری داشتند که در زبان رسانه ای اعلام 
انرژی  کامل  توقف سازی  آن  و  نمی کردند 
هسته ای در کشورمان بود. رئیس مجلس 
تاکید کرد: غربی ها تصور می کردند با فشار 
را  آنها  حرف  ما  سرانجام  ایران  بر  آوردن 
خواهیم پذیرفت. لاریجانی با بیان اینکه در 

مورد جزییات برخی اختلاف نظرها وجود 
دارد تصریح کرد: اما موضوع مهم بعد از تمام 
فشارها و تحریم های همه جانبه مانند نفتی و 
بانکی سرانجام تحریم ها برداشته شده و ایران 
می تواند با افزایش سهمیه نفت و دیگر موارد 
راحت تر اقدام کند. وی ادامه داد: غربی ها 
جدای از فشارهای سیاسی بر ایران تصور 
با فشارهای اقتصادی و منزوی  می کردند 
ساختن ایران، کشورمان در نهایت غنی سازی 
را متوقف خواهد کرد اما با هدایت های مقام 
معظم رهبری سرانجام این توفیق حاصل 
شد که غنی سازی در کنار تحقیق و توسعه 
و برداشته شدن تحریم ها برای کشورمان 
داشت:  بیان  مجلس  رئیس  شود.  حاصل 
حدود سه سال پیش بعد از یک ارزیابی اولیه 
غربی ها برای تغییر رویکرد خود اقدام کردند 
لذا آمریکایی ها نامه ای را برای انجام مذاکره با 
ایران ارسال کردند. لاریجانی ادامه داد: البته 
در این میان گفت وگوهای بسیاری انجام شد 
اما جمهوری اسلامی ایران نمی خواست تا 
زمانی که آنها حق غنی سازی را در ایران قبول 

نکرده اند با آنها وارد مذاکرات شود.
تاکید بر استفاده از فرصت ها

 پس از لغو تحریم ها
جمهوری  مجالس  روسای  همچنین 

لزوم  بر  لوکزامبورگ  و  ایران  اسلامی 
استفاده از فرصت های ایجاد شده و توسعه 
همکاری های متقابل دو کشور پس از لغو 
و  لاریجانی  علی  کردند.  تاکید  تحریم ها 
مارس بارتو لومئو روسای مجالس ایران و 
لوکزامبورک پس از دیدار و گفت وگوهای 
مذاکرات  خبرنگاران  جمع  در  مشترک 
موثر  و  سازنده  خوب،  را  گرفته  صورت 
دانستند و تصریح کردند استفاده از تجربیات 
دو کشور و بهره مندی از روابط بین پارلمانی 
شده  ترسیم  اهداف  مسیر  در  می تواند 
ایران و لوکزامبورگ در سطح منطقه ای و 
جهانی موثر باشد. علی لاریجانی در این باره 
خاطرنشان کرد: مذاکرات خوب و سازنده ای 
با رئیس پارلمان لوکزامبورگ صورت گرفت 
و پس از این دیدارها نیز مرکز پژوهش ها 
و کمیسیون های مختلف مجلس شورای 
اسلامی دیدارهایی با هیات لوکزامبورگی 
کشور  افزود:  وی  داشت.  خواهند 
توسعه  و  بانکداری  مورد  در  لوکزامبورگ 
سرمایه گذاری از تجربیات و توانمندی های 
خوبی برخوردار است و در این زمینه نیز 
رئیس بانک مرکزی دیدارهایی با مسوولین 
این کشور برای استفاده تجربیات خواهند 
داشت. رئیس قوه مقننه با اشاره به همزمانی 

دیدار روسای پارلمان ایران و لوکزامبورگ 
با انجام مذاکرات نهایی برای لغو تحریم ها 
نیک  فال  به  را  همزمانی  این  ما  گفت: 
می گیریم و امیدواریم مذاکرات  به عنوان پله 
نخست برای فصل جدیدی از همکاری های 
موثر ایران و لوکزامبورگ پس از تحریم ها 
باشد. وی تصریح کرد: بخشی از مذاکرات 
ما با طرف لوکزامبورگی مربوط به مبارزه 
با تروریسم و ایجاد ثبات در منطقه بود که 
بحمدالله تفاهم نظرهایی در این زمینه وجود 
داشت. موضوع حضور زنان در مجلس نیز 
پایانی  بخش  در  که  بود  دیگری  موضوع 
مطرح  لوکزامبورگی  طرف  با  صحبت ها 
شد و آقای بارتو لومئو اظهار داشتند که 
در لوکزامبورگ نیز زنان در اقلیت مجلس 
تاکید داشتیم که در  نیز  قرار دارند و ما 
قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران منعی 
برای حضور زنان در مجلس نیست و زنان 
برابرند.  انتخاباتی  رقابت های  در  مردان  و 
حتی می توانند اکثریت مجلس را در اختیار 
بگیرند. وی در پایان اظهار امیدواری کرد که 
مذاکرات  ایران و لوکزامبورگ شروع خوبی 
پس از لغو تحریم ها علیه ایران باشد و هر دو 
طرف برای افزایش روابط دو کشور بتوانند 

همکاری های مطلوبی انجام دهند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
امام آنجایی که به توطئه علیه مجموعه مردم 
مربوط بود رسانه خاطی را از سایر جراید جدا 
می کرد و چنین مسئله ای را به سایر رسانه 

ها و مطبوعات تسری نمی داد.
علی ربیعی در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبری و اطلاع رسانی جماران، با بیان 
اینکه ما اهالی مطبوعات رسالت داریم که 
اجازه ندهیم ارزش های امام )ره( فراموش 
شوند، اظهار کرد: یکی از مهمترین ارزش 
های مورد تأکید امام )ره( نوع نگاه به فقر و 
محرومیت در جامعه است که هیچ گاه نباید 

فراموش شود. 
بدترین نوع دروغ، فریب دادن 

محرومان و فقرا است
و  محرومان  دادن  فریب  افزود:  وی   
فقرا بدترین نوع فریب کاری، و دروغ به 
آنها بدترین نوع دروغ است و بنابراین باید 
تلاش کنیم که جلوی کارهای پوپولیستی را 

بگیریم و مانع کارهای فریبنده شویم.
ربیعی درباره نوع نگاه امام به مطبوعات و 
آزادی مطبوعات در اوایل انقلاب، گفت: برای 
فهم نوع نگاه امام به مطبوعات بهترین راه 
توجه به شعار اصلی انقلاب یعنی استقلال، 
آزادی و جمهوری اسلامی است که شعار 
آزادی را می توان به طور قطع  به میزان 

زیادی با آزادی مطبوعات به دست آورد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: 
اگر بخواهیم رفتار امام را مرور کنیم و درباره 
رابطه ایشان با مطبوعات بحث کنیم، بهترین 
پاسخ این است که امام حتی در اوج انقلاب 
مانع فعالیت گروه های مختلف نشدند و تنها 
با چیزی مخالفت می کردند که برای همه 
مردم به طور خاص مضر بود. امام به هیچ 
وجه از قدرت انقلاب که رهبران انقلاب ها 
در همه دنیا با استفاده از آن قدرت، همه 
صدا ها را از بین می برند، در این راستا 

استفاده نکردند.

امام  برخورد  نوع  به  ادامه  در  وی 
خمینی)ره( با رسانه ها اشاره کرد و گفت: 
امام آنجایی که به توطئه علیه مجموعه مردم 
مربوط بود، رسانه خاطی را از سایر جراید 
جدا می کرد و چنین مسئله ای را به سایر 
رسانه ها و مطبوعات تسری نمی داد. توجه 
کردن به این نوع نگاه خط و مرزی است که 
همیشه می توانست باقی بماند و اگر خدشه 
دار نمی شد و یا تفسیر های وسیعی از آن 
نمی شد، چارچوب خوبی بود که امام برای 

ما مشخص کرده بودند.
امام )ره( به تضارب آراء اعتقاد داشت

ربیعی دیگر ویژگی امام )ره( در مورد 
رسانه ها را اعتقاد امام به تضارب آراء دانست 
و تصریح کرد: امام به تضارب آراء اعتقاد 
داشتند و به چالش نظری علاقه مند بودند 
که من فکر می کنم از این دیدگاه می توانیم 

در مطبوعات استفاده کنیم.
امام  افکار  و  آثار  به  اگر  ادامه داد:  وی 

برگردیم و از آنها بهره مند شویم می توانیم 
این چالش های نظری را که امام هیچ گاه 
مانع آن نمی شدند در جهت ارتقا سطح 

کشور به کار بندیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در ادامه 
انقلاب  اگر  تصریح کرد: من معتقدم که 
بخواهد بماند و اگر نظام بخواهد جلو برود ما 
هیچ چاره و  مسیر دیگری جز اینکه اجازه 
دهیم صداها و نوشته های مختلف در داخل 
کشور شنیده و دیده شوند، نداریم. یکی 
از موارد سوال بر انگیز برای همه مسولان 
و دانشگاهیان این است که چرا مردم یک 
به رسانه های  اخبار  برای دریافت  کشور 
خارجی رجوع می کنند؛ قطعا پاسخ این 
است که اگر در داخل کشور مسئله ای از 
تریبون های آن کشور پنهان بماند و  چیزی 
گفته نشود مردم برای آگاهی از آن مسئله 
چشم و گوششان را از رسانه های داخلی می 

گیرند و به سمت خارج می برند.

 دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: ما به مردم این 
نکته را گوشزد  کرده ایم که قهر از صندوق های رای نتیجه نخواهد 
داشت و اکنون نیز در جریان اصلاحات و جامعه حرفی از عدم شرکت 

نمی شنویم.
علی شکوری راد در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به فرا رسیدن زمان 
اعلام نتایج بررسی صلاحیت ها توسط هیات نظارت گفت: ما منتظر 
اعلام نتایج بررسی صلاحیت ها توسط هیات نظارت هستیم که البته 
تا این لحظه اخبار جسته گریخته ای که در این رابطه منتشر شده که 

بعضا نگران کننده است.
 وی ادامه داد: البته نتیجه بررسی صلاحیت ها به خود داوطلبان 
انتخابات اعلام خواهد شد، ولی آمار کلی و نهایی آن درباره تعداد تایید 
صلاحیت شدگان و تعداد رد صلاحیت شدگان توسط مسئولان ارائه 

خواهد شد و آنگاه می توان در این باره قضاوت نهایی داشت.
این عضو شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان با تاکید بر 
اینکه هر نتیجه ای که توسط هیات های نظارت و شورای نگهبان 
اعلام شود تاثیری در عزم اصلاح طلبان برای پیمودن مسیر انتخابات 
نخواهد داشت، اظهار داشت: تصمیم اولیه برای شرکت در انتخابات 
با در نظر گرفتن احتمال رد صلاحیت های گسترده بوده و ما خود 
را برای چنین شرایطی آماده کرده ایم. به همین خاطر بود که از تمام 
کسانی که فکر می کردیم می توانند کمکی در تشکیل یک مجلس 

کارآمد داشته باشند، دعوت کردیم برای نامزدی در انتخابات ثبت نام 
کنند تا با مشکل فقدان نامزد انتخاباتی پس از بررسی صلاحیت ها 
مواجه نشویم، لذا از کسانی که با قبول زحمت به این فراخوان پاسخ 
مثبت دادند تشکر می کنم. در این راستا 12 هزار نفر یعنی بیش از 
دو برابر بارهای قبل برای حضور در انتخابات مجلس دهم ثبت نام 
کردند که پاسخ درخوری به آن فراخوان بود. شکوری راد با بیان 
اینکه بخش عمده کسانی که برای انتخابات مجلس ثبت نام کرده 
بودند توسط هیات های اجرایی صلاحیتشان تایید شده است، تصریح 
کرد: خوشبختانه هیات های اجرایی براساس استعلام ها از مراکز 
قانونی چهارگانه عمل کرده اند و این نتیجه دارای اصالت است و اگر 
هیات های نظارت هم براساس مُرّ قانون عمل کنند، نتایج بررسی 
صلاحیت های آنها هم باید شبیه یا نزدیک به نتایج هیات های اجرایی 
باشد؛ در غیر این صورت شائبه های عدم پایبندی به قانون به وجود 
می آید و این نگران کننده است. وی با اشاره به صحبت های رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر حضور گسترده افراد در انتخابات خاطرنشان 
کرد: مقام معظم رهبری در مقاطع مختلف گفته اند که خواهان 
مشارکت گسترده مردم در انتخابات هستند. تحقق این امر طبیعتاً 

لوازم آن است که شرکت کنندگان در  این  از  لوازمی دارد. یکی 
انتخابات نامزدهایی را مطابق سلایق و علایق خود ببینند تا به او 
رأی بدهند. در غیراین صورت دعوت از مردم برای حضور در انتخابات 
سخت خواهد بود و ممکن است با پاسخ در خور از جانب آنان مواجه 

نشود. 
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران با بیان اینکه اصلاح طلبان خواهان 
حضور سلایق مختلف در میان داوطلبان در انتخابات مجلس هستند، 
ابراز داشت: حضرت امام )ره( همواره تاکید داشتند که میزان رای 
مردم است و مقام معظم رهبری نیز در تداوم صحبت های ایشان 
اهمیتش  الناس است. حق الناس  انتخابات حق  بیان کردند که 
از حق الله بیشتر است. در بررسی صلاحیت ها نیز رعایت جانب 
حق الناس بسیار اهمیت دارد و نباید کسی بی دلیل از نامزدی در 
انتخابات محروم شود. شکوری راد اضافه کرد: همانطور که بیان کردم 
هیات های اجرایی براساس قانون عمل کردند و ما امیدوار هستیم این 

روند توسط هیات های نظارت ادامه پیدا کند.
وی با یادآوری دغدغه اصلاح طلبان بیان کرد: نکته نگران کننده 
این است که روند بررسی افراد براساس رویکرد احراز صلاحیت به 

حد کفایت نرسد و بدون آنکه دلیلی وجود داشته باشد، داوطلبان 
به خاطر عدم احراز صلاحیت کنار گذاشته شوند و باتوجه به تعداد 
بالای ثبت نام کنندگان اگر هیات های نظارت و شورای نگهبان در این 
کار صرفاً قصور بکنند، ممکن است صلاحیت بسیاری از افراد احراز 
نشود که نتیجه قهری آن عدم امکان حضور داوطلبان در انتخابات و   
همان رد صلاحیت  گسترده خواهد بود. هر نامزد انتخابات دارای یک 
حوزۀ نفوذ در جامعه است که از این امر متاثر می شود. در نتیجه در 
بخش هایی از جامعه فضای یاس و ناامیدی نسبت به انتخابات ایجاد 
می شود. نماینده مردم تهران در مجلس ششم درباره چرائی فراخوان 
برای ثبت نام گسترده در انتخابات یادآور شد: فراخوان برای ثبت نام 
گسترده به دنبال تهدیدهایی در جهت رد صلاحیت گسترده افراد بود 
و اصلاح طلبان چون احساس می کردند دامنه رد صلاحیت ها ممکن 
است زیاد باشد، از تعداد بسیاری دعوت کردند در انتخابات ثبت نام 
کنند تا به اندازه کافی نامزد داشته باشند و در واقع این تاکتیک 
تضمینی برای حضور گسترده اصلاح طلبان تا پایان مراحل انتخابات 
بود. شکوری راد با بیان اینکه اصلاح طلبان در 2 سال گذشته همواره 
مردم را به مشارکت در انتخابات دعوت کرده اند، گفت: ما به مردم این 
نکته را گوشزد  کرده ایم که قهر از صندوق های رای نتیجه نخواهد 
داشت و اکنون نیز حرفی از عدم شرکت، در جریان اصلاحات و 

جامعه نمی شنویم.

لاریجانی با اشاره به برداشته شدن تحریم ها:

از این پس زندگی مردم راحت تر می شود

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی: 

باید همه صداها در کشور شنیده شود

دبیر کل حزب اتحاد ملت ایران:

با صندوق  رای قهر نمی کنیم 

مجمع تشخیص مصلحت نظام دیروز 
به ریاست آیت الله هاشمی رفسنجانی و با 
حضور اکثریت اعضا تشکیل جلسه داد. 

به گزارش ایسنا، در ابتدای جلسه، 
آیت الله هاشمی رفسنجانی، با توجه به 
انجام مراحل پایانی برجام و انجام تعهدات 
طرفین و اینکه در ساعات آینده، با حضور 
دکتر ظریف، جان کری و خانم موگرینی 
نماینده اتحادیه اروپا، لغو تمام تحریم های 
مسائل هسته ای جمهوری  به  مربوط 
اسلامی اعلام خواهد شد، مراحل کار 
و  بسیار فشرده، سخت  را  و مذاکرات 
همراه با تدبیر و عقلانیت توصیف کرد 
و از پشتکار رئیس جمهور، دولت و به 
ویژه تیم مذاکره کننده هسته ای که تحت 
حمایت کامل رهبری معظم انقلاب انجام 

شد، تشکر و قدردانی کرد و این موفقیت را به رهبر انقلاب، 
دولت و به ویژه مردم غیور و وفادار ایران تبریک گفت. 

وی با تأکید بر ضرورت پایبندی و تعهد طرف مقابل به همه 
مراحل و مفاد برجام گفت: امیدواریم طرف مقابل به وظایف 

و تعهدات خود به طور کامل عمل کند، در غیر این صورت 
جمهوری اسلامی ایران نیز مقابله به مثل خواهد کرد. 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به اتفاقات 
اخیر در خلیج فارس در مورد ملوانان نظامی آمریکا گفت: 
مسئله ای که می توانست در داخل، منطقه و جهان تبدیل به 

یک هیاهو و جنجال جدیدی به ویژه در 
آستانه اجرای برجام و انتخابات اسفند ماه 
شود با سرعت عمل، تدبیر و عقلانیت 
سپاه  همکاری  و  هماهنگی  و  دولت 
پاسداران به خوبی و درایت حل شد و 
امیدواریم همواره در سایر موارد حساس 

نیز به همین نحو عمل شود. 
شورای  مجلس  مصوبه  سپس، 
اسلامی در مورد لایحه معاهده بین دولت 
جمهوری اسلامی ایران و دولت ژاپن در 
زمینه انتقال محکومان به حبس که مورد 
ایراد شورای نگهبان قرار گرفته بود، در 
دستور کار قرار گرفت و مجمع تشخیص 
مصلحت به اتفاق آراء نظر مجلس شورای 

اسلامی را مورد تأیید قرار داد. 
و  سنجش  طرح  جلسه،  ادامه  در 
پذیرش دانشجو در مقاطع تحصیلات تکمیلی از حیث انطباق 
با سیاست های کلی نظام مورد بحث و بررسی قرار گرفت که 
عدم انطباق بخشی از مصوبه با سیاست های کلی نظام تصویب 

شد که به شورای نگهبان ابلاغ خواهد گردید. 

به مناسبت لغو تحریم ها اعلام شد:

تبریک آیت الله هاشمی به رهبر انقلاب و ملت ایران



رئیس مرکز ملی فرش ایران:
اصالت و کیفیت، برگ برنده فرش دستباف ایران 

در بازارهای جهانی است
رئیس مرکز ملی فرش ایران گفت: برگ برنده و ویژگی ممتاز دستبافته های ایرانی، اصالت 
داشتن و کیفیت مطلوب است که باید همچنان آن را پاس داشت زیرا کشورهای رقیب، در 

تولید فرش های تجاری کم دوام و غیراصیل توان بهتری دارند.
 حمید کارگر  در ارتباط با نمایشگاه »دموتکس« هانوور آلمان که روزشنبه آغاز به کار 
کرد، افزود: این نمایشگاه بزرگترین رخداد در حوزه فرش و کفپوش ها در سطح دنیاست که 

کشورهای مختلف در آن حضور می یابند.
رئیس مرکز ملی فرش ایران افزود: این نمایشگاه، فرصتی برای رایزنی های تجاری و آشنایی 

با تنوع تولیدات در این حوزه است.
 ** حضور ایران در دموتکس 2016 آلمان

نمایشگاه دموتکس 2016 آلمان امروز )26 دیماه( در هانوفر آلمان آغاز به کار می کند و 
تا 29 دی ماه ادامه دارد. مرکز ملی فرش ایران امسال نیز با همکاری اتحادیه واردکنندگان 
فرش ایران در اروپا، در نمایشگاه دموتکس 2016 آلمان شرکت کرده است. این رویداد که 
در آستانه لغو تحریم واردات فرش دستباف ایران به آمریکا برگزار می شود، فرصت مناسبی 
برای رایزنی با بازرگانان حوزه آمریکا و نقطه آغاز فرایند تبلیغات فرش ایران در اروپا خواهد 
بود. در دموتکس 2016 آلمان، دستباف هایی از ایران به مرحله نهایی جایزه طراحی فرش 
راه یافته است. به گزارش ایرنا، چندی پیش رئیس مرکز ملی فرش ایران، ارزش صادرات 
فرش دستباف ایران در دوره هفت ماهه امسال را بیش از 142 میلیون دلار اعلام کرد. به 
گفته حمید کارگر، آمار گمرک جمهوری اسلامی ایران نشان می دهد از ابتدای فروردین تا 
پایان مهرماه امسال )دوره هفت ماهه( دو هزار و 620 تن فرش دستباف به 80 کشور جهان 
صادر شد. کشورهای آلمان، ایتالیا، سوئیس و فرانسه در حوزه اروپا و لبنان، قطر، امارات 
متحده عربی و کویت در خاورمیانه و چین و ژاپن نیز از جمله کشورهای شرق آسیا به عنوان 
خریداران فرش دستباف ایران در دوره هفت ماهه امسال بودند. مرکز ملی فرش ایران، ارزش 

صادرات فرش دستباف در سال گذشته را بیش از330 میلیون دلار اعلام کرد.

3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,076,000یک مثقال طلا

940,950یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,200,000سکه بهار آزاد ی

9,210,000سکه امامی

4,670,000نیم سکه

2,520,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

سهامداران عدالت پس از 10 سال در انتظار دریافت 
سود و تعیین تکلیف سهام خود هستند، این در حالی 
است که مسئولان می گویند این نوع سهام در سال 
96 به صورت واقعی به دست سهامداران خواهد رسید.

عدالت  سهام  واگذاری  اولین  زمان  از  سال   10 
به  سهام  سود  از  خبری  اما  گذشت  مشمولان  به 
سهامداران نشد و همچنان دارندگان این نوع سهام در 

انتظار دریافت سود هستند.
این در حالی است که به گفته مسئولان سازمان 
خصوصی سازی، قیمت سهام یک میلیون تومانی 
عدالت به دو میلیون تومان افزایش یافته اما سهامداران 
آن به دلیل بدهی که به دولت بابت دریافت سهام یک 
میلیون تومانی که دریافت کرده اند، دارند، اجازه فروش 
سهام خود را ندارند و باید از محل سود سهام عدالت 

بدهی خود را به دولت تسویه کنند.  
یعني  اجرا  دوره  پایان  در  سازمان  این  است  قرار 
در سال 9۵ سود سالانه پرداخت شده شرکت هاي 
سرمایه پذیر را محاسبه کرده و با محاسبه مبلغ تسویه 
شده بابت بدهي هر فرد، سهام را آزاد نماید. بر این 
اساس تا پایان شهریور میزان و رقم سود سالانه این 

شرکت ها مشخص خواهد شد.
برای   9۵ سال  دوم  نیمه  در  یعني  آن  از  پس 
مشمولان طرح سهام عدالت که نزدیک به ۵0 میلیون 
نفر هستند، صورت حساب ارسال خواهد شد. در این 
صورت حساب به مشمولان اعلام خواهد شد که در 
10 سال گذشته چه میزان از سهام شان آزاد شده یا 
با پرداخت چه مبلغي مابقي سهام عدالت شان قابل 

آزاد سازي  است.
در حال حاضر 60 شرکت به  عنوان شرکت هاي 
سرمایه پذیر در سبد سهام عدالت حضور دارند که از 
این تعداد، ۵۵ شرکت سال مالي شان در 29 اسفند ماه 

به پایان مي رسد و ۵ شرکت نیز تا خرداد یا شهریور 
سال آینده مجامع عمومي شان برگزار مي شود.

به گزارش مهر؛ از میان کل مشمولان دو دهک اول 
درآمدي طبق قانون مشمول ۵0 درصد تخفیف در 
پرداخت مبلغ سهام عدالت خواهند شد و به بقیه 
مشمولان 6  ماه فرصت داده خواهد شد تا بقیه مبلغ 

سهامشان را پرداخت کنند.

اگر هر یک از مشمولان در مهلت قانوني 6 ماهه این 
پول را پرداخت کردند همه سهامش آزاد مي شود؛ در 
غیر این صورت سهام عدالت به اندازه اي که از محل 
آزاد  شده،  تسویه  گذشته  در 10سال  سالانه  سود 
مي شود. این فرآیند با درنظر گرفتن مهلت قانوني 6 

ماهه در اسفند سال 9۵ به پایان مي رسد.
به گفته مسئولان سازمان خصوصی سازی، در این 

مرحله که تا فروردین 96 به طول خواهد انجامید، به 
مشمولان اعلام می شود که سهام چه شرکت هایی به 
آنها اختصاص یافته و یا اینکه چه میزان از واحدهای 
یک صندوق سرمایه گذاری قابل معامله در بورس یا 

فرابورس به آنها اختصاص می یابد.
در عین حال، آنها می گویند که اگر لایحه آزادسازی 
سهام عدالت در مجلس به نتیجه برسد، مردم در سال 

96 می توانند سهام عدالت خود را به صورت واقعی 
داشته باشند.

اجرای طرح  اینکه  بیان  با  سید جعفر سبحانی 
سهام عدالت طرحی 10 ساله است که هنوز این 
مدت زمان به اتمام نرسیده است، افزود: این طرح 
از فروردین ماه سال 84 آغاز شده و پایان سال 94 

به اتمام می رسد.
وی با اشاره به اینکه سهام 60 شرکت درگیر سهام 
عدالت است و سال مالی آنها تا پایان اسفندماه امسال 
است، تصریح کرد: بر این اساس پیش بینی می شود 
مجامع این شرکت ها در تیرماه 9۵ برگزار شود تا 

وضعیت و میزان سود آنها مشخص شود.
مشاور رئیس سازمان خصوصی سازی با تاکید بر 
اینکه سهام عدالت هبه نیست و بخشش نبوده است، 
افزود: قرار بود که 6 دهک مشمول دریافت سهام 
عدالت باشند و دو دهک نیز ۵0 درصد تخفیف بگیرند. 
سود سال 94 دریافت نشده و سال 93 در حال دریافت 

است.
وی بیان کرد: در حال حاضر 3۷ درصد از مبلغ یک 
میلیون تومان سهام عدالت به حساب خزانه واریز شده 
است و امید است که تا شهریور ماه سال 9۵ وضعیت 
صورت حساب های مشخص شود تا در نهایت معلوم 
شود که چند درصد از سهام عدالت در ابتدا آزادسازی 

خواهد شد و نحوه کار به چه صورتی خواهد بود.
این مقام مسئول در سازمان خصوصی سازی درباره 
آخرین وضعیت آزادسازی سهام عدالت اظهارداشت: 
لایحه مربوطه در کمیسیون اقتصادی دولت بررسی 
شده و در صحن علنی دولت است و پس از تصویب به 
مجلس ارسال خواهد شد تا نظر مجلس درباره لایحه 
دولت اخذ شود. در این لایحه، نحوه آزادسازی سهام 

عدالت دیده شده است.

۵0 میلیون نفر بدهکار دولت شدند؛

سهامداران عدالت همچنان در انتظار سود

نعمت زاده اعلام کرد:

تدابیر ۵ گانه برای خروج از رکود
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اعلام تدابیر ۵ گانه برای خروج صنعت از رکود، از تداوم 

کاهش طبقات تعرفه ای در سال آینده خبرداد.
 محمدرضا نعمت زاده در یازدهمین جلسه شورای مشورتی امور بازرگانی گفت: تعرفه 
یکی از ابزارهای حمایتی دولت از صنایع کشور است و ما درصدد هستیم تا طبقات تعرفه ای 
را از طبقه 10 به طبقه 6 کاهش دهیم. تعداد طبقات تعرفه ای که سابق بر این 14 طبقه 
بود، در سال 94 به 10 طبقه و در سال آینده به 8 طبقه و در سال 96 به 6 طبقه خواهیم 
رساند . وی افزود: حمایت نامعقول و غیرهدفمند دولت از صنایع مشکل زاست و ما باید با 
دسترسی به نتایج مطالعات و بررسی علمی موسسه مطالعات و پژوهش های بازرگانی و 

تکیه بر محاسن آن اجازه ورشکستگی به برخی از بنگاه های غیرصنعتی را بدهیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در ادامه درباره مباحث مطروحه برای چگونگی خروج رکود 
از صنعت، گفت: مواردی نظیر بهبود فضای کسب و کار برای فعال ترسازی بخش خصوصی، 
ارائه اعتبار خریداران داخلی و خارجی، هدایت واردات غیررسمی به رسمی، توسعه صادرات 
و رفع موانع و ارائه تسهیلات و مشوق های لازم، حمایت هدفمند و زمان دار از صنایع 
به دلیل پایین بودن رقابت پذیری تولیدات صنعتی و اجازه ورشکستگی به بنگاه های 
غیرصنعتی میان فعالان صنعتی و بازرگانی مطرح است. نعمت زاده با بیان اینکه کشور ما 
جزء کشورهای نوظهور صنعتی است، افزود: پس از برجام وارد مذاکرات WTO خواهیم 

شد و برای رونق فضای کسب و کار باید منابع داخلی را به منابع خارجی متصل نماییم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری از سخنان خود گفت: تکمیل نبودن زنجیره 
تولید یکی از عمده ترین مشکلات صنعتی کشور است که با فرمول های مختلفی با لحاظ 
شرایط فعلی اقتصاد کشور در صدد حل آن هستیم. وی در ادامه »تحریم« را یکی از بزرگترین 
مشکلات صنعتی معرفی کرد و گفت: در این دوران صنایع به سختی می توانند رقابت پذیر 
شده و صادرات رقابت پذیر داشته باشند و تا زمانی که تحریم رفع کامل نشود، این مشکلات 
کماکان باقی است. نعمت زاده گفت: با توجه به اینکه در شرایط کنونی اقتصاد کشور وابستگی 
به نفت کمتر شده است، باید فشار مالیاتی به تولیدکنندگان نیز کم شود، همچنین بالا بودن 

هزینه مبادله و حمل و نقل در تولید از عواملی هستند که بر صنعت موجود فشار می آورند.

رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی:

افزایش صادرات به عراق
 قیمت تخم مرغ را گران کرد

رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی، افزایش دو برابری صادرات تخم مرغ به عراق را 
مهم ترین دلیل گرانی آن عنوان کرد و در عین حال اظهار کرد: متاسفانه قیمت مرغ مجددا 

به دلیل تولید و عرضه بالا کاهش یافت .
 مهدی یوسف خانی  اظهار کرد: متاسفانه قیمت مرغ مجددا به دلیل تولید و عرضه بالا 
کاهش یافت و در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم مرغ در خرده فروشی ۵400 تومان، 

عمده فروشی 4900 تومان، کشتارگاه 4800 و میدان بهمن 4600 تومان است.
 20 درصد مازاد برمصرف، تولید مرغ داریم

 وی با بیان این که اوضاع مرغ خوب نیست، افزود: 20 درصد مازاد بر مصرف، تولید داریم؛ 
با توجه به این که ماهیانه 8۵ میلیون قطعه جوجه ریزی مصرف مورد نیاز کشور است، ما 
بیش از این میزان را تولید می کنیم که همین موضوع باعث کاهش قیمت آن شده است 
و به طور کلی در همه کالاها زمانی که عرضه با تقاضا همخوانی نداشته باشد با چنین 
مشکلی مواجه می شویم.  یوسف خانی با بیان اینکه با مسوولان مرتبط و مرغداران جلساتی 
را گذاشته و در تلاشیم تا ساماندهی در این زمینه انجام دهیم تا تولید مرغ به اندازه میزان 
مصرف شود بر ضرورت زمان بندی منظم جوجه ریزی تاکید کرد و گفت: متاسفانه در حال 

حاضر ساماندهی در این زمینه صورت نگرفته است.
 بازارمرغ ما در کشورهای عربی فقط عراق و کمی هم افغانستان بود 

رئیس اتحادیه فروشندگان پرنده و ماهی همچنین با بیان این که بازارمرغ ما در کشورهای 
عربی فقط عراق و کمی هم افغانستان بود، افزود: عمده صادرات ما در بخش مرغ و تخم مرغ 

به عراق صورت می گرفت که البته رقیب ما در بحث مرغ و به ویژه تخم مرغ، ترکیه است.
 هر شانه تخم مرغ دو کیلویی 13 هزار تومان عرضه می شود

 وی همچنین درباره  گرانی تخم مرغ نیز توضیح داد: در حال حاضر هر شانه تخم مرغ دو 
کیلویی 13 هزار تومان عرضه می شود که اگر کمتر از این رقم به فروش برسد بدون شک 

وزن آنها کمتر است. 
دلیل گرانی تخم مرغ،افزایش دوبرابری صادرات به عراق 

یوسف خانی ادامه داد: عده ای دلیل این گرانی را واحد های صنفی عنوان کردند و این در 
حالی است که ترکیه به دلیل مباحث سیاسی، ترانزیتی و یا دیگر مسائل، صادرات خود را 
به عراق به صفر رساند و همین موضوع منجر شد که ما به عراق صادرات داشته باشیم و 
در یکماه اخیر صادرات تخم مرغ به عراق حدود دو برابر افزایش یافت. وی ادامه داد: همه 
این عوامل در نهایت باعث گرانی تخم مرغ شد و در نهایت این موضوع اجحافی است که 

در حق مردم صورت می گیرد.

معاون وزیر کار؛
تدوین مقررات جدید اشتغال

 معاون وزیر کار گفت: تقویت صلاحیت حرفه ای و آموزش نیروی کار فعال در بخش 
صنعت ساختمان نیازمند هدف گذاری آموزشی است. 

محمد امین سازگارنژاد با تاکید بر ضرورت تدوین نظام صلاحیت حرفه اي و آموزش 
در صنعت ساختمان گفت: در حوزه صنعت ساختمان تبدیل کردن نیاز و قدرت بازار 
به تقاضا مهم است. وی با بیان اینکه ضرورت دارد یک نقشه راه در حوزه صلاحیت 
حرفه اي و آموزش صنعت ساختمان تهیه شود، اظهارداشت: در کشور یک سرمایه گذاري 
بزرگ درحوزه صنعت ساختمان انجام مي شود، بدون اینکه موضوعات آموزش و صلاحیت 
حرفه اي آن را در نظر بگیریم. سازگارنژاد بیان داشت: در حوزه صنعت ساختمان به یک 
هدف گذاري آموزشي با رویکردهاي جامعه هدف نیاز داریم که باید براي ارتقاي کساني که 
در بازار کار هستند و آموزش کساني که متقاضي ورود به بازار کار هستند اما از صلاحیت 
لازم برخوردار نیستند، برنامه ریزي لازم صورت گیرد. معاون وزیر کار افزود: در موضوعات 
آموزشي به مباحث اجتماعي و مباحث فني در کنار هم توجه شود. وی تشکیل یک 
کارگروه حرفه اي براي تدوین نظام صلاحیت حرفه اي و آموزشي در صنعت ساختمان را 
پیشنهاد داد. این مقام مسئول در وزارت کار تصریح کرد: همه ذینفعان در تدوین نقشه راه 
در حوزه صلاحیت حرفه اي و آموزش صنعت ساختمان مشارکت کنند. باید موزائیک هاي 
اجرایي اصلي در حوزه آموزش هاي مهارتي صنعت ساختمان شناسایي و بعد براساس 
نقشه راه اقدام شود. سازگارنژاد بیان داشت: باید با آموزش، فرهنگ کارجویي و کاردوستي 
را در کشور تقویت کنیم و این موضوع در رونق بخش صنعت بسیار مهم است. در آئین 
نامه اجرایي ماده 14 قانون ساماندهي و حمایت از تولید و عرضه مسکن، باید نقش آموزش 

هاي فني و حرفه اي غیررسمي کوتاه مدت مشخص شود.

 طرح ترابرد پذیری شماره ها از جمله طرح هایی است که از 
سال ها پیش بحث هایی در خصوص اجرایی شدن آن مطرح 

بوده و همچنان اجرای آن ناکام مانده است. 
سال گذشته وزیر ارتباطات پیش از اعطای مجوز ورود 
اپراتورهای اول و دوم به نسل های سوم و چهارم ارتباطی از 
اجرای این طرح به عنوان یکی از پیش  شرط  های واگذاری 
مجوز ارتقاء پروانه اپراتورها یاد کرده و اینگونه وعده داد که 

ظرف مدت 18 ماه این طرح اجرایی شود. 
 Mobile Number( شماره ها  ترابردپذیری 
Portability( که اکنون در بیش از ۷0 کشور دنیا اجرایی 
شده فرآیندی به شمار می رود که در قالب آن مشترکان تلفن 
همراه می توانند با حفظ شماره تلفن خود از یک خدمات دهنده 
تلفن همراه به خدمات دهنده دیگر تلفن همراه کوچ کنند، به 
عنوان مثال با اجرای این طرح اگر فردی در محل سکونت 
خود آنتن دهی مناسبی نداشته و مشترک همراه اول باشد 

می تواند بدون آنکه شماره خود را تغییر دهد از خدمات و 
تعرفه های ایرانسل استفاده کرده و از خدمات این اپراتور 
بهره مند شوند یا اگر فرد سیم کارت ایرانسل دارد و علاقه مند 
به استفاده از خدمات اپراتور اول کشور است می تواند با همان 
شماره ای که در دست دارد به شبکه همراه اول مهاجرت کرده 

و از خدمات و تعرفه های این اپراتور استفاده کند. 
البته برای این مهاجرت محدودیت هایی در نظر گرفته شده 
و این طور اعلام شده است که هر مشترک در طول سال در 
نهایت تنها دو بار می تواند به این اپراتورهای مختلف کشور 
مهاجرت کند که البته اجرای این خواسته نیازمند پرداخت 

هزینه های مربوطه است. 
طبق آنچه که پیش از این اعلام شده اجرای این طرح به 
غیر از آنکه امکانی برای مشترکان تلفن همراه فراهم می آورد 
می تواند درخصوص نامبرینگ هم شرایط مناسبی ایجاد کرده 
و به فضای نامبرینگ کشور که از جمله منابع پراهمیت به 

حساب می آید سروسامان دهد. 
از  گذشته  در  طرح  این  اجرای  در خصوص  همچنین 
راه اندازی مرکز مدیریت ترابردپذیری در سطح ملی خبر داده 

شده است. 
از دیگر نکات قابل توجهی که در خصوص ترابردپذیری 
شماره ها می توان به آن اشاره کرد آنکه طبق آنچه سازمان 
تنظیم مقررات اعلام کرده اپراتورها پس از اجرای این طرح 
موظف خواهند بود ظرف مدت حداکثر 48 ساعت از دریافت 
تقاضانامه مشترکان برای مهاجرت، روگرفتی از تقاضانامه و 
مدارک شناسایی را برای اپراتور فرستنده ارسال کنند و پس از 
ارسال این مدارک اپراتور فرستنده مکلف است حداکثر ظرف 
48 ساعت این اسناد را بررسی کرده و در صورت احراز صحت 

آنها تاییدیه ای برای اپراتور پذیرا ارسال کند. 
در این صورت با تایید مدارک و مستندات فوق اپراتور 
پذیرا مکلف شده است که موضوع را سریعا به اطلاع متقاضی 
رسانده و حداکثر ظرف مدت یک هفته با تعویض سیم کارت 
برقرار کند.  به مشترک متقاضی  را نسبت  خدمات خود 
همچنین در صورت رد درخواست مشترک از جانب اپراتور 
فرستنده، اپراتور پذیرا مکلف است این مساله و دلایل رد را 

ظرف حداکثر دو روز به اطلاع مشترک برساند. 
همچنین مشترک موظف است به مدت 20 روز برای 
دریافت سیم کارت جدید خود به اپراتور پذیرا مراجعه کند، 
چرا که در غیر این صورت تقاضای او باطل شده و فرآیند 

ترابرد او ملغا می شود. 
در این میان اگرچه بهار سال قبل اینگونه وعده داده شده 
بود که تا 18 ماه آینده این طرح اجرایی خواهد شد، اما با 
وجود امضای تفاهم نامه این طرح میان اپراتورهای تلفن همراه 
همچنان اجرای آن تا بهار 139۵ به تعویق افتاده و گویا 
همچنان باید منتظر ماند تا گذر زمان مشخص کند آیا این بار 
این وعده جامه عمل خواهد پوشید یا همچنان اجرای آن به 

زمانی دیگر موکول می شود. 

 عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان کشور گفت: در صورت عملیاتی شدن طرح وزارت راه 
و شهرسازی مبنی بر امکان تجمیع وام 100 میلیون تومانی انبوه سازان با وام های 60 میلیونی 
فروش اوراق و 10 میلیون تومانی جعاله، مبلغ تسهیلات فروش اقساطی به 1۷0 میلیون تومان 

می رسد. 
سید محمد مرتضوی اظهار کرد: پیشنهاد خوبی از طرف وزارت راه و شهرسازی مطرح شده 
که امکان تجمیع وام 100 میلیون تومانی فروش اقساطی پیشنهاد شده از طرف انبوه سازان 
با وام های فروش اوراق 60 میلیون و 10 میلیون تومانی جعاله فراهم شود که در این صورت 
اثرگذاری وام ها بیشتر خواهد شد. هم چنین در صورت تحقق پیشنهاد افزایش طول دوران 
تقسیط وام های 60 میلیونی از 12 تا 1۵ سال به 2۵ تا 30 سال، کمک شایانی به خریداران 

مصرفی خواهد شد. 
وی افزود: موضوع فروش اقساطی مسکن در سه محور باید مورد بازنگری قرار گیرد؛ ابتدا 
این که کارمزد بانک در حد 2 درصد تعدیل شود و در زمان تثبیت نرخ تورم ارایه شود، مورد دیگر 
سقف تسهیلات است که انتظار داریم متناسب با قیمت واحد مسکونی متغیر باشد، بحث دیگر 

افزایش طول دوران تقسیط است. 
عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان با اشاره به طرح فروش اقساطی مسکن خاطرنشان کرد: 
فروش اقساطی طرحی بود که یک سال قبل از طرف انبوه سازان به نهاد ریاست جمهوری ارائه 
و از طریق دفتر معاونت اول پیگیری شد. در نهایت بانک مسکن به عنوان بانک عامل انتخاب و 

یک بسته اجرایی ارائه شد. 
مرتضوی ادامه داد: بسته ارائه شده دچار مشکلاتی است که عمده آن به کارمزد مورد نظر 
بانک مسکن برمی گردد که 6 درصد بوده و رقم بالایی است؛ حال آن که در کشورهای توسعه 
یافته وام هایی که در بخش ساخت و ساز داده می شود پرتوان و کم بهره است و بهره ها بین 2 تا 

4 درصد تعیین می شود. 
عضو هیات مدیره کانون انبوه سازان کشور با بیان این که بانک مسکن ابتدا کارمزد 4 و بعد 6 
درصد را مطرح کرد، گفت: این رقم تبدیل به یک مانع برای اجرای طرح شده است؛ زیرا وقتی 
انبوه ساز منابعی را می آورد نرخ تورم را منظور می کند و انتظار دارد آن را دریافت کند، 6 درصد 
بانک مسکن هم به آن اضافه می شود، لذا به پرداخت های ماهیانه بالایی می رسیم که از توان 

مشتریان خارج است. 
وی تاکید کرد: از سوی دیگر زمان بازپرداخت طولانی نیست و سقف آن دوره پنج ساله 
تعیین شده که این زمان کمی است، اما افزایش آن منجر به خروج بخشی از سرمایه انبوه سازان 

از بازار می شود. 
به گفته ی مرتضوی، از سوی دیگر ساختمان هایی که توسط انبوه سازان ساخته می شود همه 
در یک سطح نیستند. بخشی از ساختمان ها قیمت های قابل توجهی دارد، در حالی که سقف 
رقم پرداختی 100 میلیون تومان است. این شاید برای ساختمان های تا قیمت 300 میلیون 
تومانی مناسب باشد ولی برای واحدهای مسکونی تا ۵00 میلیون تومان کارآیی نخواهد داشت. 

 بر اساس تحقیقات صورت گرفته 30 درصد مصرف مردم در 
بخش خانگی مربوط به یخچال و فریزر، 20 درصد مربوط به 
روشنایی و حدود 30 درصد مربوط به سیستم های سرمایشی 
و گرمایشی است، لذا بر اساس اقدامات صورت گرفته قرار است 
که یخچال  های فرسوده جمع  آوری و یخچال جدید با 20 تا 

30 درصد تخفیف به متقاضیان تحویل داده شود. 
ارتقای یک تا دو رتبه  ای مصرف انرژی در یخچال  ها و 
فریزرها در دستور کار قرار گرفته است که با احتساب تولید 
660 هزار دستگاه یخچال با سامانه جدید، رقم بسیار بالایی 

از صرفه  جویی در زمینه مصرف خانگی حاصل خواهد شد. 
طرح جایگزینی سیستم خنک  کننده یخچال و یخچال 
فریزر به منظور جایگزینی R600 به R134 دردستور کار 
سازمان بهره وری انرژی قرار گرفته است که این مبردهای 
جدید مزیت  هایی همچون ارزان  تر بودن، کارایی بالاتر و 
سازگاری با محیط زیست را دارد و هم  اکنون نیز این سازمان 
سه کارخانه تولیدکننده یخچال برای اعطای تسهیلات جهت 

تغییر خط تولید این کارخانه  ها مذاکره کرده است. 
به طور کلی انتخاب یخچال فریزر با یک رتبه انرژی بهتر تأثیر 

قابل توجهی در کاهش مصرف انرژی دارد. اگر چه پارامترهای 
مختلفی در این زمینه مؤثر هستند ولی تقریباً یک رتبه بهبود 
آن  انرژی  کاهش مصرف  معادل 1۷ درصد  انرژی  مصرف 
خواهد بود که این بهبود، مصرف انرژی خانوار را حدود ۷ درصد 

کاهش خواهد داد. 
از سوی دیگر مصرف کنندگان باید در حد امکان در موقع 
خرید یخچال و فریزر از بین مدل های مشابه، یخچال و فریزری 
را انتخاب کنند که با توجه به برچسب انرژی، دارای بیشترین 

بازدهی و کارائی باشد. 
همچنین باید برفک های یخچال و فریزر را بطور منظم آب 
کرد، زیرا با افزایش قشر برفک، مصرف انرژی بالا می رود، با 
انتخاب یخچال های مجهز به سیستم برفک آب کن اتوماتیک، 

مصرف انرژی بدون دخالت مصرف کننده، کاهش می یابد. 
مجاورت  در  فریزر  یا  یخچال  دادن  قرار  این  علاوه بر 
و  شوفاژ  گرم کن،  آب  گاز،  اجاق  مثل  گرمازا  دستگاه های 
همچنین زیر نور مستقیم خورشید، مصرف انرژی آنرا افزایش 
می دهد. در صورتی که امکان دیگری برای قرار دادن یخچال – 
فریزر در آشپزخانه وجود نداشته باشد، با یک پوشش مناسب 

)عایق حرارتی( می توان دستگاه را از حرارت و گرما حفظ کرد. 
همچنین فریزر را می توان در پارکینگ یا زیرزمین قرار داد تا 
بازده انرژی آن در طول ماه های سردتر بیشتر شود و از افزایش 
بارهای سرمایی منزل نیز در طول ماه های گرمتر جلوگیری 

کند. 
از سوی دیگر فضای پشت یخچال و فریزر برای گردش 
هوا، اغلب باید حداقل به اندازه 20 سانتی متر با دیوار فاصله 
داشته باشد همچنین لازم است لوله های پشت یخچال و فریزر 
حداقل سالی دو بار گردگیری شود. رعایت این موارد سبب 

انتقال حرارت بهتر بین هوا و لوله ها خواهد شد. 
علاوه بر این هنگامی که یخچال و فریزر بر روی یک سطح 
تراز و صاف قرار نمی گیرد باعث می شود تا در یخچال بطور 
کامل بسته نشود و کارکرد درستی نداشته باشد و در نهایت 

مصرف انرژی آن افزایش یابد. 
با توجه به مصرف بالای انرژی یخچال و فریزر لازم است که 
در ابتدا، یخچال های فرسوده جمع آوری شوند و بعد از آن نیز 
مصرف کنندگان مواردی را که میزان مصرف انرژی این کالا را 

کاهش می دهد رعایت کنند. 

انتظار مشترکان موبایل برای مهاجرت از 
اپراتوری به اپراتور دیگر 

امکان افزایش وام مسکن به 170 میلیون تومان 

جمع آوری یخچال های فرسوده با هدف بهره وری انرژی 

آگهی 
خواهان امیر علی امانی فرزند محمد دادخواستی به طرفیت عبدالرضا زندیه فرزند عبدالعلی- فاطمه ناز زندیه فرزند عبدالعلی – پروین مولانا – امیر حسین زندیه فرزند 
خلیل – سوگل زندیه فرزند خلیل- سرور جوکار فرزند محمود- گلبس زند فرزند نوراله- حسن زندیه فرزند محمد حسین- حسین زندیه فر زند محمد حسین- اسماعیل 
زندیه فرزند محمد حسین- غلامرضا زندیه فرزند فرزند محمد حسین- امیر زندیه فرزند محمد حسین زهرا زندیه فرزند حسین- معصومه زندیه فرزند حسین- مبنی 
بر اثبات مالکیت و تنظیم سند ۷۵ متر مربع مشاع از پلاک باقیمانده 2380 اصلی بخش 2 قم تقدیم دادگاه های عمومی شهرستان قم ... که جهت رسیدگی به 
شعبه دوازدهم دادگاه عمومی )حقوقی( دادگستری شهرستان قم... که جهت رسیدگی به شعبه دوازدهم دادگاه عمومی )حقوقی( دادگستری شهرستان قم واقع 
در قم- خیابان ساحلی- جنب زندان ساحلی- دادگاه های حقوقی شهرستان قم – طبقه همکف- شعبه دوازدهم دادگاه عمومی )حقوقی( ارجاع و به کلاسه پرونده 
9409982۵13200۷۵2 ثبت گردیده و وقت رسیدگی آن 94/12/03 و ساعت 11 صبح تعیین شده است به علت مجهول المکان بودن خواندگان و درخواست خواهان 
و به تجویز ماده ۷3 قانون آیین دادرسی دادگاه های عمومی و انقلاب در امور مدنی و دستور دادگاه مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیر الانتشار آگهی می شود تا 
خواندگان پس از نشر آگهی و اطلاع از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشانی کامل خود نسخه دوم دادخواست و ضمائم را دریافت و در وقت مقرر فوق جهت 

رسیدگی حاضر گردند.
مدیر دفتر شعبه دوازدهم دادگاه حقوقی قم – پاینده 
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آگهی مزایده اموال غیر منقول ) اسناد رهنی(
آگهی مزایده ششدانگ پلاک ثبتی شماره 95/494 فرعی از 11011 اصلی 

واقع در بخش یک قم مربوط به کلاسه 9004030011000562
به موجب پرونده  اجرائی کلاسه بایگانی 9000602 ، له: موسسه قرض الحسنه مهر 
بسیجیان ، و علیه: ابراهیم بلال پور و غیره مستند سند رهنی شماره ۵12 تنظیمی 
دفترخانه اسناد رسمی شماره ۷4 قم، ششدانگ پلاک ثبتی شماره 11011/9۵/494 
اصلی به شماره ثبت 8۵648 در صفحه ۵06 دفتر ۵12 واقع در بخش یک قم واقع در : 
قم – خیابان 20 متری امام حسین)ع( خیابان شهید قرنی-کوچه 8- پلاک 22 متعلق 

به آقای ابراهیم بلال پور از طریق مزایده به فروش می رسد:
حدود و مشخصات مورد مزایده:

شمالا: بطول پنج متر درب و دیواریست به شارع شش متری
شرقا: بطول بیست متر دیوار به دیوار خانه نود و شش فرعی از یازده هزار و یازده اصلی

جنوبا: بطول پنج متر دیوار به دیوار خانه نود و دو فرعی از یازده هزار ویازده اصلی
غربا: بطول بیست متر دیوار به دیوار باقیمانده نود و پنج فرعی از یازده هزار ویازده اصلی

ساختمان مذکور به صورت جنوبی ساز در سه طبقه زیرزمین و همکف و اول می باشد 
. اسکلت به صورت دیوار باربر با طاق ضربی است . دارای پذیرایی، آشپزخانه، یک اتاق 
خواب و سرویس بهداشتی در طبقات می باشد . سیستم گرمایش بخاری و سیستم 
سرمایش کولر است. دارای یک واحد پارکینگ در طبقه همکف و یک تراس در طبقه 
اول می باشد نمای ساختمان آجر نما است . شامل یک کنتور آب ، یک کنتور گاز و 2 

کنتور برق می باشد.
با توجه به مشخصات فوق الذکر از نظر کارشناس رسمی دادگستری قیمت عرصه و اعیان 

ملک به شرح ذیل ارزیابی می گردد:
1- ارزش عرصه به متراژ 100 متر مربع از قرار هر متر مربع 19/000/000 ریال جمعا 

1/900/000/000 ریال
2- ارزش اعیان به مساحت 82 متر مربع در زیر زمین از قرار هر متر مربع 000/000/ 

۵ ریال جمعا 410/000/000 ریال 
3- ارزش اعیان به مساحت 82 متر مربع در همکف از قرار هر متر مربع ۵/300/000 ریال 

جمعا 434/600/000ریال 
4- ارزش اعیان به مساحت ۷2 متر مربع در طبقه اول از قرار هرمتر مربع ۵/000/000 ریال 

جمعا 396/000/000 ریال
۵- انشعابات و حیاط سازی و سایر مواردجمعا ۵0/000/000 ریال 

ملک مذکور جمعا به مبلغ3/190/600/000 ریال)معادل سه میلیارد و دویست و چهل 
و پنج میلیون ریال( ارزیابی و اعلام می گردد.

مزایده ملک مذکور از ساعت 9 الی 12 روز سه شنبه مورخ 1394/12/04 در اجرای ثبت 
قم واقع در خیابان ساحلی انجام می شود مزایده از مبلغ پایه 3/190/600/000 ریال ) 
سه میلیارد و دویست و چهل و پنج میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته می 
شود حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ  ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود 
در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره 
تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده  
خواهد بود . خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده شرکت در مزایده به حساب 
این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی براساس توافق اقدام خواهد 
شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد مزایده روز اداری 
بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده و مازاد 

طبق مقررات وصول خواهد شد.
مهدی روز خوش- مسئول اجرای اسناد رسمی قم 

رئیس هیئت کاراته قم:

قهرمان قمی کاراته آسیا
 مربیان هند را آموزش می دهد

 رئیس هیئت کاراته استان قم با بیان اینکه قهرمان قمی کاراته آسیا مربیان کاراته هند 
را آموزش می دهد، گفت: امیر مهدی زاده در مسابقات کاراته وان فرانسه شرکت می کند.

علیرضا برخورداری اظهار داشت: امیر مهدی زاده کاراته کای قمی و دارنده مدال طلای 
آسیا و جهان با دعوت فدراسیون کاراته هند برای آموزش فنون مبارزه راهی این کشور شد.

وی افزود: این ملی پوش کاراته کشورمان در کلاس آموزش مبارزه مربیان کاراته هند را 
آموزش می دهد و این برای نخستین بار است که از مهدی زاده برای حضور در دوره ای با 
چنین ویژگی دعوت به عمل آمده است. رئیس هیئت کاراته استان قم گفت: مهدی زاده روز 
دوشنبه به ایران باز می گردد و به رادوی تیم ملی ملحق می شود تا روز چهارشنبه تهران را به 
مقصد پاریس ترک کند. برخورداری بیان داشت: هدف از سفر مهدی زاده و سایر ملی پوشان 
به پاریس، حضور در مسابقات لیگ جهانی کاراته موسوم به کاراته وان است و مهدی زاده پس 
از مدت ها دوری از این مسابقات بار دیگر برای ارتقای رنکینگ جهانی خود در این مسابقات 
روی تاتامی خواهد رفت. وی عنوان کرد: مهدی زاده امسال در مسابقات قهرمانی کاراته آسیا 
در زاپن صاحب نشان طلای قاره کهن شد و سال گذشته نیز در بازی های آسیایی اینچئون 
کره جنوبی مدال طلا را بر گردن آویخت. رئیس هیئت کاراته استان قم تصریح کرد: کسب 
نشان طلای مسابقات جهانی کاراته 2012 فرانسه و نشان برنز مسابقات جهانی 2014 آلمان 

مهدی زاده را در موقعیت ویژه ای در میان سایر کاراته کاهای کشورمان قرار داده است.

با برگزاری ۷ دیدار؛

هفته نخست لیگ دسته اول فوتسال قم
 به پایان رسید

 هفته نخست رقابت های لیگ دسته اول فوتسال باشگاه های قم با برگزاری ۷ مسابقه 
به پایان رسید. 

 پرونده هفته نخست لیگ دسته اول فوتسال قم شامگاه جمعه بسته شد و 32 گل در ۷ 
مسابقه از خط دروازه ها گذشت. در مسابقات برگزار شده تیم فوتسال شهرداری قم موفق 
شد 3 بر 2 تیم فوتسال درمانگاه بقیه الله را شکست دهد و تیم فوتسال آپکوپارس 3 بر 
صفر برابر تیم مرصاد صاحب پیروزی شد. تیم فوتسال سید ذاکر، مدافع عنوان قهرمانی و 
موفق ترین تیم سال های اخیر فوتسال قم در لیگ استان، در دیدار برابر صدرا سیستم ۵ بر 
صفر به برتری رسید و پارسا توانست در مسابقه برابر شهید رئیس کرمی 4 بر یک به پیروزی 
برسد. تیم فوتسال آرش نیز که نماینده قم در فصل گذشته لیگ دسته دوم کشور بود و 
عنوان قهرمانی این مسابقات را هم به دست آورد در مسابقه برابر تیم خادم الحسین 3 بر 
یک به پیروزی رسید و فصل جدید را با کسب 3 امتیاز آغاز کرد. دیدار پرگل تیم های پاس و 
آفاق با تساوی 4 بر 4 به پایان رسید و تیم های مقاومت و نبرد نیز در پایان 40 دقیقه تلاش 
با تساوی یک بر یک به رختکن رفتند. مسابقات لیگ دسته اول فوتسال باشگاه های استان 
قم با حضور 14 تیم به صورت دوره ای و تک بازی برگزار می شود و 2 تیم انتهای جدول به 
لیگ دسته دوم فوتسال قم سقوط می کنند. تیم قهرمان این مسابقات نیز نماینده استان قم 
در لیگ فوتسال باشگاه های کشور است در حالی که فصل گذشته تیم فوتسال سید ذاکر 
توانست عنوان قهرمانی این رقابت ها را به خود اختصاص دهد. میزبان این مسابقات همانند 

سال های گذشته سالن 2 هزار نفری مجموعه ورزشی شهید حیدریان قم است.

هر کسی بی خبر از عالم غیب حاضر شود و به یکباره در جریان امور 
قرار گیرد فضا به گونه ای برای او تعریف می شود که گویی همه چیز 

بیرون زمین رقم خورده است.
 امیدهای فو تبا ل ایران جمعه شب جدی ترین محک خود را طی 
یک سال اخیر خوردند، نمایشی نه چندان درخور که موجی از نگرانی 
و انتقاد را نسبت به آینده تیم ایران در مسیر صعود به المپیک ایجاد 
کرده است. اکنون این پرسش مطرح است که آیا قصه ناکامی های 
فو تبا ل ایران برای حضور در ر قا بت حلقه های پنجگانه قاره های جهان 

باز هم به چهار سال آینده وعده داده خواهد شد؟
* تنزل سودای قهرمانی به صعود از گروه

پیش از آغاز ر قا بت ها و به ویژه  پس از برد مقابل سوریه بود که 
سودای قهرمانی تیم امید در ر قا بت های مرحله نهایی انتخابی المپیک 
2016 ریو توسط کادرفنی و مدیریتی تیم امید بر سر زبان ها افتاد و 
رسانه ای شد. داعیه قهرمانی و بلند پروازی همواره خوب بوده و عاملی 
برای افزایش اعتماد به نفس است، اما اگر این موج افزایش توقع بدون 

شناخت انجام شود چه چالش هایی را در پی خواهد داشت؟
هدف "بالاتر از کسب سهمیه" و ادعا "قهرمانی در انتخابی المپیک" 
عنوان شد. دو جمله ای که هر چند مشمول بار حقوقی نمی شوند، اما 
با خود بار روانی به همراه خواهند داشت، این بار روانی تولید شده نیز 
نه تنها در میان جامعه مخاطب فو تبا ل که در میان ابزار تحقق این رویا 
که همان بازیکنان هستند نیز شکل می گیرد. آیا کادرفنی و مدیریتی 
تیم امید به خوبی از یاران خود شناخت دارند و تیم های حریف را نیز 
به نحوی مطلوب آنالیز کرده اند که قبل از آغاز ر قا بت ها دم از صعود 
می زنند و با یک برد آن هم مقابل سوریه آن را تشدید می کنند؟ فو تبا ل 
صحنه اتفاقات پیش بینی نشده است، اگر خدای نکرده امیدها قبل از 
برپایی جشن قهرمانی در مرحله حذفی، دوحه را ترک کنند چه کسی 

پاسخگو خواهد بود؟
* تحلیل فنی ترکیب ایران

امیدهای فو تبا ل ایران جمعه شب با ترکیبی به میدان رفتند که 

می توان ایراداتی را از نظر فنی به آن وارد دانست. هر چند که نمی توان 
بر چینش مهره ها در زمین توسط یک مربی نقدی را وارد دانست چرا 
که همه چیز در این مورد سلیقه ای است، اما گاهی لازم است اگر 

مشکلی وجود دارد آن را گوشزد کرد.
* خط دفاعی؛

حیدریه سکونشین، چشمی و دانشگر و کنعانی زادگان در پست غیر 
تخصصی. وحید حیدریه فصلی را در پر سپولیس پشت سر گذاشته 
که کاملا نیمکت نشین یا سکونشین بوده است. در حالی که میلاد 
محمدی چپ پای سرعتی امیدها یک سال اخیر را چه در باشگاه 

راه آهن و چه در تمرینات تیم  ملی بز ر گسالان در پست دفاع چپ 
توپ زده است. ذات فو تبا لی دانشگر و چشمی، هافبک دفاعی است، 
چشمی در استقلال در پست هافبک دفاعی یکی از بهترین مهره های 
لیگ برتر فو تبا ل ایران است، اما تنها در تیم امید به آخرین نقطه خط 
دفاعی منتقل می شوند. در این بین اما داستان کنعانی زادگان از هر 
مهره ای جالب تر است؛ بازیکنی که نه تنها در پست دفاع راست هیچ 
تجربه ای ندارد که از خصوصیات یک دفاع راست نیز برخوردار نیست.

* خط هافبک و حمله؛
کمندانی و به ویژه  ترابی دو بازیکنی بودند که با حضورشان در زمین 

کفه ترازو را به سود ایران سنگین کردند تا نه تنها فشار حملات قطری 
در نیمه دوم کمتر از قبل شود که حتی در لحظاتی که بازی نیز 
شاهد خیمه تیم ایران در زمین میزبان باشیم. علاوه بر این به نظر 
می رسد ارسلان مطهری در خط حمله تنها و بدون جایگزین است. 
تیم ایران علی رغم این که شب گذشته با دو گل از حریف خود عقب 
افتاده بود که تا پایان کار مطهری تنها مهاجم ایران بود، آن هم بدون 
این که ملی پوشان مهاجم محض دیگری روی نیمکت داشته باشند. 
اصلی ترین مساله مطرح در خصوص استفاده از بازیکنان در پست های 
مختلف این است که آیا چنین ر قا بت هایی صحنه آزمون و خطا است؟ 

مگر درس هایمان را نخوانده بودیم و الان زمان امتحان است؟
* شلیک به سال های قبل

با این همه امکانات دیگر بعید به نظر می رسد تیمی بتواند از بازیکنان 
خارج از محدوده سنی تعیین شده و یا بازیکن دوپینگی استفاده کند. 
مایلی کهن، مدیر فنی تیم امید پس از شکست مقابل قطر اظهار نظر 
جالب و در خور توجهی داشته است؛ "قطری ها از نظر فیزیکی قوی تر 

بودند و بالاتر از محدوده سنی به نظر می رسیدند." 
پرسشی که مطرح می شود این است که آیا عصر استفاده از بازیکنان 
صغر سن به پایان نرسیده است؟ آیا توجیه شکست به بهانه عوامل 
فراطبیعی پذیرفتنی است؟ اگر هم شک و شبهه ای وجود دارد چرا 
مدیر تیم امید اعتراض و کشف و شهود خود را به صورت مستند و 
مکتوب به مسئولان برگزاری مسابقات و کنفدراسیون فو تبا ل آسیا 

اعلام نمی کند؟
* خواستیم خیلی زود دیر نشود

آرزویمان صعود به المپیک و اهتزاز پرچم ایران است. هر چند رویای 
فو تبا ل ایران در خصوص المپیک به حضور خلاصه شده است اما 
امیدواریم باز هم خیلی زود دیر نشود. انسان به امید زنده است ما نیز 
در خصوص امیدهایمان با امید زنده ایم، به تلنگری هر چند کوچک 
بسنده کردیم. باشد که بعد از اتمام ر قا بت ها و گذشتن کار از کار چه 

طومارها نوشتن و چه افسانه سرودن دیگر فایده ای ندارد. 

کاش خیلی زود دیر نشود... 

آقای مایلی کهن نترسید لطفا!انحراف از معیار »امید« در قطر
تیم ملی در روزی به قطر باخت که بازیکنانش توانایی حداقل تساوی در مسابقه را 

داشتند اما باید باور کرد این باخت پایان مسیر نیست.
کامنت های مردمی پر است از دلخوری ، نگرانی و ترس از حذف . تیم امید بازی با قطر 
را باخت و حالا بسیاری ناامید شده اند که باز راه رفتن به المپیک مسدود شده است. تیمی 
با استعداد و با این همه هزینه که بیش از یکسال است مدام در اردو بوده ، حالا با یک 
شکست که البته می توانست نتیجه مسابقه اش باخت نباشد ، اینگونه باعث کم امیدی 
مردم شده است. اینکه بدون شک اشتباه استراتژیک محمد خاکپور ، مایلی کهن و سایر 
دستیاران تیم امید در گل اولی که تیم خورد موثر بوده ، غیرقابل کتمان است اما آیا از 

حالا باید نا امید شد؟
این که تیم امید با بدترین ارنج ممکن به زعم کارشناسان و بسیاری از مردم ، 90 دقیقه 
در جو کاملا عربی ورزگاه دوحه تیم برتر میدان است ، نشان از توان بالای بچه های ایرانی 
دارد . چیزی که امیدهای مان را همچنان زنده نگه می دارد. پر رنگ تر از همه تیم های 
امید این سال های مان . اقلا بعد از المپیک آتن. این نسل حداقل با فاصله بهتر از دو نسل 
قبلی امیدمان است و حالا با یک باخت حق نداریم که ناامید باشیم. تیم ملی برای صعود 
نیاز به بردن چینی دارد که حاجی مایلی استاد بردنش است و اصلا سیاه روزی های فوتبال 
چین را تیم 98 مایلی کهن رقم زده است و بعد از آن شکست ، آنها دیگر هیچ گاه در 
فوتبال آسیا کمر راست نکردند. برای ایران هم بازی با ژاپن شاید سخت باشد اما سختی اش 

کمتر از بازی با عربستان نیست. 
آن هم در این شرایط بد سیاسی بین دو کشور و جوی که در ورزشگاه دوحه برای این 
بازی ایجاد می شود. از یاد نبریم که این تیم ملی در دو بازی قبلی اش با عربستان ، یک بار 
در ابتدای امسال در تهران به حریفش باخته و یک بار هم در دوحه بازی 2 بر صفر پیش را 
با مساوی عوض کرده و شانس آوردیم که گل سوم را نخوردیم. در این شرایط تیمی که به 
قول محمد خاکپور برای قهرمانی رفته ، حتما باید هر حریفی را ببرد. پس اگر حالا احتمالا 
دوم گروه مان می شویم و رقیب مان به احتمال فراوان ژاپن می شود ، می توانیم بگوییم 
چه بهتر چون حتما از قبل رفتن به این بازی ها می دانستیم که برای رسیدن به المپیک 

باید دو بازی حذفی مان را پس از صعود در مرحله گروهی ببریم.
درس های بازی با قطر می تواند تیم ملی را به صعود امیدوار کند ، البته اگر از این بازی 
درس گرفته باشیم و هنوز ، در افکارمان به دنبال توجیهاتی چون بزرگتر بودن بازیکنان 

حریف ، بدیمنی حضور کروش در دوحه برای تیم ملی و توجیهاتی از این دست نباشیم.
محمد مایلی کهن که در تمام دوسال گذشته ترجیع بند تمام انتقادهای آتشینش از 
مربی تیم ملی و حامیانش ، دلسوزی برای جوانان ایرانی است ، حتما بهتر از همه ما می داند 
این نسل جوان کمترین حق شان رسیدن به المپیک است کاش او بداند همه دلسوزش 

هستند و رویای همه ما یک چیز است ؛رسیدن به المپیک. 
ما به این باور داریم که شما و محمد خاکپور با این نسل با استعداد توان صعود به 
المپیک را دارید. به این شرط که تمام تمرکزتان و باورتان این باشد که باید به المپیک 
صعود کنیم. اگر باور داشته باشید ، قطعا می توانید. همانطور که قبلا تیم بزرگسالان مان 
خواست و در بدترین شرایط توانست با 3 پیروزی متوالی در قطر ، ایران و کره جنوبی به 

جام جهانی برسد.

آیا به نارنجی ها پولی هم می رسد؟

چرا نکونام ناگهان از سایپا رفت
کاپیتان پیشین تیم ملی فوتبال ایران در شرایطی از جمع نارنجی پوشان تهرانی جدا شد 
که رضایت نامه اش بدون هیچ مشکلی صادر شد. البته مشخص نیست از انتقال وی پولی 

هم به سایپا خواهد رسید یا نه! 
 جواد نکونام پس از چندین سال بازی در تیم اوساسونا اسپانیا و البته سالها حضور در تیم 
ملی فوتبال ایران که سالهای آخرش در قامت کاپیتان تیم ملی بود، ابتدای فصل پانزدهم 

لیگ برتر به تیم سایپا پیوست تا وزن تجربی خط میانی این تیم را بالا ببرد.
درحالی که او به عنوان بازیکن به جمع نارنجی پوشان اضافه شد اما در همان ابتدا 
زمزمه هایی مبنی بر اینکه او گزینه دم دست برای جانشینی احتمالی مجید جلالی بود 
مطرح شد. اتفاقی که در میانه های نیم فصل اول لیگ برتر نزدیک به واقعیت شد و اگر 
هیات مدیره مخالفت نمی کرد، بیت الله رضایی مدیرعامل سایپا حکم سرمربیگری جواد 

نکونام را صادر می کرد.
شاید همین اتفاق بود که مجید جلالی را کمی محتاط تر کرد و چندان هم بی میل نبود 
که جواد نکونام از سایپا برود. کما اینکه جدایی کاپیتان پیشین تیم ملی از سایپا تاکنون با 
واکنش تندی از سوی جلالی مواجه نشده است. اگر حالت طبیعی را در نظر بگیریم جلالی 
باید الان به از دست دادن بازیکن مرکزی و باتجربه تیمش اعتراض می کرد اما تاکنون 

چنین نکرده است.
اما اینکه چرا انتقال نکونام به تیم العربی قطر اینقدر ناگهانی و سریع انجام شد هنوز به 
درستی پاسخی برای آن پیدا نشده است اما گفته می شود او رابطه بسیار خوبی با بیت الله 
رضایی مدیرعامل باشگاه دارد و به همین خاطر خیلی زود رضایت نامه اش را گرفت و راهی 

قطر شد و در تست پزشکی العربی هم قبول شد.
در این مورد اما این پرسش مطرح می شود که با توجه به قرارداد نکونام که طبیعتا 
تا پایان فصل است، آیا پولی بابت انتقال وی به العربی به باشگاه تهرانی می رسد؟ آیا در 
قرارداد وی بندهایی گنجانده شده که این بازیکن می تواند هر وقت خواست برود؟ آیا برخی 

مسئولان برای جدایی غافلگیر کننده وی از سایپا همکاری هایی غیرمتعارف داشته اند؟
به هر حال انتقال غافلگیر کننده نکونام به العربی قطر هنوز ابهاماتی دارد که طبیعتا 
مسئولان باشگاه سایپا و در راس آن بیت الله رضایی باید در این مورد شفاف صحبت کنند 

و اطلاعات کامل را در اختیار علاقمندان به فوتبال قرار دهند.

جدایی یارانی که همیشه در کادر بودند؛
برای قلعه نویی دستیار خارجی انتخاب کردند

دستیاران سرمربی تراکتورسازی که در سال های اخیر جزو کادر فنی وی بودند از این 
تیم جدا شدند و جالب اینکه مسئولان باشگاه یک مربی خارجی را به عنوان دستیار 

امیر قلعه نویی انتخاب کردند.
جدایی دو دستیار امیر قلعه نویی از تراکتور سازی و جایگزین کردن احتمالی یک مربی 
خارجی به جای این دو که قبلا هم با تراکتورسازی کار کرده است، آن هم در حالی که امیر 
قلعه نویی طی سال های اخیر همیشه با تیم کاری خودش به باشگاه های مختلف می رفت، 

نشان از کار سخت امیر قلعه نویی در تبریز دارد.
تا دو سال پیش امکان نداشت کسی بتواند به امیر قلعه نویی مربی خودش را تحمیل 
کند، در واقع نه به امیر قلعه نویی بلکه به هیچ سرمربی نمی توان به سادگی نیروی کار 
داد چرا که هماهنگی در تیم مربیگری مهم ترین فاکتوری است که یک سرمربی به آن 

نیاز دارد.
آشنایی ایمان عالمی و ستار همدانی به نوع و درخواست های آنالیز و رفتار امیر قلعه نویی 
در واقع برای سرمربی کنونی تراکتور سازی یک نقطه مثبت بود چرا که پس از این 
همه سال کار کردن ایمان عالمی همان آنالیز و دقتی را که امیر قلعه نویی طلب می کرد 
می توانست به وی ارائه کند اما حالا مربی خارجی تا بیاید و بفهمد که امیر قلعه نویی 
دقیقا روی آنالیز کدام بخش ها تمرکز می کند سیزده بازی دیگر این تیم در لیگ برتر هم 

می تواند تمام شده باشد.
البته تراکتورسازی تقریبا تمام لیست بازیکنانی را که امیر قلعه نویی خواسته بود را برای 
وی به خدمت گرفته است اما به نظر می رسد اگر دو سال قبل بود هرگز نمی توانستند 
یک مربی خارجی که همیشه امیر قلعه نویی نسبت به آنها موضع داشته را کنار دست 

او بنشانند.
شرایط این روزهای قلعه نویی در تبریز بسیار سخت است، او که برای اولین بار سکوهای 
تیمش را مخالف خود می بیند آن جایگاه گذشته را به عنوان یک مربی مقتدر ندارد و در 

تبریز می خواهد این نکته از دست رفته را  دوباره به دست آورد.
 جدایی او از ملوان در ابتدای این فصل هم امیر قلعه نویی را در جایگاهی قرار داده که 
نمی توان به هر دلیلی از تراکتور سازی جدا شود چرا که در این صورت او مربی بهانه گیر 

که نمی تواند با مدیران و باشگاه های مختلف کار کند معرفی می شود.
در هر صورت امیرقلعه نویی نتوانست مربیان خود را با قیمت مناسب در تبریز نگه دارد و 
آنها را از دست داد چرا که متمم قرارداد آنها هرگز علی رغم اصرار قلعه نویی  امضا نشد تا 
تقریبا بلافاصله مربی خارجی مد نظر تراکتور کنار او قرار بگیرد تا جایی که به نظر می رسد 

تراکتورسازان منتظر این اتفاق بودند.
باید دید امیر قلعه نویی با این همه فشار در تبریز می تواند این باشگاه را به نقطه خوبی 

برساند یا اینکه روند رو به افول خود را ادامه خواهد داد؟

درحالی که پرویز مظلومی هفته گذشته از عملکرد ضعیف باشگاه استقلال در فصل نقل و 
انتقالات نیم فصل دوم انتقاد کرد و البته خیلی زود پشیمان شد، این باشگاه دیروز در بیانیه ای 

توضیحاتی ارائه کرد.
در روزهای اخیر حرف و حدیث های زیادی پیرامون بحث نقل و انتقالات باشگاه استقلال 

مطرح شده است که روابط عمومی باشگاه در این رابطه توضیحاتی ارایه کرد.
 در لیست سرمربی تیم، در نیم فصل رقابتهای لیگ برتر ۵ بازیکن حضور داشتند. بختیار 
رحمانی، آرش افشین، داریوش شجاعیان، رسول نویدکیا و مسعود حسن زاده بازیکنانی بودند 
که در این لیست بودند. دو بازیکن از ۵ بازیکن مورد اشاره به دلیل خدمت سربازی امکان 
جذب شان وجود نداشت و در مورد سه بازیکن دیگر هم مذاکرات لازم صورت گرفت اما نتیجه 

مورد نظر بدست نیامد.
در ارتباط با داریوش شجاعیان، باشگاه استقلال با باشگاه گسترش فولاد مذاکرات خود را 
انجام داد که این باشگاه درخواست 900 میلیون تومانی را جهت فسخ رضایت نامه این بازیکن 
پیشنهاد داد که با توجه به بضاعت مالی باشگاه استقلال امکان پرداخت این پول فراهم نبود. 
همچنین درباره رسول نویدکیا مذاکرات با باشگاه سپاهان صورت گرفت و این باشگاه ابتدا قول 
همکاری را به استقلال داد و موافقت خود را اعلام کرد. این مسئله در مصاحبه های رسول 
نویدکیا هم موجود است اما به یکباره و به دلایل نامعلوم باشگاه سپاهان علی رغم توافقات اولیه 

از صدور رضایت نامه این بازیکن خودداری کرد.
آخرین بازیکن این لیست هم مسعود حسن زاده بود که مذاکرات لازم با مدیرعامل ذوب 
آهن انجام شد ولی ایشان اعلام کردند که تصمیمی برای فروش حسن زاده ندارند و به این 
ترتیب حضور این بازیکن در استقلال منتفی شد. البته باشگاه استقلال درحال حاضر به دنبال 
جذب لیست دوم آقای مظلومی است و خاطر نشان می شود که در نیم فصل رقابتهای لیگ 

برتر مهدی مومنی با نظر پرویز مظلومی به استقلال پیوسته است.

استقلال در ابتدای فصل هم به دنبال جذب مهدی مومنی بود ولی این بازیکن به نفت رفت 
و در نهایت این انتقال در نیم فصل صورت گرفت. باشگاه استقلال و کمیته نقل و انتقالات 
می توانستند مانند گذشته با وعده های دروغین و صدور چک های بی محل بازیکنانی را جذب 
کند و ضمن ایجاد بدهی سنگین برای باشگاه، خود را قهرمان داستان بنامند اما مسئولان فعلی 

باشگاه هیچگاه نخواستند هزینه های میلیاردی را به باشگاه تحمیل کنند.
 در حال حاضر استقلال به دلیل بدهی های سالیان گذشته که در همین رابطه ایجاد شده 
است، در شرف کسر امتیاز قرار دارد و نه تنها در برخی موارد بهره فنی  از آن بازیکنان برده 

نشده است بلکه بار مالی فراوانی به باشگاه تحمیل شده که در رسانه ها بارها به آن اشاره شده 
است. 

 نکته بعدی قابل ذکر درباره فصل نقل و انتقالات، وضعیت میلاد شعبانلو و مهدی کربلائی 
است. شعبانلو درحال حاضر با استقلال تمرین می کند و رضایت نامه او به باشگاهی صادر نشده 
است و مهدی کربلائی هم با نظر مستقیم سرمربی و امضای مدیرعامل محترم از باشگاه جدا 
شده است. این بازیکن در نیم فصل اول در تیم خونه به خونه بابل به صورت قرضی بازی کرد 
و در نیم فصل دوم، بعد از اعلام عدم نیاز فنی به او از سوی مظلومی به گسترش فولاد رفت و 

کوتاهی و قصوری از جانب هیچ یک از مسئولین باشگاه صورت نگرفته است.  
از هواداران محترم استقلال انتظار می رود تحت تاثیر شبکه های اجتماعی غیرمجاز و غیر 
رسمی قرار نگیرند و مسئولان خدمتگزار باشگاه استقلال را مورد اهانت و توهین قرار ندهند. 
در حال حاضر کادر مدیریتی باشگاه استقلال از بهترین کادرهای مدیریتی است و نباید آنها 

را دلسرد کرد چراکه آنها بدون هیچ چشم  داشت مالی و صادقانه برای تیم تلاش می کنند.

هافبک پیشین تیم ملی فوتبال کشورمان مدعی شد سه 
بار از باشگاه استقلال پیشنهاد دریافت کرده و در هر مورد 

حاضر به امضای قرارداد نشده است.
 رضا حقیقی، بازیکن سابق تیم ملی ایران چند روز پیش 
راهی تایلند شد تا در فصل جدید لیگ این کشور، همراه با 
تیم سوپان بوری به میدان برود. حقیقی که بعد از جدایی از 
صبا سکوت کرده بود، در خصوص حضورش در تیم تایلندی، 
روزهایی که پشت سر گذاشت و حرف وحدیث های به وجود 

آمده در مورد خودش که مشروح آن در زیر می آید:
چرا در لیگ ایران نماندی؟

من از سه تیم پیشنهاد داشتم، ولی این پیشنهادها از لحاظ 
مالی برایم خوب نبود. حتی قبل از اینکه ایران را ترک کنم، 
یکی از مربیانی که تیمش را به اردوی خارج از کشور برده 
بود با من تماس گرفت. او می خواست مرا از رفتن به تایلند 
پشیمان کند تا به تیمش بروم، ولی من چند روز قبل از این 

پیشنهاد تصمیم خود را گرفته بودم.
بعد از جدایی از صبا مگر قرار نبود به چین بروی؟

بله، به من پیشنهاد شد که راهی چین شوم و حتی این 
قضیه را با علی دایی هم مطرح کردم. نام آن تیم دالیان 
آبردین بود و حتی آقای دایی هم با من همکاری کرد. البته 
همسر من نتوانست شرایط رفتن به آنجا را قبول کند به 

همین دلیل به چین نرفتم.
آیا آن زمان بازگشت تو به صبا امکان پذیر نبود؟

خیر، به هر حال دایی از رفتن من ناراحت بود و من 
بازیکنی بودم که صبا روی آن حساب باز کرده بود. با این 
شرایط درست نبود که توقع برگشت داشته باشم. یکی از 
دلایل دیگری که پیشنهاد چین را رد کردم، این بود که آنها 
دو بار پیشنهاد مالی خود را تغییر دادند. علاوه بر این چهار 
ایجنت درگیر این ماجرا بودند، دو ایجنت اروپایی، یک ایرانی 
و یک چینی. من باید به چهار ایجنت مختلف پول می دادم.

ظاهراً از استقلال هم پیشنهاد داشتی؟
بله، همین طور است. سه بار از استقلال پیشنهاد داشتم 

که آنها را رد کردم. حتی بنگر و نورمحمدی هم در جریان 
هستند و می توانند شهادت بدهند. من از شعار دادن هواداران 
در استادیوم هیچ هراسی نداشتم و فقط چون پرسپولیس را 
دوست داشتم، به استقلال نرفتم. حتی وقتی از جام جهانی 
برگشتم 3۵0میلیون از قراردادم را بنا به درخواست علی دایی 
و به دلیل مشکلات مالی پرسپولیس کم کردم. با این حال 
باید بگویم فوتبال ایران هیچ وقت به من کمک نکرد، چه 
زمانی که در سطح بالا قرار گرفتم و چه زمانی که انتخاب 

بد کردم.
چرا تایلند را انتخاب کردی؟

من دوست داشتم بالاخره بازی در خارج از ایران را تجربه 
کنم. باتوجه به بحران اقتصادی در فوتبال ایران، به پیشنهاد 
تیم تایلندی پاسخ مثبت دادم. در تایلند مالیات هم نمی دهم. 

ماشین و خانه هم در اختیار من گذاشته اند.
چرا با مونتونگ توافق کردی اما به این تیم نرفتی؟

مدیرعامل باشگاه مونتونگ حتی به ایران آمد و این برای 
من بسیار باارزش بود. او اطلاعات باشگاه را در قالب تصاویر 
و نوشته ها در اختیار من گذاشت و من با همه چیز آشنا 
شدم. فرقی بین مونتونگ و سوپان بوری در جدول نیست 
و آنها سال گذشته دو سه امتیاز با هم فاصله داشتند. 
پیشنهاد مالی سوپان بوری بیشتر بود و من این تیم را در 
نهایت انتخاب کردم. از وقتی که اینجا آمدم 10 بازیکن 
با تماس گرفتند و در مورد شرایط فوتبال تایلند سؤال 
کردند. مطمئن باشید که تعداد ایرانی های لیگ تایلند 

بیشتر خواهد شد.
آیا بازیکنی که در جام جهانی حضور داشته است، 

باید در لیگ تایلند بازی کند؟
شما می بینید که بسیاری از بازیکنان مطرح برزیل و 
آرژانتین با درخشش در لیگ های کشورشان یا با درخشش 
در تیم ملی، راهی فوتبال امارات و قطر می شوند. فکر می کنید 
آنها اشتباه می کنند؟ خیر این طور نیست. فوتبالیست ها زمان 
محدودی برای به دست آوردن درآمد دارند و باید از آن 

استفاده کنند. بازیکنان در لیگ هایی دوست دارند بازی کنند 
که پرداخت های مالی شان منظم باشد. باشگاه مونتونگ و 
سوپان بوری افتخارشان این بود که تا حالا پول همه بازیکنان 
را داده اند و هیچ کس در تایلند و فیفا از آنها شکایت نکرده 
است. در ایران اما من با پدیده قرارداد بستم، ولی پولم را 
ندادند. حتی شکایت کردم و نزد آقای تاج رفتم که او گفت 
پدیده پولی در سازمان لیگ ندارد که به تو بدهیم. در ایران 
باشگاه ها فقط قرارداد می بندند و پولی به بازیکنان نمی دهند.

 الان پولی از تیم جدیدت گرفته ای؟
 بله، 4۵ درصد پولم را داده اند و قرار است حقوق ماهیانه را 

هم مرتب دریافت کنم.
 سرمربی سوپان بوری اهل کدام کشور است؟

 برزیلی است. در ضمن ما سه بازیکن برزیلی هم برای 
فصل جدید در تیم خودمان خواهیم داشت.

 هدف این باشگاه در فصل جدید چیست؟
 آنها یک ورزشگاه 2۵ هزار نفری دارند که در هر بازی 
پر می شود. این تیم سال پیش سوم شد و حالا می خواهد 
شانس خودش را برای قهرمانی امتحان کند. اینجا بوریرام 
تیم پرقدرتی است و تیم ما هم هزینه کرده و دنبال قهرمانی 

است. تیم ما همیشه جزو سه تیم بالای جدول است.
 چرا قرارداد یک ساله امضا کردی؟

 مسئولان باشگاه به من پیشنهاد قرارداد دو ساله دادند، 
ولی من گفتم که بهتر است تجربه یک ساله داشته باشم و 
بعداً در مورد آینده فکر کنم. فعلاً که یک سال باید بمانم. باید 

دید در آینده چه اتفاقاتی خواهد افتاد.
 نکته منفی حضور در تایلند چیست؟ 

چیزی که خیلی اذیتم می کند بحث تغذیه است. من 
واقعاً مشکل غذا دارم و غذای دلخواهم را هنوز نخوردم. فعلًا 
بیسکویت و کیک می خورم. من از غذای دریایی بدم می آید 
و پایه غذای تایلندی های روی غذای دریایی است. امیدوارم 
همسرم به زودی بیاید و این مشکل را حل کنیم. من مدام 
به درد ورزشکار  نمی توان غذای رستورانی بخورم، چون 

نمی خورد.
 قبل از رفتن به جام جهانی هم شرایط ترانسفر را 

داشتی؟
بازیکنان  بقیه  و  من  به  و  آمدند  ایجنت ها  از  خیلی   
حرف های مختلفی زدند. حتی یک ایجنت ایرانی ساکت 
در  اوکراین با مدیربرنامه های ایرانی من تا ساعت چهار صبح 
صحبت کرد و وعده یک زندگی رؤیایی را داد. من بعد از جام 
جهانی اما او را ندیدم. یک نفر دیگر هم گفت که تو را به قطر 
می برم و یک میلیون دلار پول می گیری. من از خیلی ها 
دروغ شنیدم و البته یک اشتباه هم کردم که آن هم رفتن 
به پدیده مشهد بود. هیچ کدام از آنها به من کمک نکردند و 
خیلی چیزها را از دست دادم. در ضمن باید بگویم که رفتن 

به تایلند برای من بازگشت به عقب نیست.
 در این مدت هم شایعات عجیبی در مورد تو مطرح 

شد. در این مورد چه صحبتی داری؟
 حرف همیشه زیاد است. خیلی ها از ابتدای زمانی که 
در فوتبال ایران مطرح شدم، خیال کردند می خواهم جای 
آنها را بگیرم. آنها هیچ وقت نخواستند رودررو با من صحبت 
کنند. من به برزیل رفتم چون از نظر کی روش لیاقتش را 
داشتم. امام علی )ع( می گوید که کاخ ها روی خرابی ها ایجاد 
می شوند. من اما نابود نشدم، چون زندگی ام را بر پایه فوتبال 
نبستم. قبل از اینکه فوتبال بازی کنم پدرم شرایط مالی 

خوبی داشت و الان هم دارد.

لیست بازیکنان مد نظر مظلومی افشا شد؛

 دفاع از باشگاه مقابل سرمربی!

 تعداد ایرانی های لیگ تایلند بیشتر خواهد شد؛

حقیقی: 3 بار پیشنهاد استقلال را رد کردم
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علمی و سلامت

زنان مبتلا به ام اس می توانند باردار شوند؟ 
عضو کمیته علمی انجمن ام اس  اظهار داشت: زنان مبتلا به بیماری ام اس ممنوعیتی 

برای بارداری ندارند اما محدودیت هایی  دارند.
مولایی درباره باردار شدن زنان مبتلا به ام اس گفت: به صورت معمول ممنوعیتی برای 
بارداری در بیماران مبتلا به ام اس وجود ندارد اما محدودیت هایی داریم به این صورت 
که فرد مبتلا به برای بارداری باید بیماری اش خاموش باشد که از طریق ام  آر آی معلوم و 
همچنین از نظر معاینات پزشکی فرد سالم باشد چرا که اگر فرد دارو مصرف می کند برای 
حاملگی باید داروی خود را قطع و بعد از 1 ماه تا 1 سال پس از قطع مصرف دارو اقدام 
به بارداری نماید.  وی خاطر نشان کرد: می توانیم پیش بینی کنیم احتمال ابتلا فرزند 
در صورتی که فقط یکی از پدر و مادر ام اس داشته باشد بین 3 تا ۵ درصد و اگر هر دو 
مبتلا باشد 40 درصد است .   وی ادامه داد: ام اس اثری بر شیردهی ندارد حتی مطالعات و 
تحقیقات نشان می دهد که شیردهی اثر مطلوبی بر این بیماری دارد مشروط بر اینکه بیمار 
دارو مصرف نکند.   وی در مورد زنان باردار مبتلا به ام اس گفت: اگر مشکلی برای بارداری 

وجود ندارد بارداری زودتر صورت بگیرد بهتر است.  
وی در پایان توصیه هایی به بیماران مبتلا به ام اس کرد:

 - همکاری با پزشک معالج 
-اگر دارو مصرف می کنند از روش های مطمئن ضد بارداری استفاده کنند تا حین مصرف 

دارو باردار نشوند. 
-داشتن الگوی زندگی سالم یعنی زندگی بدون تنش و استرس  

توصیه های تغذیه ای: 1- از مصرف نمک، شیرینی و چربی خودداری کنند 
2- از میوه جات و سبزیجات تازه استفاده کنند 

3- از غذاهای کنسرو شده و فراوری شده استفاده نکنند.
4- در صورت امکان بین 2 تا 3 وعده در هفته ماهی در برنامه غذایی خود داشته باشند. 
 مولایی خاطرنشان کرد: بعد از زایمان به مدت 3 ماه احتمال حمله های عصبی به دلیل 

هورمون های زنان بیشتر است. 

هنگام بیماری باید ورزش کنیم؟ 
یک متخصص ارتوپدی و فوق تخصص زانو بیان کرد: در برخی موارد به هنگام بیماری نه 

تنها ورزش کردن مفید بلکه ضروری است.
حمید پدرام با اشاره به اینکه انجام حرکات ورزشی نیازمند مصرف انرژی زیادی است،  
گفت: با توجه به اینکه انجام ورزش باعث مصرف انرژی زیادی در بدن می شود و غالبا 
افراد بیمار به علت بیماری و عموما کم اشتهایی دچار ضعف و کاهش سطح انرژی در بدن 

هستند، تحرک و ورزش کردن به آنان توصیه نمی شود. 
 وی ادامه داد: در اغلب بیماری هایی که فرد دچار تب و ضعف جسمانی و ... می شود 
نظیر سرماخوردگی، استراحت کردن و عدم انجام فعالیت های سنگین به همراه تغذیه 
مناسب برای بالا بردن میزان انرژی و تقویت جسمانی تجویز می شود.   دکتر پدرام در 
ادامه افزود: البته در برخی موارد مانند بیماری های مزمن از قبیل کمر درد و پا درد و . . . 
انجام ورزش هایی مانند شنا کردن نه تنها مضر نیست بلکه به علت افزایش روند بهبودی در 
حال بیمار، انجام آن توصیه می شود.   این متخصص در پایان خاطر نشان کرد: در برخی 
بیماری هایی که چاقی و اضافه وزن مسبب بروز و شدت آن بیماری است؛ ورزش کردن 
نه تنها لازم بلکه ضروری است که البته باید در نحوه و چگونگی حرکات ورزشی با پزشک 

متخصص مشاوره نمود تا از مضرات احتمالی آن جلوگیری شود.

برای داشتن پوستی زیبا آجیل بخورید 
یک متخصص تغذیه  عنوان کرد: استفاده از آجیل در سبد غذایی می تواند مشکلات 

پوست و بدن موثر باشد.
مرتضی صفوی با بیان اینکه هر صد گرم آجیل حدود 600 کالری انرژی دارد؛ گفت: افراد 
سعی کنند حتما بصورت میان وعده از آجیل استفاده کنند .   وی گفت: آجیل به دلیل 
داشتن ترکیبی از انواع مختلف املاح و بخصوص داشتن ویتامین A و همچنین وجود 
آهن در رفع کم خونی و داشتن پوستی زیبا و با نشاط موثر باشد ، وجود تنوع در آجیل 
بسیار حائز اهمیت است یعنی افراد سعی کنند مجموعه کامل از انواع مغزها )گردو، فندوق 
، پسته ، بادام و. . .( را در سبد غذایی شان قرار دهند.   صفوی ادامه داد: آجیل یک کالری 
نسبتا فشرده است که در دوران رشد می تواند نقش بسیار پر رنگی ایفا کند، پروتئین موجود 
آجیل در رشد قدی نوجوانان تاثیر بسزایی دارد بنابراین والدین سعی کنند بصورت میان 
وعده آن را در کوله پشتی مدرسه بچه هایشان قرار دهند.   وی بیان کرد: آجیل منبع غنی 
ویتامین D است که می تواند به زیبایی پوست افراد کمک کند افراد سعی کنند از گردوی 
موجود در آجیل در وعده صبحانه به همراه پنیر استفاده کنند چرا که گردو چربی های 
پنیر را خنثی می کند در واقع کلسترول خوب را بالا برده و کلسترول بد را پایین می آورد،  
اگر افراد استفاده از آجیل را جدی بگیرند می توانند از سلامت پوست و شادابی و نشاط 

برخوردار شوند. همچنین مصرف آن به افراد دارای وزن کم توصیه می شود.

سفت شدگی رگ های مغز
 پیامد خواب بی کیفیت 

نتایج یک مطالعه نشان می دهد افراد مسنی که خواب خوبی ندارند در معرض سفت 
شدگی رگ های خونی مغز و نرسیدن اکسیژن به بافت مغزی هستند. 

پزشکان کانادایی تاکید کردند هر دو وضعیت ذکر شده به خطر سکته مغزی و نارسایی 
شناختی در افراد مسن منجر می شود. 

دکتر »آندرو لیم« محقق ارشد این مطالعه گفت: شکل های آسیب دیدگی مغز که در این 
بررسی مشاهده کردیم حائز اهمیت است زیرا نه تنها خطر سکته مغزی را به دنبال دارد؛ 

بلکه به نارسایی های مزمن حرکتی و پیش رونده شناختی هم منجر می شود. 
به گفته پزشکان کانادایی افرادی که در زمان خوابیدن با مشکل روبرو هستند و چندین 
بار از خواب بلند می شوند بیشتر در معرض ابتلا به زوال عقلی و تحلیل رفتن عملکرد 
شناختی قرار دارند.  پزشکان در توضیح جزئیات این بررسی اظهار داشتند: در این مطالعه 
مغز 31۵ نفر پس از فوت مورد بررسی قرار گرفت. این افراد به طور میانگین در زمان مرگ 
90 سال داشته و ۷0 درصد آنان زن بوده اند. همچنین این افراد پیش از فوت به لحاظ 

فعالیت روزانه و میزان و کیفیت خواب تحت نظر قرار داشتند. 
از میان تمامی 31۵ نفر 29 درصد سکته مغزی کرده و در 61 درصد آسیب دیدگی 
رگ های خونی مغز مشاهده شد. همچنین پزشکان کانادایی بر اساس اطلاعات بدست 
آمده دریافتند در افرادی که خواب آنان کیفیت خوبی نداشته در مقایسه با افراد دیگر 
رگ های خونی مغزشان سفت تر بوده همچنین 31 درصد بیشتر دچار آسیب دیدگی بافت 
مغز به دلیل نرسیدن اکسیژن بوده اند.  به گفته پزشکان مکانیزم توضیح دهنده این ارتباط 
کاملا مشخص نیست اما به نظر می آید وقفه افتادن در خواب گردش خون به مغز را با 

مشکل روبرو می کند و زمینه ساز بروز این عارضه ها می شود. 

ورزشکاران به هیچ وجه
 از مکمل های تقویتی استفاده نکنند 

متخصص صنایع غذایی و رئیس انجمن صنایع غذایی اظهار داشت: این مکمل ها، در اکثر 
موارد کبد فرد را دچار مشکل نموده و انواع بیماری های خونی و سکته ها را در پی دارند.

محمد حسین عزیزی با توصیه اکید به ورزشکاران برای خود داری از مصرف انواع 
مکمل های تقویتی  افزود: این مکمل ها در اکثر موارد کبد فرد را دچار مشکل نموده و انواع 
بیماریهای خونی از جمله افزایش چربی و فشار خون و همچنین گشاد شدن رگها و قلب 

و بروز سکته ها را در پی دارند.  
دکتر عزیزی ادامه داد: دو مشکل عمده ای که باعث منع مصرف این مواد می شوند،  ورود 
این مواد به طور قاچاق و از کشورهای متفرقه است که به کیفیت آنها اعتمادی نیست و 
دیگر اینکه احتمال تقلب نیز در این مواد وجود دارد که ممکن است هر ماده غیر استاندارد 
و مضری به آنها افزوده شده باشد.    این متخصص با بیان اینکه این مکمل ها معمولا مواد 
هورمونی و آنزیمی هستند که سیستم بدن را مختل می کنند،  افزود: به ورزشکاران توصیه 
می شود مصرف مواد غذایی سالم پر پروتئین مانند گوشت، تخم مرغ، لبنیات، خرما و انواع 
مغزها را جایگزین این مکمل ها کنند تا در طولانی مدت از اثرات مفید و بی ضرر آنها 

بهره مند باشند و بدنی سالم و قوی داشته باشند.

ارتباط زخم معده و غذاهای تند 
متخصص تغذیه و دانشیار دانشگاه علوم پزشکی بیان کرد: داشتن تغذیه سالم برای حفظ 

سلامت معده از ضرورت زیادی برخوردار است.
سید مرتضی صفری، با اشاره به اینکه تغذیه اثری مستقیم بر سلامت معده دارد، گفت: 
مصرف مواد غذایی از قبیل غذاهای سنگین و چرب همچنین مصرف نوشابه های گاز دار و 
ادویه جات تند از قبیل فلفل و ادویه جات مخلوط می تواند برای سلامت معده مضر باشد. 
 صفوی ادامه داد: مصرف بیش از حد این مواد می تواند در افرادی که زمینه مشکلات 
معده را دارند عواقبی همچون بروز ورم معده و اثنی عشر و پانکراس و ریفلاکس و ... را به 
همراه داشته باشد.   این متخصص تغذیه همچنین یادآور شد: اگر خوابیدن پس از غذا 
خوردن بدون فاصله زمانی و تحرک بدنی باشد نیز مشکلات معده را افزایش می دهد و باید 
افراد دقت داشته باشند حداقل فاصله زمانی بین غذا خوردن و خوابیدن باید حدود نیم 

ساعت باشد تا از بروز عوارض ذکر شده جلوگیری شود.
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یافته های تازه ای که از سوی محققان فرانسوی منتشر شده است، نشان می دهد که مغز به 
موقعیت های اجتماعی که حاوی پیام های تهدیدکننده هستند، نسبت به آن دسته از موقعیتهایی 

که آرام و ملایمند، منابع پردازشی بیشتری اختصاص می دهد.
این نتایج که در مجله eLife به چاپ رسیده، می تواند توضیح دهد که چرا ما معمولا خطرات 
را با حس ششم خود احساس می کنیم. این اولین بار است که مشخص می شود ناحیه خاصی 
از مغز در این پدیده نقش دارد. مغز انسان می تواند خطرات اجتماعی را به طور خیلی سریع و 
خودکار در عرض 200 میلی ثانیه تشخیص دهد. نکته جالب توجه تر برای محققان این بود 
که افراد دلواپس نسبت به افراد آرام و بی خیال، تهدیدها و خطرات را در ناحیه  متفاوتی از مغز 
تشخیص می دهند. افراد نگران خطرات را با استفاده از ناحیه ای در مغز پردازش می کنند که 
مسؤول فعالیت و حرکت است، در حالی که افراد بی خیال تر این خطرات را در نواحی حسی 
پردازش می کنند که مسؤول تشخیص چهره است. پیش از این تصور می شد که نگرانی و 
دلواپسی می تواند منجر به حساسیت بیش از اندازه نسبت به پیام های خطر شود. نتایج این 
مطالعه جدید نشان می دهد که این امر هدف مفیدی به دنبال دارد و می تواند افراد را از خطر 
حفظ کند. محققان می گویند که دلواپسی می تواند کدهای عصبی مربوط به تشخیص تهدید و 
خطر را از نواحی حسی مغز که در شناسایی چهره به ما کمک می کنند، به نواحی حرکتی مغز 
که منجر به تولید حرکت می شوند، هدایت کند. یافته ها نشان می دهد که مغز منابع پردازشی 
بیشتری به احساسات منفی که حاوی خطر هستند، اختصاص می دهد. تصور بر این است که 

افزایش نگرانی و دلواپسی می تواند پردازش پیام های خطر در مغز را بهبود ببخشد. 

ساخت فوتوکاتالیست برای تصفیه  پساب های صنعتی

تشخیص آسیب مغزی و آلزایمر با آزمایش بویایی

ساخت دستگاه ویدئومتری پرتابل در کشور

حافظه بویایی تا اندازه ای پیچیده است و همین امر امکان استفاده از آزمایش های مرتبط با 
بویایی به عنوان شاخصی برای آسیب به مغز را امکان پذیر می کند.

بویایی می تواند به عنوان ابزاری برای تشخیص مشکلات مغزی مورد استفاده قرار بگیرد. 
محققان بر این باورند که تست های بویایی می تواند راه ساده و ارزانی برای تشخیص نشانه هایی 

از آسیب و ترومای مغزی و علائم تغییر شکل نورون ها محسوب شود.
نتایج تحقیقات جدید نشان می دهد که در بین 231 سربازی که از عملیات انفجاری در میدان 
جنگ دچار آسیب مغزی شده بودند، اختلال در حس بویایی مشاهده  شد که این اختلال با 
آسیب لوب پیشانی همراه بود. در حقیقت، حس بویایی سربازانی که لوب پیشانی آنها دچار 

آسیب شده بود، سه برابر ضعیف تر از افراد معمولی بود.
در حالت عادی، حس بویایی به عنوان یک واسطه بین مولکول های بو در هوا و حافظه ذخیره 
شده در مغز عمل می کند. این خاطره ها در یک مکان مجزا در مغز ذخیره نشده؛ بلکه در بین 

نواحی مختلف پخش می شوند. از آنجا که پیام های بویایی مختلف باید مسیرهای زیادی را برای 
رسیدن به مقصد مورد نظر خود طی کنند، تنظیم آن ها به مسیریابی زیادی در مغز نیاز دارد. این 
خاصیت ویژه باعث می شود که توانایی یک فرد برای توصیف و نامیدن یک بو به شدت چالشی 

بوده و به فعالیت ذهنی بالایی نیاز داشته باشد.
بنابراین می توان نشان داد که با آسیب حس بویایی، توانایی برقراری این ارتباط ات به واسطه 

بیماری، کمبود خواب یا آسیب به مغز مختل شده است.
محققان سال ها به بررسی و مطالعه پرداخته اند تا از آزمایش های بویایی برای تشخیص آسیب 
به مغز در اثر بیماری هایی همچون پارکینسون و آلزایمر که شکل نورون ها را تغییر می دهند، 
استفاده کنند.چندان دور از انتظار نیست که این آزمایش در آینده به بخش معمول و روتینی 
از مراقبت های اولیه بهداشتی برای بیماران مسن تبدیل شود، چرا که این آزمایش بسیار ساده 

است و در عین حال می تواند بسیار کارآمد باشد. 

استاد دانشگاه آزاد اسلامی واحد دولت آباد موفق به ساخت 
دستگاه ویدئومتری پرتابل با ویژگی های خاص برای حرکت تا 

عمق 300 متری در چاه ها شد.
سیروس  مهندس  همکاری  با  که  مشیدی  آتا  دکتر 
بومی سازی همه  با  و  تحقیق  از سه سال  بعد  عبدالله زاده 
قسمت ها موفق به ساخت این دستگاه شده است، در مورد 
اهمیت دستگاه ساخته شده گفت: دستگاه ویدئومتری در واقع 
یک ربات اکتشافی کاملا ضد آب با قابلیت تحمل فشارهای 
بالای سیالات است که در مراحل پایانی ثبت اختراع و اخذ 

مجوز قرار دارد.
وی افزود: با کمک این دستگاه عمق چاه، چگونگی اتصال 
لوله ها، نحوه جوشکاری، تعیین سطح آب، تعیین موقعیت 

شیارها و میزان گرفتگی و انسداد آنها و میزان پوسیدگی و 
رسوب گذاری بر روی لوله جدار چاه قابل مشاهده است.

به گفته وی، با استفاده از این سیستم، عیوب احتمالی 
چاه های آب و فاضلاب به راحتی قابل تشخیص است و در 
صنایع کشاورزی، نفت و برای جلوگیری از مشکلات کم آبی 
در بسیاری از نقاط کشور که ممکن است با ترمیم به موقع چاه 

بهبود یابد، قابل استفاده است.
مشیدی درباره کارایی و قابلیت دیگر این دستگاه اظهار کرد: 
دستگاه ویدئومتری پرتابل قابلیت ضبط و ثبت، شناسایی و 
ارائه راهکار مناسب برای رفع عیب وضعیت چاه برای کاربر را 
دارد و امروزه به منظور جلوگیری از خطرات جانی برای افراد 
مقنی در چاه های خالی و عیب یابی چاه های پر از آب استفاده 

می شود. همچنین قابلیت ارزآوری داشته و به اکتشافات در 
سامانه GIS اداره آب و فاضلاب کمک می کند.

به گفته مشیدی، از جمله ویژگی های دیگر این دستگاه 
اکتشافات بررسی و عیب یابی چاه ها بویژه چاه های آب تا عمق 
300 متری درون آب است و هدف از ساخت این دستگاه 
بسیار گران قیمت  از خرید دستگاه های  خودکفایی کشور 
و حجیم خارجی و تولید دستگاهی است که سبک و قابل 

حمل باشد.
وی در پایان چهار مزیت انحصاری این دستگاه را حجم 
بسیار کم، وزن پایین، قابل کنترل بوسیله نرم افزار اندروید و 
قیمت مناسب آن نسبت به نمونه های خارجی، بدون کم شدن 

کیفیت آن دانست. 

ساخت ربات کپسولی با هر نوع طراحی دلخواه
مهندسان بخش طراحی ربات دانشگاه وندربیلت ایالات متحده موفق به طراحی ربات 
کپسولی با طراحی متن باز شدند، به طوری که هر کاربر حتی با تجربه اندک قادر است تا 

نمونه مورد نظر خود را طراحی کند.
ربات های کپسولی بسیار کوچک و در اندازه یک کپسول یا قرص دارویی هستند. این 

ربات ها قادرند تا در بدن انسان عملیات درمانی را با کنترل بیرونی انجام دهند.
محققان با استفاده از روش طراحی متن باز ربات، به کاربران اجازه می دهند تا ربات دلخواه 
خود را با تجهیزات مورد نظر مثل دوربین، محفظه دارویی و تجهیزات تشخیصی دلخواه 

مجهز کنند .
پیترو والدزتری، محقق علوم رباتیک از دانشگاه وندربیلت در مورد مراحل ساخت ربات های 
کپسولی اظهار کرد: یکی از مهمترین مشکلات در ساخت ربات های مینیاتوری طراحی و 

ساخت مدارهای بسیار کوچک الکتریکی است.
مثل  مشترکی  تجهیزات  کپسولی  ربات های  مدل های  همه  افزود:  ادامه  در  وی 
میکروپردازشگر، تجهیزات مینیاتوری برای ارتباط، منبع تامین انرژی، حسگرها، شتاب سنج 

و ژیروسکوپ دارند.
تمامی تجهیزات اشاره شده تنها باید در فضایی به طول 14 میلیمتر جاسازی شوند.

نکته قابل توجه در طراحی تجهیزات ربات های کپسولی قابلیت چیدمان مختلف مثل 
لوگو است، به طوری که کاربران قادرند تا این تجهیزات را متناسب با نیاز خود طراحی کنند.

والدزتری ضمن اعلام موفقیت چیدمان قابل تغییر تجهیزات مینیاتوری ربات های کپسولی 
در مراحل آزمایشی افزود: برای کسانی که از مهارت کمتری برخوردارند یک نسخه ساده تر 

در نظر گرفته شده که بتوانند به آسانی طرح مورد نظر خود را بسازند.
به کمک فناوری ربات های کپسولی می توان عملیات تشخیص و درمان بیماری های 
مختلف را بدون جراحی و تزریق دارو میسر کرد، چرا که این ربات ها قادرند تا در محفظه 
تعبیه شده مواد دارویی را حمل کرده و با فرمان بیرونی در محل مورد نظر سیستم گوارشی 

رها کنند. 

واکنش اختصاصی مغز به پیام های تهدیدکننده

محققان دانشگاه سمنان به منظور دستیابی به سیستمی 
بهینه در تصفیه  آب و پساب، فوتوکاتالیستی را در مقیاس 
آزمایشگاهی طراحی کردند که سرعت و راندمان بالایی در 

حذف آلاینده های آلی دارد.
 در دهه های اخیر فعالیت های قابل توجهی در خصوص 
ارائه  فرآیندهای متنوع جهت تصفیه  آب و پساب صورت 
پذیرفته است؛ از مهم ترین این روش ها، فرآیندهای اکسایش 
پیشرفته است. در این روش برای تجزیه  مواد آلی مقاوم از 
اکسنده های قوی، کاتالیزورها و تابش نور فرابنفش )UV( یا 

ترکیبی از این موارد استفاده می شود.
محمدرضا اسکندریان، مجری طرح با اشاره به اهمیت این 
موضوع، در خصوص راهکار ارائه شده در این طرح جهت 
تصفیه  پساب های صنعتی عنوان کرد: »در کار پژوهشی 
که  است  معرفی شده  و  نانوفوتوکاتالیستی سنتز  حاضر 
می تواند آب های آلوده به آلاینده های آلی، نظیر رنگ های 
سنتزی نساجی و مواد دارویی را به خوبی تصفیه کند. ویژگی 
مهم این طرح این است که جهت تأمین انرژی مصرفی مورد 
نیاز در فرآیند تصفیه، از منبع انرژی تجدیدپذیر سلول های 
فوتوولتاییک خورشیدی )پنل خورشیدی( استفاده شده 

است.«
با توجه به نتایج حاصل شده و در صورت گسترش آن 
به ابعاد صنعتی، این سیستم می تواند در صنایع تصفیه  آب 
و پساب، حذف آلاینده های صنایع نفتی، ضدعفونی سازی، 
پالایش و خالص سازی دارویی و سایر حوزه های علمی و فنی 

نیز به کار گرفته شود.
نانوذرات  جنس  از  شده  طراحی  نانوفوتوکاتالیست 
دی اکسید تیتانیم )TiO2( در کنار ذرات زئولیت است که 
بر روی بستری از پلی اتیلن دانسیته پایین )LDPE( تثبیت 
شده است. در واقع این امر سبب شده که فوتوکاتالیستی با 
تخلخل، استحکام و میزان واکنش پذیری بالا ایجاد شود که 
سرعت و راندمان آن در حذف آلاینده ها به طور چشمگیری 

افزایش یافته است.
همچنین، نتایج پژوهش حاکی از آن است که این سیستم 
قابلیت بسیار مناسبی برای استفاده در چرخه های متوالی و 
متناوب برای استفاده  مکرر و چندین باره را از خود نشان 
می دهد. این ویژگی منجر به کاهش هزینه های فرآیند تصفیه 
خواهد شد.اسکندریان در توضیح دقیق تر منابع انرژی استفاده 
شده در فوتوراکتور طراحی شده افزود: »همانگونه که اشاره 

شد پایه  بسیاری از روش های حذف و تصفیه  آلاینده ها از 
که  است  پیشرفته  اکسایش  فرآیندهای  آلوده،  آب های 
مهم ترین آن ها، روش های فوتوکاتالیستی است. عموماً منبع 
تأمین انرژی در روش فوتوکاتالیست، نور فرابنفش است اما در 
سال های اخیر، لامپ های UVLED به عنوان یک منبع 
تابشی و جایگزین مناسبی برای لامپ های UV جیوه ای 
مطرح شده است. این لامپ ها مزایای بسیاری بر لامپ های 
سنتی دارند از جمله مصرف انرژی بسیار کمتر، عمر بیشتر، 
کارایی و استحکام بیشتر، اندازه  کوچک تر و بالاخره قیمت 
کمتر. اما با در نظر گرفتن لزوم استفاده از سیستم های 
کارآمد بر پایه  انرژی های تجدیدپذیر، ایده  استفاده همزمان 
سلول های فوتوولتاییک خورشیدی در کنار LED ها نیز 
مطرح شده است. لذا بر همین اساس، فوتوراکتور موردنظر 
به گونه ای طراحی شده که منبع تأمین انرژی آن شامل 
لامپ های UVLED در کنار سلول های خورشیدی است.«

سیستم حاضر به علت بهره گیری از نور خورشید جهت 
انرژی  به  وابستگی  حذف  باعث  نیاز،  مورد  انرژی  تولید 
الکتریکی و همچنین گسترش کاربرد آن در مناطق دور از 

دسترس به انرژی می شود. 

هر آن چه باید در مورد
 تغذیه خردسالان بدانید

تغذیه کودک شما برای حفظ سلامت کلی بدن او بسیار با اهمیت است.
تغذیه مناسب، که باید شامل خوردن  3 وعده غذا و 2 میان وعده در طول روز باشد، 
شامل محدودیت در مصرف مواد غذایی با قند و چربی بالا، خوردن میوه ها، سبزیجات، 
گوشت بدون چربی، محصولات لبنی کم چرب از جمله 3 وعده شیر، پنیر یا ماست 
برای تأمین کلسیم می باشد که می تواند از بسیاری از بیماری ها مثل اضافه وزن، پوکی 

استخوان و ابتلا به دیابت که نیاز به درمان های دارویی خواهند داشت، جلوگیری کند.
بهترین پیشنهاد تغذیه ای برای حفظ سلامت کودک شما شامل این می شود که شما 

کودک خود را به موارد زیر تشویق کنید:
• خوردن انواع مواد غذایی

• ایجاد تعادل بین ماده غذایی مصرف شده و فعالیت های بدنی
• انتخاب رژیم غذایی با مقادیر زیادی از غلات، میوه ها و سبزیجات

• انتخاب رژیم غذایی با چربی، چربی اشباع و کلسترول کم
• انتخاب رژیم غذایی با قند و نمک متوسط

•  انتخاب رژیم غذایی که میزان مناسبی از کلسیم و آهن مورد نیاز برای بدن در حال 
رشد کودک را دارا باشد

همچنین شما می توانید با استفاده از یک نمونه یا الگوی خوب، تغذیه خوبی را برای 
کودک خود فراهم کنید. عادات غذایی سالم و ورزش مرتب باید به عنوان بخشی دائمی 
از زندگی خانوادگی شما تبدیل شود. بسیار آسان تر خواهد بود اگر به جای کودک شما 
مجبور باشد به تنهایی این کار را انجام دهد،  تمامی اعضای خانواده از این دستورالعمل 

پیروی کنند.
همچنین شما باید غذاها، تنقلات و دسرهای کم کالری و کم چرب، شیر کم چرب و 
نوشیدنی های رژیمی را تهیه کنید. از خریدن تنقلات یا دسرهای پر کالری مثل چیپس، 

نوشیدنی های شیرین و بستنی به طور مداوم خودداری کنید.
هرم غذایی کودک مواد غذایی را در ۵ گروه بزرگ که تمامی آنها برای حفظ سلامتی 
بدن مورد نیاز می باشند، جای داده است. همچنین این هرم تأکید می کند که مواد غذایی 

با چربی بالا، روغن ها و شیرینی ها باید خیلی کم مورد استفاده قرار بگیرند.
برای جلوگیری از ایجاد مشکلات تغذیه ای، به کودک خود بیاموزید تا در اسرع وقت 
خودش را با غذاهای مختلف سیر کند، برای او گزینه های سالمی از مواد غذایی را انتخاب 

کنید و به او اجازه دهید آنها را امتحان کند.
وعده های غذایی باید لذت بخش و دلپذیر باشد و دلیلی برای مقاومت کردن و 

بهانه گیری به دست کودک شما ندهد.
نوشیدن بیش از اندازه شیر یا آب میوه طوری که کودک شما برای خوردن غذا دیگر 
گرسنه نیست و میلی ندارد، مجبور کردن کودک به خوردن غذا هنگامی که گرسنه 
نیست یا اجبار او به خوردن غذایی که دوست ندارد، مشکلات رایجی است که در این 
زمینه وجود دارد. بهترین و مهمترین کار که کودکان می توانند استقلال را بیاموزند و 

تجربه کنند، می تواند با شروع از طریق استقلال در زمینه غذا خوردن باشد.
با این که ممکن است کودک شما به خوبی رژیم غذایی که شما انتظار آن را دارید غذا 
نخورد، اما در طول زمانی که کودک شما به طور طبیعی در حال رشد است و سطح انرژی 

طبیعی را نیز دارد، جای هیچ نگرانی نیست.
همچنین بیشتر کودکان از رژیم غذایی متعادلی را هر روز مصرف نمی کنند، اما بعد از 
یک دوره یک هفته ای یا بیشتر رژیم غذایی آنها به خوبی متعادل خواهد شد. اگر فکر 
می کنید که کودکتان به خوبی غذا نمی خورد، می توانید ویتامینی را به صورت روزانه برای 

او در نظر بگیرید، اگرچه باید بگوییم که بیشتر کودکان به آن نیازی ندارند.
راه های دیگر برای جلوگیری از مشکلات تغذیه استفاده نکردن از غذا به عنوان پاداش 
یا جایزه برای رفتار یا کار مورد نظر می باشد، اجتناب از تنبیه کودک برای اینکه خوب غذا 
نمی خورد، محدود کردن مکالمات هنگام صرف غذا به موضوعات مثبت و لذت بخش، 
اجتناب از بحث کردن یا اظهار نظر درباره عادات بد غذایی کودک خود سر میز غذا و 

محدود کردن تنقلات به دو میان وعده مغذی برای هر روز، می باشد.
تمرین هایی برای وعده های غذایی می تواند شامل اجتناب از مقادیر زیادی دسرهای 
شیرین، استفاده از نوشیدنی های سبک و میوه ای، غلات، چیپس یا آب نبات که مقادیر 

کمی از ارزش غذایی را دارند، باشد.
همچنین مراقب غذاهایی که ممکن است باعث خفگی کودک شما شود، مانند هویج 
خام، بادام زمینی، انگور، غذاهای سفت، ذرت بو داده، آدامس یا آب نبات های سفت 

باشید.

میلیون ها خانم ممکن است در معرض فشارخون بالا باشد، 
بدون آنکه اطلاعی از این مسأله داشته باشند فشارخون بالا 
با آنکه در میان آقایان نیز دیده می شود، ولی معمولاً خانم ها 
بیشتر به آن مبتلا می گردند، به طوری که حدود 2۵درصد 
از خانم ها به این وضعیت دچارند و فشارخون بالا نسبت به 
عوامل دیگر بیشتر باعث مرگ  و میر در میان آنها می شود. با 
توجه به مطالعات و تحقیقات به عمل آمده در دانشگاه هاروارد 
در سال 2009، فشارخون بالا بسیار خطرناک تر از کلسترول 

بالاست.
چاقی و استرس مهم ترین عوامل افزایش فشارخون هستند. 
همچنین فشارخون در طول دوران بارداری نیز بالا می رود و 
سلامت مادر و جنین را به خطر می اندازد. ژنتیک نیز نقش 
مهمی در این زمینه دارد. اگر در میان افراد خانواده تان کسی 
به فشار خون بالا دچار باشد، احتمال آنکه شما نیز به این 

وضعیت دچار شوید، بیشتر است.
 فشار خون بالا هیچ نشانه خاصی ندارد

از آنجائی که فشارخون بالا هیچ نشانه  خاصی ندارد، بیشتر 
خانم ها به پزشک مراجعه نمی کنند و همین مسأله باعث 
می شود بیماری شان تا سال ها تشخیص داده نشود. فشارخون 
بسیار بالا به رگ ها فشار آورده، خطر لخته شدن خون و برخی 
آسیب های دیگر را به همراه دارد. این اتفاق باعث سفت تر 
شدن رگ ها و افزایش خطر سکته و حملات قلبی می شود. 
ضعف دیواره رگ های خونی، باعث به وجود آمدن شرایطی به 

نام آنئوریسم )aneurysm( می شود. 
آنئوریسم اختلالی است که در آن قسمتی از رگ به صورت 
غیر طبیعی متورم می شود و اگر با پاره شدن آن رگ همراه 
باشد، بسیار خطرناک است. سخت شدن رگ ها و یا افزایش 
حجم خونی که وارد قلب می شود، به همراه نمک بیشتر، باعث 
اختلال در عملکرد قلب و سخت تر شدن کار پمپاژ خون شده 

تمام این موارد به نارسایی قلبی منجر می گردد.
فشارخون بالا باعث محدود شدن جریان خون می شود و 
ارگان های بدن به اندازه کافی مواد مغذی دریافت نمی کنند، 
لذا ممکن است کلیه ها و حتی مغز نیز دچار نارسایی و اختلال 

شود. به همین دلیل است که مراجعه به پزشک به طور مرتب 
از برخی خطرات پیشگیری شود،  تا  زیادی دارد  اهمیت 
هرچه در سنین پایین تر اقدام به درمان کنید، نتیجه بهتری 

می گیرید. 
ارتباط فشارخون با مصرف نمک

در اغلب موارد پزشکان نمی دانند که دلیل واقعی فشارخون 
بالا چیست، اما ژنتیک و سبک و شیوه زندگی از بقیه عوامل 
تأثیر گذارترند. خانم هایی که بیشتر نمک مصرف می کنند 
نیز بیشتر در معرض خطر هستند. کلیه های شما که به طور 
طبیعی میزان سدیم خون را تنظیم و کنترل می کنند، بار 
سنگینی متحمل شده و نمک اضافی وارد جریان خون 
می شود. نمک اضافی موجود در جریان خون باعث افزایش 
جریان و حجم خون در رگ های خونی و فشار به آنها می شود.

 متأسفانه، تعداد زیادی از زنان آمریکایی روزانه حدود 
3000 میلی گرم سدیم مصرف می کنند؛ یعنی دو برابر مقدار 
مجاز )1۵00 میلی گرم( و این مقدار حدود 2 قاشق چایخوری 
است. بخش اعظم این نمک از طریق فست  فودها، غذاهای 
آماده و گوشت های فرآوری شده مصرف می شود. غذاهای 
رستورانی شورتر از غذاهای خانگی هستند این مشکل در 
افرادی که به حساسیت شدید به سدیم دچارند، مشکلات 
بیشتری به همراه خواهد داشت )رگ های خونی با افزایش 
خاصیت ارتجاعی خود را از دست می دهند( این اتفاق در 
سنین بالای چهل سال رخ می دهد. برخی افراد به طور ژنتیکی 

نسبت به نمک حساسیت بیشتری دارند.
 پژوهش ها نشان می دهند که اگر میزان مصرف نمک 
کنترل شود، یعنی به نصف مقدار مصرف کنونی برسد، هر 
سال 1۵0 نفر از خطر مرگ جان سالم به در خواهند برد. اما 
باز هم آمار و ارقام نشان می دهند که مصرف نمک همچنان 

در حال افزایش است، نه کاهش. 
کاهش وزن

افزایش وزن باعث افزایش میزان فشارخون در خانم ها 
می شود. هر چه چاق تر باشید بدن تان نیاز به خون بیشتری 
دارد تا اکسیژن و سایر مواد مغذی را به بافت ها برساند. این 

اتفاق باعث افزایش حجم خون جریان یافته در بدن از طریق 
رگ های خونی می شود و به همین ترتیب فشار روی دیواره 
رگ ها بالا می رود. داشتن یک وزن متناسب باعث کاهش 
تا 40 درصد می شود. حتی  بالا، حداقل  خطر فشار خون 
داروهای فشارخون نیز به اندازه کاهش وزن در این زمینه 

مؤثر نیستند.
 پری اکلامپسی

یک شرایط بسیار جدی است که معمولاً در سنین بالای 
چهل سال و یا در افرادی که دوقلو یا سه قلو باردار هستند، رخ 
می دهد. این وضعیت باعث می شود جنین خون کافی دریافت 
نکند و به او اکسیژن و مواد مغذی حیاتی کافی نرسد. علاوه بر 
این ها، خطر زایمان زود هنگام نیز وجود دارد. تنها راه نجات از 

این وضعیت، زایمان است.
  فشارخون بالا و بارداری

زایمان  باعث  و  زیاد  بارداری،  بیستم  هفته  در  معمولاً 
زودهنگام می شود. علاوه بر آن برخی خطرات مثل سکته و 
حمله قلبی را می تواند در پی داشته باشد و همچنین موجب 
نارسایی کلیه ها در آینده شود. این وضعیت را غالباً می توان با 
دارو کنترل کرد. برخی مواقع نیز بعد از تولد نوزاد، خودبه خود 

رفع می شود.
حدود 8 درصد از زنان باردار، دچار فشارخون بالا می شوند. 
این مسأله برای مادر و نوزاد می تواند بسیار خطرناک باشد. 

خطر فشارخون بالا با سنگین تر شدن مادر بیشتر می شود.
 برخی روش های طبیعی برای کاهش فشارخون : 

اثر زیادی در  تغییر در سبک و شیوه زندگی می تواند 
کاهش خطر فشارخون داشته باشد )تا ۷8درصد خطر را 
کاهش می دهد( حتی اگر به طور ژنتیکی به فشارخون بالا 

نیز دچار باشید.
 هوشیارانه غذا بخورید

رژیم غذایی شما تأثیر زیادی در کاهش فشارخون تان 
خواهد داشت. یک برنامه غذایی کم سدیم که در آن میوه ها 
و سبزیجات و آجیل ها نقش عمده ای دارند، هم مواد مغذی 
به کنترل فشارخون  به بدن می رساند و هم  را  بیشتری 
کمک می کند. سعی کنید بیشتر در خانه غذا تهیه کنید و 
از غذاهای آماده و رستورانی کمتر استفاده کنید. در صورت 
استفاده از غذاهای کنسروی و آماده، به برچسب آنها توجه 
و میزان سدیم موجود در آنها را کنترل کنید. سعی کنید 
از چاشنی های دیگر استفاده کنید که حاوی سدیم کمتری 

هستند و به غذاها نیز طعم می دهند.
 تحرک داشته باشید

سعی کنید هر روز 30 دقیقه ورزش کنید تا متوجه تغییر و 
تأثیر فراوان آن شوید. علاوه بر آن، قلب ما ماهیچه ای است که 
هر چه بیشتر کار کند، راحت تر خون را پمپاژ می کند و رگ ها 

نیز انعطاف پذیری بیشتری نشان می دهند. 
به اندازه کافی بخوابید

خواب کمتر از شش ساعت در شبانه روز باعث افزایش 
خطر فشارخون بالا می شود. خواب هورمون استرس را کنترل 

می کند و سیستم عصبی را سالم نگه می دارد.
  به آرامش بیشتری برسید و استرس را

 از خود دور کنید
احساسات شما  در  زیادی  تأثیر  اجتماعی شما  زندگی 
دارد. وقتی که دچار استرس هستید بدن هورمون های ترشح 
می کند )مثل کورتیزول و آدرنالین( و این اتفاق با افزایش 
نسبی فشارخون همراه است در این شرایط ضربان قلب تندتر 
و رگ های خونی باریک تر می شود. شیوه های ریلکس کردن 
مثل نفس عمیق و مدیتیشن به کاهش فشارخون کمک 

می کند.

فشار خون بالا هیچ نشانه خاصی ندارد 

افزایش درک بصری ربات ها با طراحی عینک سه بعدی برای حشرات
محققان دانشگاه نیوکاسل، یک عینک مخصوص سه بعدی کوچک برای آخوندک ها طراحی 
کردند تا ثابت کنند که این حشرات از دید سه بعدی استفاده می کنند و در نتیجه بتوانند یک 

مدل جدید برای بهبود ادراک بصری در ربات ها ارائه کنند.
 با وجود این که آخوندکها مغز کوچکی دارند، از قدرت بینایی پیچیده ای برای شکار استفاده 

می کنند و می توانند طعمه را با بهره وری حیرت آوری شکار کنند.
جنی رید ، رهبر این پژوهش و استاد علوم بینایی دانشگاه نیوکاسل انگلیس اظهار کرد: 

چگونگی درک این موجودات از جهان، چیزهای زیادی را به ما می آموزد.
وی افزود: درک بهتر از سیستم های پردازش ساده تر آنها به ما کمک می کند تا چگونگی 
تکامل چشم انداز سه بعدی را دریابیم و به الگوریتم های جدید برای درک عمق سه بعدی در 

رایانه ها دست یابیم.
محققان آخوندک ها را به یک عینک سه بعدی قدیمی مجهز کرده و به آنها یک کلیپ 
ویدیوئی نشان دادند تا ببینند که آیا این حیوانات کوچک می توانند جهان را به صورت سه 

بعدی ببینید.
رنگ لنز این عینک ها برای انسان ها قرمز و آبی است، اما به دلیل غیر قابل مشاهده بودن 
نور قرمز توسط آخوندکها یک عینک سفارشی با لنزهایی به رنگ آبی و سبز برای آنها ساخته 
شد. این عینک مخصوص با موم به چشم آخوندک ها متصل و فیلم های کوتاهی از حشرات 

شبیه سازی شده که در اطراف صفحه نمایش رایانه حرکت می کردند به آنها نشان داده شد.
زمانی که این حشرات شبیه سازی شده به صورت دو بعدی نمایش داده شدند، آخوندکها 
تلاشی برای گرفتن آنها نکردند اما زمانی که به صورت سه بعدی به نمایش در آمدند و ظاهرا 
در مقابل صفحه نمایش شناور بودند، آخوندکها به آنها ضربه می زدند. این امر نشان می دهد که 

آخوندکها در واقع از دید سه بعدی استفاده می کنند.
دانشمندان دید سه بعدی یا عمق دید در آخوندکها را نشان داده و همچنین ثابت کردند 
که این روش به طور موثر می تواند برای ارائه محرک های  سه بعدی مجازی به حشرات مورد 

استفاده قرار گیرد.
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اجتماعی 6

بعد از ازدواج تغییر می کنیم؟ 

ایجاد تغییرات در فردی که دوستش داریم هم کار سختی است هم آسان! بسیاری از 
ما از خودمان می پرسیم که آیا وقتی کسی را دوست داریم باید به خاطر او تغییر کنم یا 
او را همین گونه که هست، بپذیرم؟ در واقع با پاسخ به این سوال می توانیم جواب قابل 

قبولی برای این دست سوالات بیابیم. 
مسئله چیست؟

باید با خودتان صادق باشید و بدانید که چرا می خواهید طرف مقابلتان تغییر  کند؟ 
تغییر کند تا شما همینطور که هستید خوب جلوه کنید و مشکلی پیش نیاید؟! تغییر 
کند تا اعتبار خانوادگی و اجتماعی خودش بهتر شود؟ تغییر کند تا پیش خدا عزیزتر 
شود؟ تغییر کند تا شما بتوانید بیشتر فخر خوبی هایش را جلوی دیگران بفروشید؟ 
اگر صورت مسئله و خواست شما یک نیاز برای خود همسر آینده تان نباشد و عرف 
جامعه و دین، آن را بد نداند، اصلا صورت مسئله منصفانه ای ندارید که برای خودتان 

آن را دغدغه کنید.
 تغییرات سلیقه ای یا شخصیتی

»من نامزدم را دوست دارم و او دوست دارد که من لباس های روشن تر بپوشم، 
موهایم را فلان مدل بزنم، فلان کفش را بیشتر بپوشم ... « می بینید که این ها در حوزه 
سلیقه های فردی است. وقتی کسی را دوست داریم به سلیقه های او هرچقدر توجه 
کنیم نشانه محبت است و قطعا در ازای این لطفی که به او می شود او نیز موظف است 
به سلیقه های من نیز احترام بگذارد و در ضمن باید مراقب باشد که با سلیقه های خود 

من را از کیستی ظاهری خودم اینقدری دور نکند که خودم را دیگر پیدا نکنم.
 اما همه توقعاتی که از ما می رود در حد سلایق نیست. مثال های زیر را در نظر 

بگیرید:
اگر دیدید کسی به خاطر عشق به شما تغییر شدیدی کرده است منتظر باشید تا به 

شدت مثل اولش بشود!
 دختری که از همسر یا نامزد خود توقع تغییر رشته تحصیلی دارد یا اخذ فوق 
لیسانس، عدم معاشرت با برادر خود، تغییر نوع حجاب... مردی که از نامزد یا همسر خود 

تقاضای مهاجرت به فلان شهر یا کشور به خاطر ازدواج و دوری از خانواده خود دارد...
 مشخص است که این نوع تغییرات، جنسی متفاوت از سلایق دارد و در حد 

ارزش های فردی و حتی اعتقادی و... است. در این شرایط چه باید کرد؟ 
خودتان را بشناسید

مهم ترین قدم این است که ببینید خودتان کی هستید. تعیین کیستی خود مشخص 
می کند به چه نحو تغییر کنیم. آدم هایی که به خاطر دیگری تغییر می کنند بسیاری از 
مواقع از حد خود عبور می کنند و در جایی دیگر می برند. هر کس به مقداری می تواند 
از کیستی خود فاصله بگیرد و اگر دیدید کسی به خاطر عشق به شما تغییر شدیدی 

کرده است منتظر باشید تا به شدت مثل اولش بشود! 
عشق آدم ها را تغییر می دهد؟

بله، عشق می تواند آدم ها را متحول کند اما بستگی به این دارد که در کدام فاز رابطه 
عاطفی باشیم. مثلا در فاز هیجانی تغییرات شدید هست اما پایدار خیلی نیست. در فاز 
صمیمیت و شناخت تغییرات واقعی تر است و قابل اعتمادتر است. عامل دوم که تعیین 
می کند عشق چقدر شما را تغییر می دهد، شخصیت شما است. حتما ما به خاطر 
دیگری تغییرات شخصیتی داریم. یعنی اشکالی ندارد کسی که برونگرا هست و نامزدی 
درونگرا دارد، تمرین کند خلوت بیشتری داشته باشد و سکوت های پویایی را در زندگی 
اش ایجاد کند یا همان فرد درونگرا بیشتر در بحث ها شرکت کند و مقدار سکوتش 
را کمتر کند. اما اگر توقع این باشد که چون من رادوست داری مثل من شلوغ باش و 

بشاش باش و توقعی گزافه است و معمولا ماندگار نیست.  
این حرف ها را نزنید

بدترین رفتار و زشت ترین جمله ای که می توانید به نامزد یا همسر آینده تان بزنید و 
نشان دهید، این است که بگویید او را قبول ندارید و برای این که خوب باشد، باید شبیه 
شما یا آنچه شما می خواهید بشود. این حرف ها را هیچ وقت به طرف مقابلتان نزنید:
 1- تو بدی و من خوب؛ باید تغییر کنی. خودتان را ملاک خوبی ها به او معرفی نکنید.

2- مقایسه با دیگران قدرت فکر و تغییر را از او می گیرد.
3- توقع تغییر سریع محال است. او یک شبه این نشده پس شما هم به او زمان دهید 

و مهربانانه شریک بهتر شدنش شوید.
4- نگویید که اینطوری دوستت ندارم یا قبولت ندارم.

۵- طعنه، کنایه و تمسخر راه بدی برای تغییر و اصلاح همسرتان است پس خودتان 
را با او غریبه نکنید تا انگیزه بهتر شدن داشته باشد.

6- جلوی جمع اگر تذکری بدهید حتی اصلاح او در خلوت خودتان هم سخت تر 
می شود؛ این نکته را فراموش نکنید. 

پس هر بار خواستید به تغییری در نامزدتان فکر کنید، بیندیشید که این تغییر از چه 
نوعی است. بعضی توقعاتی که از همسر یا نامزد خود داریم در حد سلایق جزئی است 
که اشکالی ندارد اعمال شود اما در مواردی که انتظارات عمیق تر و شخصیتی تر است؛ 
در این موارد باید دلایلی آورد و صبور بود و منافع این تغییرات را بازگو کرد. در ازای 

تغییراتی جزئی نیز او را تشویق کنید و در مجموع انتظار خود را تعدیل کنید.
 اگر ازدواجی مستلزم تغییرات زیاد در شما یا خواستگارتان است، بیشتر تامل کنید. 

ادامه دادن این مسیر فرسایشی است.

مگر مادرها دل ندارند؟
رابطه دوستی معمولا زمانی شکل می گیرد که ما کسی را ملاقات می کنیم و حس 
می کنیم در رفتارهایی با ما اشتراک دارد. اما وقتی ویژگی های مشترک بنا به شرایط تغییر 
می کنند و وقتی خود را در شرایطی می بینیم که به کل با زندگی دوست مان متفاوت 

است، سرانجام این دوستی چه می شود؟ آیا در این شرایط ادامه دوستی ممکن است؟
 -دوستی حاصل یک تلاش دوطرفه است؛ درست مثل یک خیابان دوطرفه. اگر در یک 
رابطه دوستانه فقط یک طرف آن برای حفظ دوستی تلاش کند همیشه یک حس دافعه 
و ناامنی در رابطه وجود خواهد داشت. البته که به نظر نمی آید اسم این رابطه را بتوان 
دوستی گذاشت. این طور نیست؟  - دوستی، شکیبایی می خواهد.اغلب اوقات، وقتی 
تحول بزرگی مثل بچه دار شدن در زندگی کسی رخ می دهد تقریبا همه چیز در زندگی 
او تحت تاثیر آن واقعه قرار می گیرد. خستگی، اضطراب و استرس و تمرکز روی مسیر 
جدیدی از زندگی بیش از هر زمان دیگری برای او وجود دارد. اگر شما با چنین شخصی 
در زندگی دوست هستید، صبور باشید شاید درک نکنید اما او دارد برای بقا می جنگند! و 
شاید نتواند مثل شما روی رابطه انرژی و وقت بگذارد اما این را بدانید که این موضوع گذرا 
و موقتی است. - رفاقت به درک و همدلی احتیاج دارد. وقتی کسی در شرایط متفاوتی 
قرار می گیرد، درک احساس و نیازهای او شاید بالقوه وجود نداشته باشد. برای این که 
پیش از آن شما هیچ تجربه ای از مسائلی مثل بچه دار شدن، ازدواج یا حتی زندگی در 
شهر دیگر نداشته اید. پس تصور خود را به کار بیندازید و به این فکر کنید اگر شما جای 
او بودید، در این شرایط چه می کردید و مهم تر از همه سعی کنید که برای او در چنین 
شرایطی مفید باشید. حتی اگر او احساس شما را پس می زند، به این فکر کنید که شاید 
کار او غیرعمدی است..  - دوستی »از خود گذشتگی« می خواهد. اگر واقعا درک کنید 
که دوست تان در چه شرایطی است، آن وقت شاید برای او فداکاری هم بکنید. شاید اگر 
درک کند که او واقعا نمی تواند بعدازظهرها از خانه خارج شود چون مثلا بچه اش در آن 
ساعت خواب است، آن قوت مثلا به جای بیرون رفتن، برای دیدنش به خانه او می روید. 
یا حتی اگر برای نگه داری بچه اش به کمک نیاز داشته باشد، مثل یک پرستار به کمک او 
می روید. یا برعکس، اگر شما آن فردی هستید که بچه دارد و از دوست تان می خواهید 
که به خانه تان بیاید چون نمی توانید بیرون بروید، حواس تان هست که او ممکن است 
کار داشته باشد و زندگی بقیه آدم ها و دوستان تان شکل های دیگری هم جز خواباندن 
بچه و غذادادن به او دارد؟    - رفاقت نیازمند ارتباط است. بالاخره، مثل همه روابط، ارتباط 
کلید اصلی دوستی است. اگر بچه دارید، از این که به دوستان تان بگویید زیر چه فشار 
و اضطرابی هستید، نترسید. به آن ها بگویید که هنوز آن ها را دوست دارید و دل تان 
برای شان تنگ شده. از آن ها بخواهید که اگر امکان دارد به فرزندتان را هم برای دیدن 
آن ها همراه تان ببرید.  بدون شک دوستان واقعی شما، بچه شما را هم دوست دارند و 
برعکس اگر شما آن فردی هستید که بچه ندارد و حوصله بچه را هم ندارد، به دوست تان 
بگویید که در ساعت خواب بچه اش به دیدن او می روید. یا اگر اصرار دارید دوست تان 
با شما بیرون بیاید، به او هزینه یک روز گرفتن پرستار برای بچه هدیه بدهید. ولی مدام 
از او نخواهید که بدون بچه اش با شما بیرون بیاید. بچه او، زندگی او است! اگر شما هم 
می خواهید هم چنان بخشی از زندگی او باشید، بچه اش را هم قبول کنید و او را دوست 
داشته باشید.  - و در آخر... شوخی و سرگرمی را فراموش نکنید. دوست بودن با کسی که 
در شرایط متفاوتی از زندگی شما قرار گرفته است می تواند به طرز شگفت انگیزی بامزه 
باشد. اول از همه، این که می توانید درباره این تفاوت ها حرف بزنید. کسی که تازه مادر 
شده می تواند به تجربیات تازه شما از زندگی مجردی و قرارهای تان مثل خاطراتی که 
حالا برای او دور از دسترس به نظر می آیند، گوش بدهد و شما هم می توانید با تجربیات 
ناشناخته ای از مثلا دوران بارداری آشنا شوید. همراه هم باشید و با هم وقت گذرانی کنید؛ 
چه بچه باشد، چه نباشد. برای این که دوستی واقعی همین است که عوض شدن شرایط 
نتواند خدشه ای به آن وارد کند. شاید متفاوت باشد، شاید تلاش بیش تری بخواهد اما 

هنوز خوب است و واقعی.

 لازم است در استان قم سیاست های مدونی چه 
از منظر اقتصادی و چه فرهنگی برای افزایش رشد 

جمعیت در دستور کار قرار گیرد.
امروزه جمعیت به عنوان یک مولفه کلیدی قدرت 
به حساب می آید شاید در گذشته جمعیت زیاد عامل 
فقر، بدبختی و عدم توسعه محسوب می شد، اما در 
شرایط جدید کارشناسان معتقد هستند که جمعیت 
بالا به تنهایی عامل عدم توسعه نیست، بلکه فقدان 
امکانات لازم برای استفاده از سرمایه های انسانی به فقر 

و بدبختی منتج می شود.
در جهان نیز امروز اغلب کشورهای توسعه یافته که 
بیش از این سیاست های کنترل موالید را در دستور 
کار قرار داده بودند برنامه های متعددی را برای تشویق 
خانواده ها به فرزندآوری در دستور کار خود قرار داده اند 
چرا که از یکسو جمعیت این کشورها رو به پیری نهاده 
است و از سوی دیگر ورود مهاجرین موجب شده است 

تا توازن جمعیتی در این کشورها به هم بخورد.
حتی در کشور چین نیز که تا پیش از این داشتن 
دو فرزند ممنوع بود این محدودیت برداشته شده است 

و اکنون خانواده ها می توانند یک یا دو فرزند داشته 
باشند.

در کشور ما نیز رشد جمعیتی در دهه 60 رشد 
صعودی به خود گرفت که بخش عمده ای از آن به 
دلیل شرایط ویژه کشور در آن زمان بود، اما بعد از 
آن سیاست کنترل موالید شدیدی اتخاذ شده که به 
شدت نرخ فرزندآوری در کشور را کاهش داد، ولی 
اکنون و در دهه 90 ایران نیز به تدریج با خطر پیری 
نسل مواجه می شود و از همین رو مسئولان در تلاش 
هستند تا سیاست های کنترل موالید را به سمت 

سیاست توازن موالید به پیش ببرند.
ازدواج به  در حالی که در سال های اخیر میزان 
شدت کاهش یافته است و اغلب زوج های جوان تنها 
یک فرزند دارند بدون شک در افق چند دهه ای این 

مسئله می تواند چالشی عمده پدید آورد.
خصوص  این  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
می فرمایند: مسئله  کاهش جمعیت مسئله  مهمی 
است برای آن دشمنانی که در اوایل صحبت اشاره 
کردم، بهترین چیز این است که ایران کشوری باشد 

با بیست سی میلیون جمعیت که نصف آن کهنسال، 
میانسال و ازکارافتاده باشند.

اخیراً آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید نیز 
نسبت به این مسئله هشدار داده  است؛ وی با اشاره 
باید  اسلامی  نظام  اجرایی  دستگاه های  اینکه  به 
رسالت های خود را به بهترین شیوه انجام دهند، گفت: 
به تأخیر انداختن امر ازدواج و نگاه نادرست نسبت به 
فرزندان سبب کاهش آمار فرزندآوری شده است و حل 
این مشکل با استفاده از راهکارهای عملیاتی باید در 

دستور کار مسئولان جامعه اسلامی قرار گیرد.
به گزارش فارس،در همین زمینه مدیرکل ثبت 
احوال قم با اشاره به اینکه جمعیت استان قم بیش 
از یک میلیون و 200 هزار نفر است، گفت: نرخ رشد 
جمعیت در استان قم در سال 93 برابر با 1.6 بوده 
که از سطح میانگین رشد جمعیت کشور 0.2 بالاتر 

است.
مرادی با اشاره به اینکه تا پایان آذرماه سال جاری 
بیش از 20 هزار واقعه ولادت در استان ثبت شده 
به مدت مشابه سال  نسبت  رقم  این  افزود:  است، 

گذشته 9 درصد افزایش داشته است.
استاندار قم نیز با اشاره به تاثیرگذاری مولفه جمعیت 
در امنیت کشور گفت: معتقدیم باید با بسترسازی های 
فرهنگی و اقتصادی راه را برای افزایش جمعیت در 

کشور هموار کنیم.
سیدمهدی صادقی با اشاره به اینکه دستگاه های 
فرهنگی و اقتصادی استان نقش ویژه ای برای تحقق 
این مهم در استان دارند، اظهار کرد: در گام اول باید 
مشکل بیکاری به عنوان یکی از موانع تاخیر در ازدواج 

حل و فصل شود.
وی همچنین به مهاجر پذیر بودن استان اشاره کرد 
و افزود: این موضوع هم جنبه های فرصتی و هم تهدید 
دار؛ بنابراین لازم است تا کارگروه رصد جمعیتی در 

استان با حضور دستگاه ها تشکیل شود.
در این میان اما فاطمه احمدی مدرس دانشگاه 
و کارشناس مسائل اجتماعی معتقد است: مسئله 
افزایش جمعیت نیازمند کار جمعی و عظیم بوده و 

صرفاً با شعار نمی توان آن را محقق کرد.
وی با اشاره به اینکه در گام اول باید مشکل تاخیر در 
ازدواج و همچنین بروز ناهنجاری های اخلاقی را حل 
و فصل کرد، گفت: در حالی که به دلایل متعدد سن 
بلوغ در میان نوجوانان کاهش جدی را نشان می دهد 
سن ازدواج به بالای 2۵ سال رسیده است و همین 
فاصله بین بلوغ تا ازدواج می تواند انحراف و مفاسد 

اخلاقی در پی داشته باشد.
عادت های  فرهنگی،  مسائل  دانشگاه  استاد  این 
اجتماعی و چالش های اقتصادی را اصلی ترین دلایل 
تاخیر در سن ازدواج دانست و اضافه کرد: تا زمانی 
که این مشکلات حل و فصل نشود، نمی توان انتظار 
داشت تا سطح ازدواج افزایش پیدا کرده و در نتیجه 

رشد جمعیت صورت بگیرد.
وی با اشاره به اینکه تاخیر در ازدواج می تواند در 
باشد،  داشته  منفی  تاثیر  زوجین  باروری  سلامت 
تصریح کرد: اغلب پزشکان بر این نکته تاکید دارند که 
سن 2۵ سالگی بهترین زمان برای بارداری است، اما 
این فرصت طلایی معمولاً برای زو ها از دست می رود و 
آنها در سن 2۷ یا 28 سالگی اقدام به ازدواج می کنند.

احمدی با بیان اینکه از سوی دیگر امروز بسیاری از 
زوج های جوان نیز تنها به یک فرزند بسنده می کنند، 
خاطرنشان کرد: عدم توانمندی های مالی لازم برای 
تامین نیازهای کودک، ترس از مسئولیت پذیری، عرف 
جامعه و رواج فرهنگ خودمحوری موجب شده است 

تا مسئله افزایش جمعیت به فرایندی سخت تبدیل 
شود.

مجتبی حدادیان فر پژوهشگر و کارشناس مسائل 
اجتماعی نیز با اشاره به اینکه کاهش رشد جمعیت 
در سال های اخیر نتیجه سیاست های غلط دهه های 
گذشته است که با ورود فرهنگ غربی اوج گرفته 
است، گفت: اکنون کار دشواری در راه معکوس کردن 
فرایندی وجود دارد که سال ها برای آن تبلیغ شده 

است.
وی با اشاره به اینکه حتی در شرایط فعلی نیز 
وجود  زمینه  این  در  رویه  وحدت  دستگاه ها  بین 
ندارد، افزود: هنوز هستند برخی دستگاه هایی که به 
غلط سیاست های محدودیت جمعیت را تبلیغ و القا 

می کنند.
این مدرس دانشگاه با اشاره به اینکه سیاست رشد 
جمعیتی باید با دقت و حساسیت بالا دنبال شود، 
اضافه کرد: برخی از خانواده هایی که از نظر فرهنگی 
و اقتصادی تمکن بالایی دارند میلی به افزایش فرزند 
ندارند؛ در حالی که خانواده هایی که از این توانمندی 
محروم هستند گاهی چند فرزند را به دنیا می آورند 
که توانمندی و وقت لازم برای تربیت آنها را ندارند و 
همین مسئله از همان ابتدا منجر به تشدید آسیب های 
اجتماعی می شود. حدادیان فر با بیان اینکه باید تبیین 
دقیقی در حوزه رسانه ای نسبت به مسئله افزایش 
جمعیت صورت بگیرد، ادامه داد: امیدواریم در استان 
قم نیز کارگروهی با حضور دستگاه های مسئول تشکیل 
شود تا این مطالبه رهبری به طور جامع اجرایی سازی 
شود. در نهایت باید گفت جمعیت امروز به مثابه یکی 
از مولفه های اصلی توسعه به حساب می آید. اگرچه 
برخی در تلاش هستند تا رشد جمعیت را مصادف با 
شیوع فقر عنوان کنند، اما باید گفت تجربه کشورهای 
کنترل  سیاست های  می دهد  نشان  توسعه یافته 
موالید موفقیت آمیز نبوده و در نهایت جوامع را دچار 

چالش های متعدد می کند.
در دهه های گذشته نیز همین سیاست در کشور 
اجرا شده است، اما اکنون باید با بهره گیری از تمام 
ظرفیت ها رویکرد نوینی را در این عرصه ایجاد کرد. 
بدون شک دستگاه های استانی با توجه به سر و کار 
داشتن به طور مستقیم با مردم می توانند در این زمینه 
تاثیر گذار باشند و لذا در استان قم نیز باید سیاست های 
مدونی چه از منظر اقتصادی و چه فرهنگی برای 

افزایش رشد جمعیت در دستور کار قرار گیرد.

مدیریت استانی و موضوع افزایش جمعیت 

 نسلی که آب می رود ...

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد:

ششمین قربانی گاز منوکسید کربن درقم 
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: گاز منوکسید کربن ششمین 

فرد را دراین استان قربانی کرد. 
مهدی فراهانی درگفت و گو با ایرنا، افزود: عصر جمعه مردی حدود 60 ساله در روستای قاهان 

قم بر اثر مسمومیت با گاز منوکسید کربن جان خود را از دست داد.
وی ادامه داد: براساس اطلاعات واصله ، خروج لوله آبگرمکن از محل اصلی خود علت این 

حادثه مرگبار بوده است.
وی افزود: سردرد، تهوع و استفراغ، گیجی و خواب آلودگی، کاهش سطح هوشیاری و تنفس 

مشکل از جمله علائم مسمومیت با گاز منوکسید کربن می باشد. 
فراهانی گفت: نخستین و مهمترین اقدام درصورت مشاهده موارد گازگرفتگی، رساندن 
اکسیژن)هوای تازه( به مصدوم و تماس با اورژانس 11۵ است که باز کردن پنجره اتاق یا خارج 

کردن فرد از آن محیط موثرترین اقدام جهت بهبود حال فرد مسموم خواهد بود. 
  وی خاطرنشان کرد :با شروع فصل سرما تاکنون شش نفر به دلیل مسمویت با گاز منوکسید 
کربن دراستان قم فوت شده و 4۵نفر دچارکاهش سطح هوشیاری بادرجات مختلف)ازدرمان 

سرپایی درمحل تا بستری دربخش ویژه مراکزدرمانی( شدند. 

تولد نوزاد در بالگرد اورژانس دزفول 
مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی دزفول از تولد یک نوزاد در بالگرد اورژانس هوایی 

خبر داد. 
فریدون جعفریان افزود: در پی وخامت حال یک مادر باردار ساکن در منطقه احمدفداله از 

مناطق کوهستانی و سخت گذر دزفول تیم اورژانس هوایی به محل اعزام شد. 
وی افزود: نوزاد دختر این مادر 2۷ ساله با تلاش گروه اورژانس هنگام انتقال به بیمارستان 

دزفول در بالگرد متولد شد. وی حال مادر و نوزاد را مساعد اعلام کرد.
جعفریان  ادامه داد :اورژانس دزفول هفته گذشته نیز در یک عملیات هوایی یک مرد 44 ساله 

را از مرگ حتمی در منطقه کوهستانی و سخت گذر شمال این شهرستان نجات داد.
 مدیر روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی دزفول  تصریح کرد :پیش از رسیدن بالگرد یک 
تکنسین فوریت های پزشکی دزفول برای کمک به این بیمار در هوای سرد با شنا از عرض ۵0 
متری رودخانه و سه کیلومتر پیاده روی خود را به بالین این بیمار رساند و درمان اولیه را برای 

نجات جان وی انجام داد. 
وی  خاطرنشان کرد :با راه اندازی اورژانس هوایی در شمال خوزستان به همت دانشگاه علوم 
پزشکی دزفول تاکنون چند مادر باردار و بیمار اورژانسی از مناطق کوهستانی و سخت گذر منطقه 

به سلامت به بیمارستان منتقل شدند.

کشف 300 دستگاه گوشی تلفن همراه
  قاچاق در میاندوآب 

300 دستگاه انواع گوشی تلفن همراه خارجی و قاچاق با تلاش ماموران نیروی انتظامی در 
شهرستان میاندوآب کشف شد. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی تعزیرات حکومتی آذربایجان غربی، فردی قصد داشت این تعداد 
دستگاه گوشی تلفن همراه قاچاق و بدون مجوز ورود را با استفاده از یک دستگاه خودرو از طریق 

آذربایجان غربی به استان های دیگر کشور منتقل کند.  
بر اساس این گزارش، با هوشیاری ماموران نیروی انتظامی میاندوآب خودرو حامل این گوشی 
ها شناسایی و راننده آن پس از تشکیل پرونده و سیر مراحل قانونی و اعلام جرم گمرک به 

تعزیرات حکومتی این شهرستان ارجاع داده شد. 
رئیس شعبه ویژه رسیدگی به جرائم قاچاق کالا و ارز اداره تعزیرات حکومتی میاندوآب نیز 

متهم را به ضبط کالا و پرداخت مبلغ 6۷6 میلیون ریال جزای نقدی جریمه کرد. 
 شهرستان میاندوآب یکی از محل های مهم گذر کالاهای قاچاق از مناطق مرزی جنوب 

آذربایجان غربی و استان کردستان به شهرهای عمقی کشور به شمار می رود. 
میاندوآب با 260 هزار نفر جمعیت در جنوب آذربایجان غربی و 1۵۵ کیلومتری مرکز استان 
آذربایجان غربی و در مسیر ارتباطی استان های آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و کردستان 

واقع شده است.

دستگیری 16 شکارچی غیرمجاز در مازندران 
مدیر روابط عمومی اداره کل محیط زیست مازندران از دستگیری 16 شکارچی غیرمجاز در 

اراضی حفاظت شده استان در چند روز اخیر خبر داد. 
میلاد بهرامی گفت :که 1۵ قبضه سلاح شکاری غیرمجاز نیز از دستگیر شدگان کشف و یک 
دستگاه خودروی جیب فاقد پلاک نیز توقیف شد.وی اضافه کرد : از شکارچیان متخلف که با 
اسلحه و تور ،پرندگان مهاجر زمستان گذران را شکار می کردند ، افزون بر شش بال پرنده سهره و 

دو بال پرنده چنگر و باکلان نیز کشف و با تشکیل پرونده تحویل دستگاه قضایی شد.
بر اساس آمار اداره کل محیط زیست مازندران ماموران یگان حفاظت این اداره کل در 9 ماهه 
سال جاری ۷۵0 شکارچی غیرمجاز را دستگیر کردند و پس از تشکیل پرونده تحویل مراجع 
قضایی دادند .در این مدت 20 بال پرنده مهاجر که هم پس از درمان توسط دوستداران طبیعت 

در تالاب میانکاله به عنوان یکی از دو ذخیرگاه مهم زیستکره جهان رها شد
.مازندران با داشتن تالاب و آبگیرهای طبیعی از جمله تالاب میانکاله در بهشهر، فریدونکنار و 
کیاسر در ساری همه ساله پذیرای چندین میلیون بال پرنده مهاجر بویژه در فصل پائیز و زمستان 
است .افزون بر 20 هزار شکارچی مجاز و حدود یکصد هزار شکارچی غیرمجاز نیز در استان فعالند 

که سالانه بیش از 3۵0 هزار بال پرنده را در این تالاب ها و آبگیرها شکار می کنند.

سخنگوي ناجا خبرداد:

دستگیري خریدار قلابي از سایت دیوار
سخنگوي ناجا از دستگیري کلاهبرداري که از طریق سایت  دیوارطعمه هاي خود را به 

دام مي انداخت، خبر داد.
سردار دکتر سعید منتظرالمهدي در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، در خصوص 
دستگیري کلاهبردار مجازي که از طریق آگهي در سایت " دیوار" اقدام به کلاهبرداري 
مي کرده است، گفت: در اوایل سال جاري چندین نفر از شهروندان تهراني با مراجعه به 
پلیس آگاهي تهران اعلام کردند که پس از درج آگهي فروش کالاهایشان در سایت هاي 
مجازي، فردي با آنها تماس گرفته و با معرفي خود به عنوان کارمند یکي از بانک هاي معتبر 
براي خرید کالا مذاکره کرده است. این فرد پس از توافق با فروشنده به بهانه اینکه نمي تواند 
حضوري بیاید از صاحب کالا درخواست مي کند آن را با پیک یا آژانس بفرستد و شماره 

راننده را نیز براي اطمینان فروشنده و همچنین هماهنگي هاي لازم، مي گیرد. 
وي افزود: اما در میانه هاي راه پس از چند بار تغییر آدرس به بهانه هاي مختلف، پیک 
را به منطقه موردنظر خود کشانده و از او مي خواهد که در همان محل بماند، چند لحظه 
بعد تلفن راننده دوباره به صدا درآمده و متهم که از شماره دیگري با او تماس گرفته بوده، با 
تغییر صدا، خود را فروشنده معرفي کرده و اطمینان مي دهد که پول را گرفته است و مي 

تواند کالا را تحویل دهد. 
منتظرالمهدي با اشاره به اینکه بعد از این تماس، خریدار سر قرار رسیده و کالا را تحویل 
مي گیرد، گفت: بعد از تشکیل پرونده مقدماتي با موضوع کلاهبرداري مجازي، پرونده در 

اختیار پلیس آگاهي تهران بزرگ قرار گرفت. 
سخنگوي ناجا تصریح کرد: براساس اظهارات شاکیان،این کلاهبردار بسیار با برنامه عمل 
کرده و در هر مورد کلاهبرداري با یک سیم کارت تماس گرفته و آن را غیر فعال کرده و تنها 

رد خود را نیز از بین مي برد. 
به گفته وي، کارآگاهان که با پرونده پیچیده اي روبرو شده بودند وارد عمل شده و با انجام 

اقدامات اطلاعاتي و مخابراتي توانستند مخفیگاه این کلاهبردار را که از مجرمان سابقه دار بود 
پیدا کرده و در نهایت در نوزدهم مهرماه سال جاري، متهم را بازداشت کنند؛ در بازرسي از 

خانه این فرد، بخش قابل توجهي از کالاهاي سرقتي نیز کشف شد. 
این مقام ارشد انتظامي ادامه داد: علي 29 ساله که از مجرمان سابقه دار در کلاهبرداري 
بوده، در سال هاي 92 و 93 دو مرحله بازداشت شده و در حالیکه اتهامات وي محرز و پرونده 
اش باز بوده، با قید کفالت جعلي آزاد و متواري شده بود؛ این متهم که مهندس سخت افزار 
کامپیوتر و بیکار است در اعترافات خود به 30 مورد کلاهبرداري اعتراف کرده و مدعي است 

در جریان کلاهبرداري ها، تنها 30، 40 میلیون تومان به دست آورده است. 
منتظرالمهدي گفت: این کلاهبردار با گشت زني در سایت هاي مجازي با پیدا کردن 
آگهي هاي لپ تاپ هاي نو و موبایل هاي گرانقیمت، لوازم خانگي و حتي خودروي سواري 
با فروشنده تماس گرفته و نقشه کلاهبردارانه اش را اجرایي مي کرده؛ براساس اعترافات این 
متهم 29 ساله بسیاري از کالاها را در همان سایت "دیوار" فروخته و با چند مالخر نیز در 

ارتباط بوده است. 
سخنگوي ناجا در خصوص نظارت و عملکرد پلیس فتا در این مورد، گفت: در خصوص 
آگهي هاي جعلي با هدف کلاهبرداري در سایت دیوار، طي چندین مرحله از طریق پلیس 
فتا تعاملات لازم با مدیریت این سایت صورت گرفته، همچنین در تمام آگهي هاي مندرج 
در این سایت هشداري از سوي پلیس فتا مبني بر اطمینان از انجام معامله و پرداخت وجه 
ارائه شده است.  وي خاطرنشان کرد: همچنین سایت " دیوار" در پیامي آموزشي اعلام کرده 
که این سایت، هیچگونه منفعت و مسئولیتي در قبال معامله افراد ندارد، لذا علي رغم این 
هشدارهاي امنیتي در صورتي که افرادي قرباني کلاهبرداران شوند باید شکایت فرد از طریق 
سیستم قضائي به پلیس فتا ارجاع داده شود، که در این صورت حتما مورد رسیدگي قرار 

مي گیرد و بزهکاران از رصد و پیگري پلیس، در امان نیستند.

معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان اصفهان  اعلام کرد:

کلاهبرداري میلیاردي از 3۵ نفر در فضاي مجازي

فرمانده انتظامي استان البرز  خبرداد:

دستگیري باند اخلال در سیستم هاي بانکي  قبل ازنفود

 معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان اصفهان  گفت 
:فردي که با راه اندازي تعدادي وب سایت اینترنتي در زمینه 
خرید و فروش ارز و تبلیغ سرمایه گذاري به بهانه پرداخت 
سود کلان توانسته بود بیش از یک میلیارد ریال از 3۵ نفر 
کلاهبرداري کند توسط پلیس فتا استان اصفهان شناسایي 

و دستگیر شد. 
سرهنگ جهانگیر کریمي اظهار داشت: در پي شکایت 
در  آنان  از  بر کلاهبرداري  مبني  از شهروندان  تعدادي 
فضاي مجازي، موضوع در دستور کار پلیس فتاي استان 

قرار گرفت. 
گرفته مشخص شد  تحقیقات صورت  در  افزود:  وي 
شخصي با راه اندازي تعدادي وب سایت در محیط اینترنت 
در زمینه تبلیغ خرید و فروش ارز و سرمایه گذاري به بهانه 
پرداخت سودهاي کلان اقدام کرده که شاکیان با مشاهده 
سایت، وسوسه شده و هر کدام مبالغي بین 10 الي 100 
میلیون ریال به حساب شخص مزبور واریز مي کنند اما 
پس از مدتي شاکیان با عدم پاسخگویي متصدي سایت 

روبرو مي شوند. 
این مقام مسئول عنوان داشت: با اقدامات ویژه و تخصصي 

کارشناسان پلیس فتا در فضاي مجازي سایت هاي فریبنده 
مسدود و متصدي آنها نیز شناسایي و دستگیر شد. 

معاون اجتماعي فرماندهي انتظامي استان با بیان این که 
تا کنون 3۵ نفر از شاکیان شناسایي و تعدادي از آنها به 
اموال خود دست یافتند اظهار داشت: متهم با فریب این 
تعداد شاکي توانسته بود بیش از یک میلیارد ریال از آنان 
کلاهبرداري کند که با اقرار صریح به بزه انتسابي، جهت 

سیر مراحل قانوني تحویل مراجع قضائي شد. 
سرهنگ کریمي خاطر نشان کرد: فضاي مجازي یک 
فضاي بسیار گسترده و آزاد است که هر کسي مي تواند 
همین  خاطر  به  و  نماید  درج  آن  در  را  خود  اطلاعات 
گستردگي،مجرمان زیادي با حقه ها و ترفند هاي مختلف 
و جذاب سعي مي کنند به جذب کاربران و فریب آنها 
بپردازند که در این زمینه شهروندان باید هوشیار باشند و 

فریب تبلیغات واهي در دنیاي مجازي را نخورند. 
وي با بیان این که اکثر افراد شیاد و کلاهبردار در فضاي 
مجازي به دو دسته کلي تقسیم مي شوند، گفت: عده اي 
قصد کلاهبرداري مالي از کاربران را دارند و عده اي دیگر با 

نیت غیراخلاقي وارد این فضا مي شوند . 

این مقام انتظامي گفت: کاربران در صورت مواجه با سایت 
هاي تبلیغ در زمینه مشارکت و سرمایه گذاري ابتدا سایت 
مورد نظر را با استفاده از سایت هاي معروف whois بررسي 

تا از صحت مشخصات گرداننده آن سایت مطمئن شوند. 
سرهنگ کریمي بیان کرد: راه تشخیص سایت هاي 
مطمئن این است که باید مشخصات دقیق گرداننده سایت 
در سایت هاي whois ثبت شده باشد.همچنین یکي دیگر 
از مواردي که باید براي کاربران آشکار باشد آدرس و شماره 
تلفن دقیق آن شرکت است که باید در آن سایت درج شود 
و کاربران با انجام این تحقیقات مي توانند اقدام به سرمایه 

گذاري در آن شرکت نمایند.

 فرمانده انتظامي استان  البرزاز دستگیري 12 نفر از اعضاي باند نفوذ در سرور سیستم 
هاي بانکي ، که قصد انتقال بیش از ۵00 میلیارد ریال از یکي از بانک هاي شهرستان 

نظرآباد به خارج از کشور را داشتند با اقدام به موقع ماموران پلیس خبر داد. 
سردار بخشعلي کامراني صالح در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: به 
دنبال گزارش حراست یکي از بانک هاي شهرستان نظرآباد مبني بر تردد افراد مشکوک 
در اطراف بانک ، نظر به حساسیت موضوع، بلافاصله ماموران گشت پلیس جهت بررسي 

به محل اعزام شدند.
وي افزود: ماموران پس از ورود به داخل بانک متوجه حرکات مشکوک یکي از کارمندان 
بانک شدند که به محض مشاهده ماموران ، حضور افراد مشکوک در اطراف بانک را تایید و 
اظهار داشت که جان وي و خانواده اش از سوي اعضاي یک باند هکر سیستم هاي بانکي 

در خطر است . 
این مقام انتظامي تصریح کرد: با توجه به ادعاي کارمند مذکور مبني بر حضور یکي از 
افراد این باند در داخل بانک بلافاصله با مسدود کردن راههاي خروجي ، نامبرده که داراي 
ظاهري موجه بوده و در پوشش یکي از مشتریان در طبقه فوقاني بانک حضور داشت 
دستگیر و در بازرسي بدني از وي یک عدد فلش و یک عدد سي دي حاوي نقشه مربوط 

به سرقت از بانک کشف شد. 
وي بیان داشت: کارمند بانک در تحقیقات تکمیلي ماموران گفت که هفته گذشته 
افرادي با تهدید وي و پیشنهاد مبلغ 20 میلیارد ریال وجه نقد از او مي خواهند با دسترسي 
به سرور بانک ، اطلاعات حساب هاي بانکي را کپي و از این طریق اقدام به انتقال موجودي 

حساب ها کنند. 
سردار کامراني صالح افزود : کارمند بانک با توجه به تهدیدات اعضاي باند سارقان، موضوع 
را بلافاصله به حراست بانک اطلاع مي دهد اما متهمان که از موضوع باخبر شده بودند قصد 
داشتند تا روز حادثه قبل از انجام هر اقدامي از سوي ماموران انتظامي و امنیتي، مبلغ بیش 

از ۵00 میلیارد ریال را از حساب بانک به خارج از کشور انتقال دهند. 

فرمانده انتظامي استان البرز گفت: با توجه به اظهارات کارمند بانک و دستگیري یکي از 
سارقان و نیز حائز اهمیت بودن موضوع به جهت جلوگیري از فرار دیگر اعضاي باند، جلسه 
اي اضطراري در بانک با حضور جانشین انتظامي شهرستان نظرآباد ، روساي پلیس آگاهي، 
کلانتري و پلیس امنیت عمومي برگزار و بلافاصله با اجراي طرح مهار در اطراف بانک به 

یک دستگاه خودروي سوناتا با چهار نفر سرنشین مشکوک شدند. 
سردار کامراني صالح خاطرنشان کرد: ماموران با تحت نظر قرار دادن نامحسوس خودروي 
مذکور ؛ پس از اطمینان از داشتن رابطه سرنشینان خودرو با باند سارقان اینترنتي بانک ، 
با رعایت کامل جوانب امنیتي و احتیاطي طي یک عملیات غافلگیرانه هر چهار سرنشین 

خودرو را دستگیر کردند. 
وي گفت: در بازجویي از متهمان دستگیر شده ، با کنترل ورودي و خروجي پیامک هاي 
رد و بدل شده تلفن همراه اعضاي باند، محرز شد که نامبردگان در حال انجام اقدامات 

مجرمانه مبني بر برداشت وجوه و سرقت به صورت اینترنتي و سایبري هستند. 
سردار کامراني صالح اظهار داشت: با توجه به دستگیري تعدادي از اعضاي باند با راهنمایي 
آنها و اقدامات اطلاعاتي ماموران ، هفت نفر دیگر از اعضاي باند در تهران و هشتگرد دستگیر 
و ضمن اعتراف به جرم خود اذعان داشتند که پس از آشنایي با نحوه هک سیستم هاي 
بانکي و آموزش هاي تکمیلي در یک سال گذشته قصد داشتند که با شیوه ارعاب و تطمیع 
یکي از کارمندان بانک ، در سیستم بانک نفوذ کرده و پس از دست یابي به سرور آن اقدام 

به انتقال و جابجایي ۵00 میلیارد ریال وجه نقد کنند. 
فرمانده انتظامي استان البرز در پایان گفت: متهمان دستگیر شده در ادامه تحقیقات 
تکمیلي ماموران اعتراف کردند که در آبان ماه سال 94 نیز طي نقشه اي از پیش طراحي 
شده با تهدید و تطمیع کارمند یکي از بانک هاي تهران نیز قصد دسترسي به سرور اصلي 

بانک را داشتند که با عدم موافقت کارمند مذکور در نقشه خود ناکام ماندند. 
گفتني است ، هر 12 نفر از اعضاي باند سارقان اینترنتي از بانک ، پس از تشکیل پرونده 

با حکم مقام قضائي به زندان منتقل شدند.
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د ومین همایش اصولگرایان برگزار شد  اما این بار هم بد ون 
که  اصولگرایان  راست!  جریان  کلید ی  شخصیت های  حضور 
همچنان به د نبال وحد ت می د وند  آخرین روز هفته گذشته را با 
د ومین همایش خود  د ر مجموعه فرهنگی شهد ای انقلاب اسلامی 
برای رسید ن به نقاط مشترک ائتلاف به اتمام رساند ند  اما این 

همایش با حاشیه هایی پررنگ تر از متن هم همراه بود .
عد م حضور چهره هایی چون قالیباف، محسن رضایی، ولایتی و 
لاریجانی موضوعاتی بود  که د ر این همایش به چشم می آمد . البته 
گفته می شود  رضایی و قالیباف برای جلوگیری از شائبات د وری 
از اصولگرایی نمایند ه های خود  را به این همایش فرستاد ند  ولی 
خود شان مانند  همیشه حاضر نشد ند  د ر این همایش شرکت کنند . 
آیت ا... موحد ی کرمانی که از ستون های اصلی ائتلاف محسوب 
می شود ، د ر این همایش، گفت:   امید واریم د ر  نهایت لیستی د ر 
سراسر کشور د اشته باشیم که رهبری ببینند  و اعتماد  کنند  و به 
آن رأی د هند  این آرزوی ماست. این د رحالی است که رهبر معظم 
انقلاب د ر بیانات خود شان اشاره ای به این که لیست اصولگرا باشد  
یا اصلاح طلب نکرد ند ، بلکه ایشان تنها بر موئلفه های انقلابی گری و 

مومن بود ن تاکید  د اشتند . 

اعلام احتیاج به وحد ت
اصولگرایان با مصاد ره نکته ایشان که فرمود ند  به خط امامی های 
واقعی رای د هید  خود  را اد امه د هند ه راه امام می خوانند . د ر همین 
راستا غلامعلی حد اد  عاد ل، سخنگوی ائتلاف اصولگرایان نیز د ر 
این همایش سخنرانی کرد  و اظهار د اشت: ما اصولگرایی را چیزی 
جز اد امه راه امام نمی د انیم و اصولگرایی تبلور سیاسی ای است 
که امام خمینی )س( و مقام معظم رهبری پرچم د ار آن هستند  
و متناسب با شرایط روز آن را متبلور ساختند  و رهبر انقلاب 

به کرات شاخص های آن را بیان کرد ند . 
وی گفت: ما بیش از هر چیز به وحد ت احتیاج د اریم و اینکه 

یکد یگر را تخریب نکنیم و خویشتن د ار باشیم. 
حد اد  عاد ل تأکید  کرد :   امروز بیش از هر زمان د یگری باید  
گله های گذشته را مطرح نکرد ه و اتفاقاتی که باعث تفرقه می شود  
تکرار نکنیم. امروز نباید  به د نبال به د ست آورد ن بهانه برای ایجاد  

اختلاف باشیم. 
از  پاید اری  جد ایی  های  زمزمه  به  اشاره  بد ون  وی 
اصولگرایان د ر روزهای آخر، افزود : ازنظر ما چه آن هایی که 
نامزد  شد ه اند  و چه آن هایی که می خواهند  کمک کنند  باید  
فعال باشند  و همه باید  ذیل یک شعار وارد  شویم و یک مرجع 

د اشته باشیم. 

  تعبیر فوتبالی حد اد  عاد ل برای ائتلاف
سخنگوی ائتلاف اصولگرایان د ر قیاسی مع الفارق بابیان اینکه 
الان شاید  تشکل ها و سازمان ها و گروه ها و انجمن های بسیاری د ر 

حوزه اصولگرایی حضورد اشته باشند  اما د ر انتخابات همه به عنوان 
یک جریان کار می کنیم مانند  یک تیم ملی که همه اعضای یک 
تیم هستند  حال ممکن است هر یک به یک باشگاهی تعلق د اشته 
باشند . این د رحالی است که تیم ورزشی هد ف مشترکی د ارند  ولی 
د ر جریان راستگرا هیچ کد ام با یك گفتمان مشخص وارد  رقابت 

نمی شوند .

  استفاد ه غیر منطقی از واژه »نفوذ«
د ر حالی که کارشناسان استفاد ه جناحی و بی منطق از واژه نفوذ 
را عامل بی رنگ شد ن این نکته د ر زبان رهبری می د انند ، عاد ل د ر 
اد امه سخنان خود  به مسئله نفوذ اشاره کرد ه و می گوید : این کلمه 
این روز ها بسیار مطرح می شود  البته خطر نفوذ همیشه بود ه است 

اما امروز از همیشه بیشتر احساس می شود . وی تأکید  کرد : رهبر 
معظم انقلاب همان گونه که فتنه را متذکر می شوند  امروز موضوع 
نفوذ را هم د ر کنار فتنه گذاشته اند  و یاد آوری می  کنند ؛ یکی از 
راه های نفوذ این است که مانع وحد ت اصولگرایان شوند ، اتاق فکر 
د اشته باشند  و کاری کنند  که به جامعه وانمود  شود  اصولگرایان 

نمی توانند  باهم وحد ت کنند ! 

  اد عای باهنر
اما محمد رضا باهنر که قصد  د ارد  نقش پد رخواند ه اصولگرایان 
راست  جناح  میان  وحد ت  خوب  روزهای  کند بااد عای  بازی  را 
د ر سخنرانی خود  گفت: به یاد  ند ارم تاکنون جریان اصولگرایی 
تا این اند ازه برای انتخابات وحد ت د اشته باشند  که این مهم از 
پیروزی است و د ر د وره های  به  برای رسید ن  اساسی ترین گام 

گذشته شاهد  چنین وحد تی نبود یم.  

 یکتا هم آمد 
یاران احمد ی نژاد  که این روزها د ر پوسته یکتا و زیر پرچم 
اصولگرایان فعالیت می کنند  نیز د ر مراسم حضور د اشتند  و نمایند ه 
نو اصولگرایان د ر این همایش وزیر آموزش و پرورش احمد ی نژاد  
بود . حمید رضا حاجی بابایی، نمایند ه یکتا د ر بخشی از صحبت های 
خود  گفت که من اعتقاد د ارم د ر جمع ائتلاف انسجام خوبی وجود  

د ارد  و شاهد  اخلاص د ر جمع ائتلاف اصولگرایان هستم. 

 بایکوت رسانه ای
 د ومین همایش اصولگرایان حاشیه د یگری هم د اشت. د ر این 
همایش از ورود  خبرنگاران رسانه های اصلاح طلب و حامی د ولت 
جلوگیری شد  و فقط رسانه های جریان راست حضور د اشتند  که 
این موضوع با اعتراض همراه شد ؛ اما نکته این مراسم نیز مانند  
سایر همایش های جناح راست، عد م حضور چهره های اصلی و بارز 
بود . جای افراد ی مانند  ناطق نوری، آیت ا... مقتد ایی، ولایتی، علی 
لاریجانی و قالیباف د ر ائتلاف اصولگرایان خالی است و این نکته د ر 
سخنان این جریان نیز صد ق می کند  که د یگر از کمک های بزرگانی 
مانند  ناطق نوری به اصولگرایان ناامید  شد ه اند . این روند  اصولگرایان 
به گونه ای است که چهره های مختلف همین جناح به اقد امات 
آنان عتراض د ارند . بعد  از احمد توکلی و سلیمی نمین این بار نوبت 
به امیرمحبیان از چهره های شناخته شد ه جناح راست است که 
د ربخشی از سخنان خود  گفت: من حتی شنید ه ام که آقای حبیبی 
از مؤتلفه گفته که »باید  آماد ه باشیم تا برای رسید ن به وحد ت، 
حتی ازسهم وحقوق خود مان نیزبگذریم، پس اگرد راین مثلث هم 
قرارگرفتیم، حقوق خود رابه جبهه پاید اری واگذار کنیم.« نام این 
روند »برد گی« است، نه »وحد ت«. اینکه شماازحقوق خود  به نفع 
یک جریان بگذری تاوحد ت ایجاد کنی، تبعیت مطلق ازیک جریان 

د یگربه معنای وحد ت، ایثاریاازخود گذشتگی نیست.

روابط راهبردی دوستان دیرینه
سفر »شی جین پینگ« رئیس جمهوری خلق چین در اوایل بهمن ماه به ایران که از 
دیدگاه بسیاری از کارشناسان سیاسی و مسائل بین الملل، بسیار بااهمیت توصیف شده 
است می تواند نقش مهمی درارتقای سطح روابط دو کشوروعمیق ترشدن مناسبات 

راهبردی دوجانبه داشته باشد.
این سفر از جهات مختلفی برای دو کشور دارای اهمیت است و طرفین می توانند بر 
اساس منافع مشترک و متقابل، تعریف جدیدی از رویکردهای خود داشته باشند؛ رویکردی 

که از سال ها قبل با توجه به شرایط مختلف تا به امروز ادامه داشته است.
از آنجا که هر دو کشور موقعیت های بسیار خوبی برای گسترش روابط و همکاری در 
عرصه های سیاسی، اقتصادی، تجارت و بخش های دیگر دارند، انتظار می رود تا این سفر 

تحقق بخش بسیاری از طرح های مشترک دو کشور باشد.
ایران موقعیت های خوبی بخصوص پس از توافق هسته ای در زمینه های مختلف 
تجاری، فرهنگی، انرژی، گردشگری، حمل و نقل، تاسیسات پایه و امور بانکی و مالی پیدا 
کرده و دنیا در انتظار اجرای طرح های گوناگون با حضور سرمایه گذاران و دست اندارکاران 

خود در ایران است و چین نیز به خوبی بر اهمیت این موضوع واقف است. 
براساس آمار اداره گمرگ چین، این کشور نخستین شریک اقتصادی ایران در طول 
چند سال اخیر بوده و حجم مبادلات تجاری دو کشور در سال 2014 به 52 میلیارد 

رسیده است.
همچنین در سال 2015 میلادی و در هشت ماه اول این سال، واردات ایران از چین 
12 میلیارد دلار و صادرات به این کشور نیز 20 میلیارد دلار برآور شده که بیانگر تداوم این 

همکاری ها در سال گذشته بوده است.
برنامه جمهوری اسلامی ایران همکاری دربخش های صنعتی، جاده ابریشم، توسعه 
حمل و نقل، توسعه خطوط ریلی، توسعه بنادر و همکاری های علمی و فنی و حتی ساخت 
و ساز راکتورهای هسته ای است و حضور عالی ترین مقام اجرایی چین به کشورمان می 

تواند شرایط این همکاریهای را نسبت به قبل بهتر و منسجم تر نماید.
ایران به لحاظ ژئوپلتیک برای وصل کردن چین به آسیای غربی، مرکزی و خلیج فارس، 

موقعیت ویژه ای دارد ومی خواهد برای توسعه راه ابریشم دریایی چین هم راهگشا باشد.
از سوی دیگر پیشتر اعلام شده بود که ایران در زمینه تغییر ساختار راکتور آب سنگین 
اراک به چین نقش مهمی واگذار کرده است و در اجرای طرح های جاده ابریشم یکی از 

پیشروترین ها است. 
جمهوری اسلامی ایران پس از تحریم ها به دنبال گسترش همکاری ها در هر عرصه ای 
با کشورهای دیگر خواهد بود و از آنجا که چین از دیرباز شریک بزرگ تجاری ایران حتی در 

مواقع سخت بوده است در این فرصت نیز می تواند همکار نزدیک ایران باشد.
مبادلات اقتصادی ایران و چین تکمیل کننده نیازهای دو طرف بوده است و مناسبات 
اقتصادی دو کشور حتی در دوران تحریم ایران تداوم داشته است. چین مشتری نفت ایران 
است و به عنوان سرمایه  گذار در بخش های ریلی، جاده ای، انرژی و پتروشیمی ایران فعالیت 
دارد. بازار بزرگ ایران هم برای چین فرصتی بی  نظیری است تاازآن بهره مند شود واینک 
نیزبااجرایی شدن »برجام« فرصت بهتری برای مناسبات اقتصادی دو کشور فراهم خواهد 
شد. مقام های عالی و مسئولان جمهوری اسلامی ایران نیز تاکید دارند که همکاری های 
اقتصادی پس از »برجام« نسبت به گذشته تغییر کرده و ایران دیگر بازار صرف کالاهای 
خارجی نیست و همکاری با کشورهایی که ایران را در دوران تحریم تنها نگذاشتند در 
اولویت سرمایه گذاری قرار دارد و این یعنی اینکه چین می تواند به توسعه همکاری های 

خود با ایران در آینده امیدوار باشد.
با توجه به سابقه خوب مناسبات اقتصادی چین با ایران در دوران تحریم، با اجرایی 
شدن برجام، مرحله جدیدی از همکاری اقتصادی شروع خواهد شد و این خواست رئیسان 
جمهوری دو کشور است که طی دو سال اخیر چندین دیدار در نشست ها و مناسبات بین 
المللی با یکدیگر داشتند. چین مزیت های بسیاری دارد وچون گذشته شرکت های این 
کشور در ایران حضور فعال خواهند داشت و گفته شده در سفر رئیس جمهوری این کشور 
به تهران، بسیاری از صاحبان صنایع و شرکت های بزرگ این کشور و همچنین چندین 

هیات تجاری و وزیران، »شی جین پینگ« را همراهی می کنند.
ازآنجا که چین مصرف کننده بزرگ انرژی است و ایران تامین کننده بزرگی است، یکی 
از مهمترین بخش های همکاری و سرمایه گذاری طرفین می تواند طرح های نفت و گاز 

باشد که در سفر پیش روی »شی« به آن پرداخته شود.
انتظار می رود در سایه سفر »شی« به ایران، سرمایه گذاری چینی ها در ایران افزایش 
پیدا کند و ایران در زمینه ساخت راکتور هسته ای و بخش های اقتصادی، انرژی و ارتقای 

سطح و حجم تبادلات تجاری با چین همکاری بیشتری داشته باشد.
چینی ها صندوق جاده ابریشم را با 40 میلیارد دلار راه اندازی کرده اند و قصد دارند از 
طریق جاده سازی و توسعه خطوط ریلی از یک کریدور اقتصادی در منطقه به کشورهای 
آسیای مرکزی و اروپا مرتبط شوند که در این زمینه ایران یکی از اصلی ترین گذرگاه های 
حمل و نقل کالا و مسافر است. افزون بر مسائل تجاری، پیش بینی می شود که رهبران 
دو کشور در باره تحولات منطقه و جهان، مسائل عراق و سوریه گفت و گو کنند. چرا که 
دو کشور علاوه بر عرصه اقتصادی، در عرصه های منطقه  ای و بین المللی هم با یکدیگر 
همکاری خوبی دارند و تهران و پکن با رویکرد یک جانبه  گرایی در نظام بین الملل مخالف 

هستند و همکاری جمعی را تنها روش کارساز برای حل بحران  ها می  دانند.
یکی دیگر ازمواردی که نمی توان در برقراری صلح و امنیت جهانی، نقش دو کشور را 
نادیده گرفت، همکاری ایران و چین در زمینه  های مختلف از جمله مبارزه با تروریسم است.

تهران وپکن، تنها راهکار حل بحران سوریه را اهرم های سیاسی می  دانند و همزمان بر 
مبارزه واقعی با اشکال مختلف تروریسم تاکید دارند.

از سوی دیگر ایران و چین در سیاست خارجی نیز تشابهات واشتراکات زیادی دارند 
وچین در اجرای برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( یکی از مهمترین عوامل کمکی برای 

تهران است و در رسیدن به توافقات هسته ای هم نقش بسزایی داشته است.
ایران امیدوار است که ارزش تبادلات تجاری خود با چین را در آینده ای نه چندان دور 
به مرز 100 میلیارد دلار برساند و چین و ایران در این عرصه می توانند یکی از بهترین 

همکاری های اقتصادی مکمل را داشته باشند.
انجام سفر »شی جین پینگ« رئیس جمهوری خلق چین به ایران در واقع به معنای 
شکل گیری فرصت های مهم همکاری های مختلف در عرصه های گوناگون بویژه زمینه 
 ـپکن است. منافع متقابل و دغدغه مشترک از جمهوری اسلامی  های اقتصادی میان تهران 
ایران و چین دو همکار قابل اتکاء و مطمئن ساخته است و در چنین شرایطی، ترسیم چشم 

انداز همکاری های جامع راهبردی ضروری به نظر می  رسد.
فرهاد راستی /  کارشناس حوزه شرق آسیا

احمدی نژاد همچنان تلفات می دهد

 قطع امید اصولگرایان از شیخ نور 

جناح راست بالاخره از علی اکبر ناطق نوری دل کند. همه چیز از آنجا آغاز شد که محمود 
احمدی نژاد، رئیس جمهوری محبوب اصولگرایان در مناظره انتخاباتی با میرحسین موسوی، 
نخست وزیر دوران جنگ در میانه مناظره ناگهان پرسید: »پسر آقای ناطق چطور میلیاردر 
شد؟ خود آقای ناطق چطوری دارد زندگی می کند؟« گرچه در آن مناظره انگشت اتهام 
به سوی افراد دیگری هم نشانه رفت اما شیخ نور انتظار داشت اعضای جامعه روحانیت 
و دوستان اصولگرای قدیمی اش به جای سکوت از او دفاع کنند. همین موجب جدایی 
ناطق نوری از اصولگرایان شد و او به نشانه قهر، جامعه روحانیت مبارز را ترک کرد و دیگر 

در جلسات آن شرکت نکرد.
شیخ نور از اصولگرایان فاصله گرفت اما وقتی احمدی نژاد به اصولگرایان پشت کرد آنان 
کم کم به فکر دلجویی از ناطق نوری افتادند. یکی از این افراد محمدرضا باهنر،  دبیرکل جبهه 
پیروان خط امام و رهبری بود. باهنر در جلسه ای در حالی که از ناطق نوری دلجویی می کرد، 
او را تکیه گاه بزرگ اصولگرایی در سال های طولانی توصیف و تاکید کرد که نـاطــق نوری 
می تواند کمک کار اصولگرایی باشد. اما دعوتنامه های رسمی و غیررسمی جناح راست برای 
جذب ناطق نوری به سمت خود و دلجویی از او، موجب تغییر مواضع شیخ نور نشد و او 
مصمم بود و تصمیمی به همراهی با اصولگرایان نداشت. حالا اصولگرایان هم از او قطع امید 
کرده اند. آنان که روزی در برابر او و احمدی  نژاد، احمدی نژاد را انتخاب کردند، پذیرفته اند 
دیگر نباید امیدی به همراهی ناطق نوری با جناح راست داشته باشند؛ طوری که غلامرضا 
مصباحی مقدم، سخنگوی جامعه روحانیت مبارز می گوید اصولگرایان نسبت به کمک 

ناطق نوری به نقطه ناامیدی رسیده اند.
مصباحی مقدم که با »ایسنا« گفت وگو می کرد به جز قطع امید اصولگرایان از ناطق نوری، 

نکات مهم دیگری را هم مطرح کرده است:
 لاریجانی از اول گفته بود کسانی را به عنوان نماینده خود در ائتلاف تعیین می کنند و 

این کار را نکردند و شاید هم نکنند.
 مستقل شرکت کردن آقای لاریجانی در انتخابات به معنای تعریض به ائتلاف 

اصولگرایان نیست.  برآیند کار ائتلاف اصولگرایان تندروی نیست.
 آیت الله یزدی کلیت ائتلاف اصولگرایان را مورد حمایت قرار داده است.

 شخصیت های نامی و درجه یک اصلاح طلبان امـکـان تـایید صلاحیت ندارند.

نکتـه

ویـژه

رییس ستاد انتخابات کشور گفت: بر اساس نظر مراجع چهار 
گانه از مجموع 12 هزار و 76 داوطلب انتخابات دهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی 810 نفر رد صلاحیت شده و 

498 نفر دیگر هم انصراف داده اند.
به گزارش ایرنا، محمد حسین مقیمی روز شنبه در نشستی با 
خبرنگاران از رشد 129 درصدی داوطلبان انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی نسبت به دوره قبل خبر داد و افزود: از 
مجموع پرونده های ارسالی به دادستانی کل کشور که 12 هزار و 
46 پرونده بود، 760 مورد دارای سابقه و پرونده محکومیت بودند.

وی همچنین با یادآوری نام نویسی 801 نفر برای پنجمین 
دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری از رشد 62 درصدی تعداد 

داوطلبان نسبت به دوره قبل خبر داد.
رییس ستاد انتخابات کشور همچنین گفت: از مجموع پرونده 
های ارسالی به دستگاه قضایی 11 هزار و 283 داوطلب هیچ گونه 
سابقه ای نداشتند که به همین نسبت نیز نیروی انتظامی و وزارت 

اطلاعات آن را اعلام کردند.
مقیمی ادامه داد: با 763 پرونده که دستگاه قضایی، 735 
پرونده که توسط ناجا و تعدادی هم توسط وزارت اطلاعات بررسی 
شد در مجموع به 2300 پرونده جواب دادند که 763 از داوطلبان 

محکومیت داشتند.
رییس ستاد انتخابات کشور با تاکید بر استقبال بسیار بالای 
داوطلبان برای نام نویسی در انتخابات آتی افزود: این استقبال 
نشان می دهد که نخبگان جامعه، فعالان سیاسی و اجتماعی و 
تمام کسانی که برای پیشرفت و سربلندی ایران علاقمند هستند 
در خود این آمادگی را برای حضور در صحنه انتخابات دیدند و 

ثبت نام کردند.
مقیمی یادآور شد: براساس قانون محدودیت هایی که برای 
ثبت نام وجود داشت، اعمال شد و همه شرایط از قبیل تحصیلات 
و سن در هیات های اجرایی مورد بررسی قرار گرفت. در مورد 
داوطلبان انتخابات مجلس خبرگان رهبری هم شورای نگهبان به 

صلاحیت ها رسیدگی کرد و امور پیش رفت.
وی با تشریح ترکیب هیات اجرایی گفت: هیات های اجرایی 
متشکل از فرماندار، رییس ثبت احوال شهرستان، نماینده شورای 
شهرستان و 8 نفر از معتمدین محلی که جمعا 11 نفر می شوند، 
بر این اساس 3 عضو شخصیت حقوقی و 8 عضو دیگر شخصیت 

حقیقی دارد.
رییس ستاد انتخابات کشور ادامه داد: فرمانداری 30 نفر را 
به هیات نظارت برای عضویت در هیات اجرایی معرفی می کند 
که در نهایت با بررسی صلاحیتشان 8 نفر معتمد از میان آنان 
انتخاب می شوند که این 8 معتمد در کنار 3 عضو هیات اداری از 
اول برگزاری انتخابات تا پایان آن باید به امورات اجرایی رسیدگی 

کنند.
مقیمی افزود: یکی از مهم ترین اقدامات هیات اجرایی بررسی 
صلاحیت ها است که این 11 نفر با توجه به سوابقی که وزارت 
کشور از 4 مرجع رسمی و تحقیقات محلی دریافت می کند، 
بررسی صلاحیت ها را انجام می دهد، بنابراین این هیات براساس 
ماده 50 قانون انتخابات هر رد صلاحیتی را که اعلام می کند باید 

با استناد به قانون باشد.

تایید صلاحیت بیش از 9۰ درصد داوطلبان 
بی سابقه است

اجرایی  های  هیات  در  مردم  منتخبین  کرد:  تصریح  وی 
نمایندگان مردم هستند که برای اجرای انتخابات به کمک دولت 
می آیند و این باید در ذهن ما درست نقش ببندد که معتمدین 

کارمندان دولت نیستند و افرادی از بین مردم هستند.
در ادامه این نشست خبری رییس ستاد انتخابات کشور در 
پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی از منتقدین دولت گفته 
اند، بیش از 90 درصد تایید صلاحیت داوطلبان بی سابقه است 
ارزیابی شما چیست، گفت: بنده به عنوان رییس ستاد انتخابات 
اجرایی  های  هیات  در  ها  بررسی صلاحیت  بگویم  توانم  می 
براساس قانون انجام شده است و این هیات تا امروز از عهده 

وظایف خود به خوبی برآمده است.

نیروهای مسلح نباید در انتخابات دخالت کنند
مقیمی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر این که آیا یکی 
از مقام های نظامی گفته است که تاکنون هیات اجرایی وظایف 
خود را به خوبی انجام نداده است، افزود: طبق قانون هیچ سازمان 
و دستگاهی جز وزارت کشور و شورای نگهبان مجاز نیست در 
انتخابات دخالت کند؛ بنابراین هیچ نیروی مسلحی نمی تواند 
بگوید هیات نظارت یا اجرا وظایف خود را درست انجام دادند یا نه.

وی افزود: افراد وابسته به نیروهای مسلح هیچ مسئولیتی 
در انتخابات ندارند اما اگر بخواهند می توانند به عنوان یک فرد 

معمولی اظهار نظر کنند که اشکالی ندارد.
رییس ستاد انتخابات کشور درپاسخ به سوالی درمورد مقایسه 
این دوره انتخابات با دوره گذشته اظهارداشت: اگر بخواهیم در 

مقایسه با گذشته این انتخابات را بررسی کنیم، دوره قبل بنده 
مسئول نبودم، از ابتدا ملاک و مبنای کار ما براساس اجرای قانون 
بود و قانون به هیات اجرایی تکلیف کرده بنابراین وزارت کشور 
براساس اطلاعاتی که از مراجع چهارگانه می گیرد و تحقیقات 
محلی که ارائه می دهد با رعایت قانون وظیفه خود را انجام می 

دهد.
مقیمی در خصوص برنامه های ستاد انتخابات در برخورد با 
اعتراض ها و هجمه های داوطلبانی که رد صلاحیت می شوند 
یا طرفداران آنها برای جلوگیری از ملتهب شدن فضای انتخابات 
گفت: این که امروز هیات های نظارت نتیجه کار خود را اعلام 
خواهند کرد یک فرآیند قانونی است و این هیات ها نظر خودشان 

را طبق قانون اعلام می کنند.
به رای هیات نظارت  برای کسانی که  این حق  افزود:  وی 
اعتراض دارند وجود دارد که به شورای نگهبان مراجعه و اعتراض 
خود را ارائه کنند و 20 روز فرصت وجود دارد که به این اعتراض 

ها رسیدگی شود.
رییس ستاد انتخابات کشور در پاسخ به این که خط ایستادگی 
نشود  نامزدی ضایع  از  ندهد حقی  اجازه  که  این  برای  دولت 
کجاست؟ گفت: از اول روند برگزاری انتخابات تاکنون با شورای 
نگهبان تعامل خوبی داشتیم؛ با توجه به برگزاری دو انتخابات و 
این که قرار بود هر کدام یک هیات اجرایی داشته باشند برای 
این که هزینه ها کمتر شده و کارها راحت تر و بهتر انجام شود 
نخستین توافق بزرگی که انجام شد این بود که هیات های اجرایی 
به گونه ای ساماندهی شوند که هشت نفر معتمد برای هیات های 

اجرایی برای هر دو انتخابات یکی باشند.
وی افزود: در مورد رصد صلاحیت ها هنوز اطلاعی نداریم 
که چه کسانی رد یا تایید شده اند؛ کسانی که رد صلاحیت شده 
اند اگر اعلام کنند که در موردشان قانون اجرا نشده، یا اطلاعات 
لازم را از آنها نداشته اند یا اطلاعات ناقض گرفته شده این مساله 

پیگیری می شود و این حق داوطلبان است.
مقیمی اضافه کرد: اگر کسی در این مرحله رد صلاحیت شود 

می تواند به شورای نگهبان ارائه و 20 روز فرصت اعتراض دارد. 
وی در خصوص تخلفات انتخاباتی با تایید وجود برخی تخلفات 
گفت: فرمانداری ها و بخشداری ها افراد را خواسته و با آنها صحبت 
کرده اند که تغییر رویه دهند که موثر واقع شده اما در حدی نبوده 
که بخواهیم پرونده ها را به مراجع ذی صلاح بفرستیم اگر تخلفات 

لازم شود به این مراجعه ارائه شود اقدام می کنیم.
وی درمورد تبعات امنیتی دستگاه های رای گیری و اطمینان 

بخشی به مردم در حفظ آرای آنها اظهار داشت: با یک پیمانکار 
داخلی قرارداد بسته شده که قطعاتی را از خارج وارد می کند که 

مقداری از آنها از چین وارد می شود.
مقیمی افزود: بازرسانی را فرستاده ایم که این قطعات از نظر 
کیفیت در سطح استاندارد و از نوع انگلیسی و یا از هر جای دیگر 

بهتر باشد.
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا گزارشی از نفوذ 
افرادی به خصوص در انتخابات مجلس خبرگان رهبری داشته 

اید، گفت: تاکنون گزارشی در این زمینه نداشته ایم.
معاون سیاسی وزارت کشور ادامه داد: در جمهوری اسلامی 
ایران وزارتخانه ها و سازمان هایی وجود دارند که وظیفه آنها 
شناختن عوامل نفوذی و برخورد با آنها است، وزارت کشور مجری 

انتخابات است.
مقیمی در پاسخ به این سوالی درمورد اتخاذ تمهیدات لازم 
برای ملتهب شدن جامعه با توجه به برگزاری انتخابات در کشور 
اظهارداشت: اول سال که بحث انتخابات مطرح شد و از 20 آذر 
که وارد مرحله های اجرای انتخابات شدیم با هیچ التهابی روبرو 
نشدیم برای اینکه ملاک و مبنا اجرای قانون است و امیدواریم در 
آینده با حضور حداکثری ملت در پای صندوق های رای روبرو 
شویم براین اساس بنظر نمی رسد در آینده هم با چالشی روبرو 

شویم.

ایرادات رای گیری الکترونیکی رفع می شود
رییس ستاد انتخابات کشور در پاسخ به سوال دیگری درباره 
آخرین وضعیت برگزاری انتخابات الکترونیک در کشور خاطرنشان 
کرد: وزارت کشور و شورای نگهبان باید هر دو برای اجرای قانون 
تبصره بند 7 ماده 9 قانون انتخابات که ما را مکلف کرده است از 

شیوه های نوین استفاده کنیم به توافق برسیم.
مقیمی ادامه داد: سخت افزار و نرم افزار انتخابات الکترونیکی 
را به شورای نگهبان ارائه دادیم که آنها ایراداتی را در بخش نرم 
افزار گرفتند و ما 10 روز فرصت داشتیم که این ایرادات را رفع 
کنیم، امروز یا فردا ایرادات رای گیری الکترونیکی رفع خواهد شد 

و مجددا به شورای نگهبان ارایه خواهیم داد.
وی یادآور شد: در صورت مورد تایید بعدا شعبه ها و حوزه 
هایی که در آنها انتخابات به صورت الکترونیکی انجام شود اعلام 

خواهیم کرد.
رییس ستاد انتخابات کشور در پاسخ به سوال دیگری درباره 
پرونده هایی که هیات های اجرایی رسیدگی کردند آیا به مدت 

10 روز به شورای نگهبان ارجاع می شود، خاطرنشان کرد: هیات 
های نظارت استان ها تا پایان وقت اداری امروز نسبت به پرونده 
هایی که به آنها ارجاع شده چه آنهایی که در هیات های اجرایی 

تایید شدند یا چه رد شدند فرصت دارند.
وی ادامه داد: کسانی که اعتراض به رد صلاحیت هایشان 
کردند، وقت داشتند که بررسی هایشان را انجام دهند و با نظر 
هیات مرکزی نظارت بر انتخابات تا امروز پاسخ خود را درباره 
تایید یا رد صلاحیت ها اعلام خواهد کرد که آن هم یک مرحله از 
اجرای قانون انتخابات است و بعد فرصت است کسانی که در این 
مرحله صلاحیت آنها مورد تایید قرار نمی گیرد به شورای نگهبان 
اعتراض کنند و 20 روز هم فرصت است شورای نگهبان در این 

رابطه تصمیم گیری کند.
یکی از خبرنگاران سوال کرد: بعضی از مسوولان در دستگاه 
های دولتی از امکانات دولتی برای بعضی از نامزدهای وابسته به 
خودشان هستند، استفاده کردند آیا در این مورد گزارشاتی به 
وزارت کشور داده شده است آیا این افراد متخلف به حکم قانون 

مجازات شدند یا خواهند شد؟
رییس ستاد انتخابات کشور گفت: امکاناتی که در اختیارات 
دستگاه های دولتی و عمومی است هر امکانی که با بودجه 
از آن  یا علیه کسی  له  ندارد  باشد حق  تامین شده  عمومی 

استفاده شود.
وی ادامه داد: امکاناتی که در اختیارات دستگاه های دولتی 
و سازمان های وابسته به آن، نیروهای نظامی، انتظامی، دستگاه 
قضایی، صدا و سیما، شهرداری ها، دهیاری ها همه دستگاه هایی 
که از امکانات دولتی استفاده می کنند حق ندارند این امکانات 
را له یا علیه داوطلبی به کار بگیرند و اگر به کار بگیرند این جرم 
است و اگر منعکس شود حتما با متخلف برخورد قانونی به عمل 

خواهد آمد.
مقیمی اضافه کرد: در واقع چون مناطق مختلف است هر کجا 
که این تخلفات انجام شود با متخلف برخورد خواهد شد فقط 
فکر نکنیم آن چیزی که دستگاه های دولتی است هر آنچه که از 
امکانات عمومی حتی تریبون های نماز جمعه هم جایی است که 
نمی شود از آن برای له یا علیه افرادی یا گروه های سیاسی از آن 

استفاده کرد و آن هم خلاف است.

نباید از تریبون نماز جمعه استفاده جناحی شود
 وی در خصوص موارد رد صلاحیت ها گفت: در هیات های 
اجرایی بر اساس گزارش های مربوط به چهار مرجع موارد مربوط 
به رشوه، دزدی، مواد مخدر، وابستگی به خارج کشور همگی رد 
صلاحیت شده اند به شرط این که دستگاه ذی ربط آن اعلام 

نظر کرده باشد.
 رئیس ستاد انتخابات در ادامه این نشست خبری در پاسخ 
به این پرسش که آیا گزارشی به شما درباره ی استفاده از امکانات 
دولتی به نفع جریانی رسیده است؟ تصریح کرد: نباید امکانات 
دستگاه های دولتی و عمومی که از بیت المال تعریف شده له یا 
علیه کسی استفاده کند. حتی نباید از تریبون های نماز جمعه هم 
به نفع یا ضرر کسی استفاده کرد. اگر گزارشی دراین بارهبه ما 

برسد حتما با آن برخورد خواهیم کرد.

آزاد نیستیم که موارد را به صورت خاص مطرح کنیم
مقیمی در خصوص آنچه خبرنگاری از آن به عنوان »فله ای 
بودن« تایید صلاحیت ها عنوان کرد و در خصوص اعمال غرض 
ورزی در تایید یا رد صلاحیت ها اظهار داشت: آزاد نیستیم که 
موارد را به صورت خاص مطرح کنیم، انتشار برخی از موارد هم 
خوب نبوده و گفتن و نوشتن و طرح موضوع برخی از جرایم هم 

زیبنده نیست.
وی تاکید کرد: بر اساس مواد 28، 29 و 30 قانون انتخابات که 
این ماده 11 زیر مجموعه هم دارد و نیز ماده 50 قانون انتخابات 
بررسی صلاحیت ها در هیات های اجرایی انجام شده و یک مورد 

هم بررسی فله ای نداشتند.
مقیمی اظهار داشت: از هیات های اجرایی هشت نفر به عنوان 
معتمدان نه کارمند دولت بوده و نه از از دولت پول و بابت این 
کار حقوقی می گیرند، این ها معتمدان و افراد قابل اعتماد و 
اطمینان مردم در هر شهری هستند؛ این کلمات قبل از این که 
به شخصیت این افراد لطمه ای وارد کند به خبرگزاری ای که 
آن را مطرح می کند خلل وارد می کند خواهش می کنم از این 

کلمات استفاده نکنید.
وی در خصوص ساز و کار جدید وزارت کشور در تضمین 
سلامت صندوق های رای نسبت به دوره های قبل اضافه کرد: در 
هیات های اجرایی معتمدان ما با مردم صحبت کرده اند در ارتباط 
با بررسی صلاحیت ها آنگونه که خود تشخیص می دادند عمل 
شده است و اظهار نظر آنها در خصوص داوطبان بر اساس نظرات 
چهار مرجع قانونی بوده که در اختیار آنها قرار داده و تحقیقات 
محلی است که خودشان انجام داده اند که در این خصوص هم 

محدودیتی نداشته اند.

د ومین همایش اصولگرایان این بار بدون شخصیت های کلید ی

بگومگوهای اصولگرایان همچنان ادامه دارد

رییس ستاد انتخابات کشور خبر داد:

رد صلاحیت 81۰ نفر از داوطلبان انتخابات مجلس

د ومین همایش اصولگرایان برگزار شد  اما این بار هم بد ون حضور شخصیت های 
کلید ی جریان راست! اصولگرایان که همچنان به د نبال وحد ت می د وند  آخرین 
روز هفته گذشته را با د ومین همایش خود  د ر مجموعه فرهنگی شهد ای انقلاب 
اسلامی برای رسید ن به نقاط مشترک ائتلاف به اتمام رساند ند  اما این همایش 
با حاشیه هایی پررنگ تر از متن هم همراه بود . عد م حضور چهره هایی چون 

قالیباف، محسن رضایی، ولایتی و لاریجانی موضوعاتی بود  که د ر این همایش 
به چشم می آمد . البته گفته می شود  رضایی و قالیباف برای جلوگیری از شائبات 
د وری از اصولگرایی نمایند ه های خود  را به این همایش فرستاد ند  ولی خود شان 

مانند  همیشه حاضر نشد ند  د ر این همایش شرکت کنند .

از اول روند برگزاری انتخابات تاکنون با شورای نگهبان 
تعامل خوبی داشتیم؛ با توجه به برگزاری دو انتخابات و این که 
قرار بود هر کدام یک هیات اجرایی داشته باشند برای این که 

هزینه ها کمتر شده و کارها راحت تر و بهتر انجام شود نخستین 
توافق بزرگی که انجام شد این بود که هیات های اجرایی به گونه 

ای ساماندهی شوند که هشت نفر معتمد برای هیات های
 اجرایی برای هر دو انتخابات یکی باشند
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هرگاه در قلمرو خود 
در كار دین به مشكلى دچار شدى، آن را با 

عبد العظیم حسنى در میان بگذار.
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در جلسه تهیه کنندگان سینما در دادسرا چه گذشت؟ 
 گفته می شود: سیدجمال ساداتیان  با تایید دعوت و حضور تهیه کنندگان سینما به دادسرای 
فرهنگ و رسانه گفت: در جلسه دیروز فضای بسیار خوبی حاکم بود و بیشتر به دنبال همفکری 
و رسیدن به راهکارهای خوب برای سینمای ایران بودیم.وی در گفت وگو با ایلنا با تشکر از رئیس 
مجتمع قضایی دادسرای فرهنگ و رسانه گفت: در این نشست رئیس مجتمع به همراه هاتف 
علیمردانی، غلامرضا موسوی، مهران برومند )تهیه کننده دندون طلا(، محمد امامی )تهیه کننده 
سریال شهرزاد(، بیژن امکانیان و حبیب ایل بیگی حضور داشتند.ساداتیان ادامه داد: در این جلسه 
درباره مشکلات سینمای ایران به خصوص مسائلی پیرامون پخش تبلیغات از صداوسیما و همچنین 
پخش تیزر ها از شبکه های ماهواره ای صحبت و همفکری شد و قرار شد سازوکار ها و راهکارهای 
جدیدی به دست بیاید تا تعامل سینمای ایران و تلویزیون بیشتر شود.وی ادامه داد : همچنین قرار 
شد با همکاری دیگر نهادها همچون شهرداری تهران و صداوسیما زمینه های بهتری برای تبلیغات 
فیلم های سینمای ایرانی ایجاد شود.وی با اشاره به اینکه این جلسه به هیچ عنوان جنبه دادسری 
و قضایی نداشت، گفت: برخوردی که با ما شد؛ بسیار رفتار خوبی بود و من از مسئولان مجتمع 

تشکر می کنم.
 

تلگرام توافق با ایران برای فیلترینگ را رد کرد 
 گفته می شود: مدیرعامل تلگرام در توئیتر خود گفت: همانند دیگر کشورها در ایران نیز فقط 
مطالب مرتبط با گروه ترویستی داعش و مسستهجن فیلترینگ خواهند شد و نه هر مطلب دیگری 
که دولت ایران مخالف آن باشد. پیشتر محمود واعظی وزیر ارتباطات و فن آوری اطلاعات گفته 
بود تلگرام که در حال حاضر حدود 20 میلیون کاربر در ایران دارد، هم اکنون چندین پیج را که 
محتوای آنها برخلاف مقررات ایران است و توسط این وزارتخانه گزارش شده مسدود کرده است. 
پاول دروف در این خصوص گفت: اگر آنها می گویند که ما هر محتوایی را به درخواست آنها مسدود 
کرده ایم، مسلما این گفته صحت ندارد. وی افزود: حدس من این است که منظور آنها این است که 
 abuse@telegram.org آنها می توانند مانند هر کاربر دیگری کانالهای هرزه نگاری یا داعش را در
گزارش دهند و آن کانالها مسدود خواهند شد.  به گزارش ایسنا ،مدیرعامل تلگرام در پاسخ به اینکه 
چرا برخی کانالهای ایرانی در تلگرام اخیرا ناپدید شده اند، این فرضیه را که تیم تلگرام مسئول تعطیلی 
آنها بوده را رد کرد و گفت: این فرضیه درست نیست. به احتمال زیاد اکانت مالک کانال هک شده 

است و ما در حال بررسی این موضوع هستیم.

سخنگوی شورای نگهبان استعفا داد 
 گفته می شود: نجات الله ابراهیمیان از سمت سخنگویی شورای نگهبان استعفا داد.نجات الله 
ابراهیمیان ، با اعلام این خبر گفت: صبح شنبه استعفای خود را از سمت سخنگویی شورای نگهبان 
ارائه کردم.وی از بیان دلیل استعفای خود امتناع کرد و افزود: در حال حاضر وقت مناسبی نیست که 
دلیل استعفای خود را بیان کنم. در حال حاضر مشخص نیست که چه کسی برای سمت سخنگویی 
شورای نگهبان تعیین می شود. مدیر روابط عمومی شورای نگهبان در گفت و گو با ایرنا  در این 
خصوص گفت: با استعفای نجات الله ابراهیمیان از سخنگویی شورای نگهبان موافقت نشده است.

محمد مهدی شیرمحمدی ، افزود: امیدواریم دکتر ابراهیمیان همچنان در مقام سخنگویی، مسئولیت 
خطیر ارتباط با رسانه ها را عهده دار باشند.

بانک مرکزی  بانک های معرفی شده زنجانی را تایید نکرد
 گفته می شود: وکیل شرکت نفتی اچ کی با بیان اینکه هیچ یک 17 بانک معرفی شده ازسوی 
بابک زنجانی مورد تایید بانک مرکزی نبوده است گفت: با توجه به اینکه زمان بعدی دادگاه 29 دی 
ماه است احتمال تاخیر وجود دارد. غلامحسین صادقی قهاره اضافه کرد: این بانک های معرفی شده 
بیشتر موسسات اعتباری و مالی گمنامی هستند و در آن حد نیستند که بتوانند بدهی بابک زنجانی را 
پرداخت کنند.به گفته وی این بانک ها از چندین کشور مختلف معرفی شده که بانک مرکزی اعتبار 
هیچ یک از آنها را تایید نکرد. صادقی قهاره خاطرنشان کرد: پرداخت بدهی بابک زنجانی نیز مستلزم 
گذشت زمان و هم رفع تحریم است و از آنجا که فرصت یک ماهه بابک زنجانی رو به اتمام است و 
29 دی ماه باید جلسه بعدی برگزار شود، وکیل بابک زنجانی نیزباید مجددا درخواست استمهال کند 

و در صورت موافقت دادگاه جلسه به تاخیر خواهد افتاد.

پاسخ دفتر علی مطهری به شایعه رد صلاحیت
 گفته می شود: دفتر علی مطهری به شایعه رد صلاحیت این نماینده مردم تهران در مجلس 
واکنش نشان داد.دفتر علی مطهری به خبرنگار پایگاه خبری جماران، اعلام کرد: عدم احراز صلاحیت 
علی مطهری شایعه است و هنوز هیچ موردی درباره احراز یا عدم احراز صلاحیت وی اعلام نشده 
است.بنابر اعلام دفتر نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلامشهر در مجلس، تاکنون هیچ 
موردی درباره احراز یا عدم احراز صلاحیت علی مطهری از سوی هیئت نظارت به وی ابلاغ نشده 
است.به گزارش جماران، برخی اخبار غیر رسمی در شبکه های اجتماعی از رد صلاحیت علی 
مطهری خبر داده اند. کانال تلگرام روزنامه ایران نیز این خبر را منتشر کرده است و نوشته که رد 

صلاحیت مطهری  با ماجرای شنود از دفترش ارتباط دارد.

۴زندانی دو تابعیتی آزاد شدند
 گفته می شود: دادستانی تهران گفت: 4 نفر از زندانیان دو تابعیتی امروز و با توجه به مصالح 
کلی نظام آزاد شدند. دادستان عمومی و انقلاب تهران اعلام کرد: در راستای مصوبات شورای عالی 
امنیت ملی ایران و مصالح کلی نظام چهار زندانی ایرانی دو تابعیتی ظرف روز جاری در چارچوب 
مبادله زندانیان آزاد شدند.این در حالی است که برخی منابع غربی توییت کرده اند که جیسون 

رضاییان هم در میان آزاد شدگان دادستانی تهران است.

طالبان: محافظان »اشرف غنی« را به گلوله بستیم 
 گفته می شود: سخنگوی طالبان از حمله این گروه به هیئت همراه و محافظان رئیس جمهور 
افغانستان خبر داد.به گزارش فارس، ذبیح الله مجاهد در صفحه توئیتر خود، از حمله عناصر این گروه 
به هیئت همراه و محافظان »محمداشرف غنی« رئیس جمهور افغانستان خبر داد.وی همچنین 
نوشت: ظهر دیروز عناصر طالبان حملات موشکی را علیه رئیس جمهور افغانستان، هیات همراه و 
محافظان وی راه اندازی کردند.اشرف غنی دیروز در رأس یک هیئت دولتی به »محمود راقی« مرکز 
ولایت کاپیسا رفت.قرار بود وی در خصوص مسایل امنیتی و مشکلات مختلف با مقامات محلی و 

مردم این ولایت گفت وگو کند.

قطعا انقلاب ما به  امام زمان )عج( تحویل داده خواهد شد 
 گفته می شود: آیت الله حائری شیرازی گفت: برای ما روشن است که قطعا این انقلاب به  امام 
زمان )عج( تحویل داده خواهد شد و آرزوی ما این است که این رهبری، انقلاب را به دست امام زمان 
علیه السلام بدهند. به گزارش تسنیم، وی شورای مشورتی و راهبردی ستاد انتخابات  خود با تأکید 
بر اینکه هر کسی وظیفه دارد به عرصه بیاید و وظیفه خودش را انجام دهد، خاطر نشان کرد: هر چه 
اتفاق بیافتد، نتیجه اش این نیست که آمریکا به جایی برسد و هیچ وقت چنین خیالی نکنید؛ آمریکا 

هیچ چیز به دست نخواهد آورد.

نباید گذاشت افرادی حدود اسرار کشور را بشکنند 
 گفته می شود: رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: در مملکت اسلامی نباید کسانی پیدا 
شوند که بتوانند، حدود اسرار کشور، حدود خط امام و حدود مقدس اسلام را بشکنند. سردار سرلشگر 
سیدحسن آقایی فیروزآبادی  اظهارداشت :در مملکت اسلامی نباید کسانی پیدا شوند که بتوانند، 
حدود اسرار کشور، حدود خط امام، حدود مقدس اسلام را بشکنند کسی پیدا شود که می نویسد، 

خطیبی پیدا شود که سخنرانی کند و بیاید مصاحبه کند، طلبه نباید این را بشنود و ساکت باشد.

9 هزار زندانی مهریه و چک در کشور 
 گفته می شود:  سید اسدالله جولایی مدیر عامل ستاد دیه کشور، در دیدار با رییس کل 
دادگستری استان البرز گفت: با توجه به این که 27 نهاد رسمی در کشور در امر فرهنگ سازی 
عمومی به فعالیت می پردازند در زمینه پیشگیری از ورود ناخواسته افراد به زندان ها حداقل در 
جرائم معمول مالی مانند صدور چک و تعهد مهریه که در حال حاضر قریب به 9 هزار زندانی 
را بابت این دو نوع محکومیت در زندان ها داریم به یک بازنگری جدی در مورد اقدامات پیش رو 

نیازمند هستیم.

امریکا 7 زندانی ایرانی را آزاد کرد
گفته می شود: یک منبع آگاه اعلام کرد که همزمان با آزادی چهار تبعه دو تابعیتی از سوی 
جمهوری اسلامی ایران، دولت امریکا نیز روز شنبه هفت ایرانی را که در آن کشور زندانی بودند، 
آزاد کرده است. این منبع آگاه عصر روز شنبه در گفت وگو با ایرنا، اسامی زندانیان آزادشده ایرانی 
از سوی امریکا را »نادر مدانلو«، » بهرام مکانیک«، » خسرو افقهی«، »آرش قهرمان«، »تورج 
فریدی«، »نیما گلستانه« و » علی صابونچی« اعلام کرد. به گفته وی، »جیسون رضاییان«، 

»سیامک نمازی«، »امیر حکمتی« و »سعید عابدینی« نیز از سوی ایران آزاد شده اند.

شهردار منطقه هشت قم: 

تملک پل ورودی پردیسان انجام شد
شهردار منطقه هشت قم گفت: در حال حاضر با تملك های صورت گرفته اجرای مسیر کندرو و تندرو 

و همچنین لوپ پل روگذر پل پردیسان امکان پذیر است.
سید عبدالله سلیمانی با اشاره به پروژه های عمرانی این منطقه در سال جاری گفت: اقدامات بسیاری 
برای پردیسان در حال انجام است که مهمترین آن اجرای بلوار مرجعیت است که مسیر دسترسی به 
پردیسان را فراهم می کند. وی افزود: احداث این بلوار موجب می شود که دسترسی به پردیسان از تك محور 

بودن خارج شود و مردم برای دسترسی به پردیسان مجبور نباشند که فقط از بلوار غدیر استفاده کنند.
شهردار منطقه هشت قم بیان داشت: دو محور آوینی و بلوار زائر نیز در دست پیگیری است که 
امیدواریم هر چه سریعتر به نتیجه رسیده و بتوانیم از طریق آن امکانات دسترسی برای مردم را فراهم 
کنیم. سلیمانی ادامه داد: در خصوص بلوار زائر با مشکلاتی مواجه شده ایم که در بند 19 دی داخل روخانه 
در حال بررسی و پیگیری است. وی گفت: در صورتی که این مشکل در داخل رودخانه هم برطرف نشود، 
مسیر جایگزین در قسمت بالادستی تعبیه شده است تا بتواند هر چه سریعتر اجرایی شده و به عنوان یك 
کریدور شمال به جنوب مطرح باشد. شهردار منطقه هشت قم به اجرای پروژه عمرانی تقاطع غیرهمسطح 
و پل پردیسان اشاره کرد و گفت: برای اجرای این پروژه با مشکل تملك مواجه بودیم که مشکل لوپ پل 
برطرف و با مالك هم به توافق رسیدیم که آزادسازی انجام شده و این بخش در اختیار راه و شهرسازی قرار 
گرفت. سلیمانی بیان کرد: آزادسازی مسیر این پروژه بر عهده شهرداری و اجرای آن با راه و شهرسازی 

است که امیدواریم هر چه سریعتر به اتمام برسد.
وی بیان کرد: بخشی از پروژه که نیاز ضروری کار بود تملك شده و مابقی نیز به مرور زمان در حال انجام 

است که نیازمند 80 میلیارد ریال اعتبار می باشیم.
شهردار منطقه هشت قم گفت: در حال حاضر با این تملك های صورت گرفته اجرای مسیر کندرو و 

تندرو و همچنین لوپ پردیسان امکان پذیر است.

نامحـرمانه

خبــر

دادستان قم با تاکید بر اینکه کسانی که 
را  شهروندی  حقوق  و  قانون  خواهند  نمی 
رعایت کنند نباید بگذاریم راحت باشند، گفت: 
و دستور  به حکم  نیازی  در جرائم مشهود 

قضایی نیست.
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، 
مصطفی برزگر گنجی در افتتاحیه همایش 
پنجمین دوره بصیرت استانی ویژه مدیران 
یگان های انتظامی استان قم که در مجتمع 
فرهنگی ولایت برگزار شد، با بیان اینکه من 
بیشتر از اینکه در کنار خانواده باشم در کنار 
زحمات  از  هستم،  استان  انتظامی  مأموران 
شبانه روزی کارکنان فرماندهی انتظامی استان 
قم قدردانی کرد. وی با بالا دانستن جایگاه 
و  ملجاء  را  پلیس  انتظامی،  نیروی  مأموران 

پناهگاه مردم دانست که در مواقع سخت و دشوار پشتیبان 
آن هاست. گنجی بزرگترین توفیق را خدمتگزاری به مردم 
بیان کرد که در روایات به آن تاکید شده و بازکردن گره از 
مشکلات مردم را افتخاری برای خود و دستگاه قضایی و 

همچنین پلیس قم و نیروی انتظامی دانست.
دادستان قم سپس خدمت خوب به مردم را با توسل به 
آیات قرآن کریم، احادیث و روایات تاکید کرد و نتایج تلاش و 

همت تیم امنیتی قم را در سطح عالی ارزیابی کرد.
وی با بیان اینکه ضابط دستگاه قضایی یک مرجع و آن 
انتظامی است، بر لزوم هم پوشانی یگان های انتظامی در 

اجرای مأموریت ها تاکید کرد.
برخورد با بدپوششی وعاملان نزاع

گنجی سپس با اشاره به ضرورت اطلاع رسانی قوی درون 
و برون سازمانی، خواستار برخورد با بدپوششی، عاملان نزاع 

و همچنین هرگونه ناهنجاری های اجتماعی شد. وی خطاب 
به مأموران انتظامی استان، آن ها را مکلف به برخورد با جرائم 
مشهود کرد و با تاکید بر اینکه کسانی که نمی خواهند قانون 
و حقوق شهروندی را رعایت کنند ما نباید بگذاریم راحت 
باشند، تصریح کرد: در جرائم مشهود نیازی به حکم و دستور 
قضایی نیست. دادستان قم با بیان اینکه نور چراغ گردان 
خودروهای انتظامی نور امید در دل مردم ایجاد می کند، 
خواستار حفظ اقتدار و اهتمام نسبت به برخورد با مخلان 

نظم و امنیت عمومی در این استان شد.

فرمانده انتظامی استان قم:
پلیس در برخورد با جرائم باید از اختیارات کافی 

برخوردار باشد
فرمانده انتظامی استان قم نیز در این همایش بی بصیرتی 
را عامل انحراف از مسیر صحیح دانست که بیانگر ضعف بوده 

و به بخش های سالم جامعه آسیب می رساند.
سردارکاظم مجتبایی در این ازهمراهی و 
حمایت های بی دریغ داداستان قم از پلیس 
قم  استان  انتظامی  فرمانده  کرد.  قدردانی 
هدف از برگزاری دوره های بصیرت در ناجا 
را ارتقاء سطح کارآمدی فرماندهان و مدیران 
برشمرد و با اشاره به تشریح مولفه ها و پایه 
های کارآمدی، حصول کارآمدی را در گرو 
توجه به نکات ذیل دانست. وی اختیارات را به 
عنوان اولین مولفه کارآمدی نام برد که لازمه 
توانمندی است و باید یک پلیس و مقام قضایی 

از آن برخوردار باشند. 
سردار مجتبایی با بیان اینکه پلیس در 
برخورد با جرائم باید از اختیارات کافی برخوردار 
باشد، تاکید کرد: اگر مامور انتظامی بالاترین 
بصیرت، قوی ترین و شجاع ترین شخص باشد اما اختیارات 
لازم را نداشته باشد، پلیسی کار آمد نیست. فرمانده انتظامی 
استان قم از اقتدار به عنوان دومین مولفه نام برد و نداشتن 
آن را سبب بازماندن از کارآمدی دانست. سردار مجتبایی 
سومین و مهم ترین مولفه کارآمدی را بصیرت برشمرد و 
تصریح کرد: شخصی که در اجرای مأموریت از اختیار و 
اقتدار برخوردار باشد اما بصیرت نداشته باشد، عملکردش 
به ضرر آن مأموریت و مسئولیت است. وی بی بصیرتی را 
عامل انحراف از مسیر صحیح دانست که بیانگر ضعف است 
و به بخش های سالم جامعه هم آسیب می رساند. فرمانده 
انتظامی استان قم در ادامه با بیان اینکه تیم امنیتی خوبی در 
استان قم حاکم است، دلیل بصیرت خدمتگزاران به مردم قم 
را وجود کریمه اهل بیت )س(، مراجع معظم تقلید و علما در 

این شهر مقدس عنوان کرد.

دادستان گنجی :

قانون شکنان نباید راحت باشند

یک استاد زلزله شناسی کشور اعلام کرد: احتمال وجود 
عاملیت انسانی در وقوع زلزله اخیر جعفریه از نظر فیزیکی 

محال و به کلی منتفی است.
به گزارش اداره کل راه و شهرسازی استان قم، چهارمین 
نشست کارگروه تخصصی زلزله و لغزش لایه های زمین 

استان قم در سالن اجتماعات این اداره کل برگزار شد.
در ابتدای جلسه حسن صبوری سرپرست اداره کل راه و 
شهرسازی استان قم، ضرورت آسیب شناسی زلزله های اخیر 
جعفریه را متذکر شد و خواستار ساز و کاری اجرایی جهت 

کاهش خسارات وارده در صورت وقوع زلزله شد.
1۳۰ زلزله طی ۴8 ساعت

مدیریت  سازمان  مدیرکل  اروجی،  ادامه محسن  در 
بحران استانداری قم طی سخنانی به تعداد زیاد زلزله های 
اخیر منطقه جعفریه اشاره کرد و اظهار داشت: بیش از 
130 زلزله طی 48 ساعت در این منطقه به وقوع پیوست 
که این تعداد چنین محدوده زمانی، بی نظیر است! محمد 

عباسی فرد، رئیس اداره مدیریت بحران و پدافند غیرعامل 
نیز طی سخنانی گفت: این جلسه با رویکرد استفاده از پیش 
نشانگرها در شناسایی و پیش بینی زمین لرزه برای اولین بار 
در کارگروه تخصصی مخاطرات زلزله با گزارشی از تاریخچه 
وضعیت بارندگی و همچنین آب های زیرزمینی در 30 سال 
گذشته استان و منطقه جعفریه با حضور مراجع ذی ربط 
تشکیل شد. در ادامه دکتر زارع از اساتید برجسته زلزله 
شناسی کشور به سوابق زلزله های به وقوع پیوسته در استان 
پرداخت و اظهار داشت: تاکنون دو زلزله با شدت بالا در قم 
به وقوع پیوسته که یکی در آذرماه سال 59 و در منطقه 
سلفچگان و دیگری در سال 86 در منطقه کهک بوده است.

احتمال سرشکن شدن زلزله ی بزرگ
در زلزله های جعفریه وجود دارد

وی به زلزله های اخیر منطقه جعفریه اشاره کرد و توضیح 
داد: بیش از 130 زلزله با بزرگی 1 تا 4 ریشتر در این منطقه 
به وقوع پیوست که به دلیل عمق کم ناحیه گسلی زلزله با 

وجود پایین بودن شدت آن به خوبی احساس شده است.
این کارشناس زلزله در خصوص تعداد زیاد این زلزله ها 
در بازه زمانی کوتاه 48 ساعته گفت: به دلیل ویژگی های 
پلاستیکی لایه های نامقاوم گنبدهای نمکی منطقه، احتمال 
سرشکن شدن زلزله ای با بزرگی بیشتر در قالب این تعداد 
زلزله کم شدت وجود دارد. زارع در خصوص پاره ای شایعات 
که عاملیت انسانی )وقوع انفجار( را در وقوع این زلزله ها 
دخیل دانسته، گفت: هر نوع عاملیت انسانی در وقوع این 

زلزله ها از نظر فیزیکی محال و به کلی منتفی می باشد.
وی در توضیح بیشر در چنین شایعاتی افزود: برای ایجاد 
زلزله های با این گستره وقوع باید در اعماق زمین انفجار ایجاد 
نمود که غیر ممکن است و دیگر اینکه هر نوع انفجار در 

هر سطح و عمقی که انجام شود به خوبی قابل رصد است.
این استاد زلزله شناس کشور در ادامه خواستار توجه 
بیشتر به بحث مقاوم سازی بناها و همچنین جلوگیری از 

ساخت و ساز بر کمربندی گسلی شهر قم شد.

در نشست تخصصی مخاطرات زلزله و لغزش لایه های زمین قم عنوان شد:

احتمال وجود عامل انسانی در زلزله اخیر جعفریه وجود ندارد

رئیس هیئت بازرسی انتخابات استان 
قم گفت: با دقت، صحت و سلامت تمام 
فعالیت های انتخابات پیش رو رصد می شود 
و این اطمینان را به مردم می دهیم که بر 
به  قانون مداری  و  بی طرفی  اصل  اساس 

وظیفه خود عمل می کنیم.
جلسه  در  شنبه  روز  بهشتی  محسن 
هیئت بازرسی بر انتخابات پنجمین دوره 
دوره  و دهمین  رهبری  مجلس خبرگان 
مجلس شورای اسلامی که در فرمانداری قم 
برگزار شد، بیان داشت: تمام ارکان برگزاری 
انتخابات با تعامل سازنده انتخابات خوبی را 
برگزار خواهند کرد تا شاهد حضور پرشور 

مردم در پای صندوق های رأی باشیم.
انتخابات  ایام  در  داشت:  ابراز  وی 
شورونشاط خاصی در کشور به وجود می آید 
و مردم ما نیز افراد باتجربه ای برای رأی دادن 

هستند و این منش را در انتخابات گذشته 
نشان داده اند.

وی گفت: بازرسی و نظارت بر فرآیند 
برگزاری  روز  ثبت نام،  مرحله  از  انتخابات 
انتخابات و جمع بندی آراست و دیگر هدف 
هیئت بازرسی پیشگیری از وقوع هرگونه 
تخلف در فرایند برگزاری انتخابات است و 
اعضای هیئت های بازرسی تجربه خوبی در 

این زمینه دارند.
در  باید  انتخابات  کرد:  تأکید  بهشتی 
با اطمینان  فضایی برگزار شود که مردم 
کامل حضور حداکثری داشته باشند و به 
کاندیدای موردنظر خود رأی دهند و یکی 
از وظیفه های هیئت بازرسی مستندسازی 
نتیجه انتخابات و ارسال آن به هیئت مرکزی 

بازرسی است.
وی گفت: 10 نفر از عوامل هر صندوق 

هیئت های  اعضای  و  هستند  رأی  اخذ 
مربوط  که  مسئله هایی  در  نباید  بازرسی 
به حمایت از کاندیدایی می شود ورود پیدا 
کنند و هرکجا بر اساس وظیفه است حضور 
یابند، نه این که به عنوان یک هوادار وارد گود 

انتخابات شوند.
هر  افزود:  قم  استاندار  عمرانی  معاون 
صندوق انتخابات یک بازرس دارد و هر 20 
صندوق نیز یک سربازرس دارد و امروز با 
آغاز به کار کمیته های بازرسی بخش های 
استان در کوتاه ترین زمان ممکن ترکیب 
گروه های بازرسی مشخص شده و دوره های 

آموزشی نیز برگزار خواهد شد.
بهشتی تأکید کرد: یکی از وظیفه های 
ما هماهنگی و تعامل مثبت و سازنده با 
هیئت اجرایی و هیئت نظارت است و باید 
هدف های مشترک برای برگزاری انتخابات 

پرشور و سالم با حضور حداکثر مردم داشته 
باشیم. رئیس هیئت بازرسی شهرستان قم 
این  با اشاره به این که  نیز در این جلسه 
هیئت کار خود را از پنجم دی ماه جاری 
آغاز کرده است گفت: برنامه ریزی های لازم 
را برای انجام وظیفه هر چه بهتر هیئت های 

بازرسی انجام داده ایم.
کمیته  مسئولان  افزود:  زارع  احمد 
بازرسی انتخابات در بخش های شهرستان 
قم نیز مشخص شده اند و فعالیت خود را 
زیر نظر هیئت بازرسی شهرستان قم انجام 

می دهند.
وی بیان داشت: انتخابات نفس تازه ای 
به ارکان نظام می دمد و امیدواریم در قم 
نیز انتخابات دقیق و پرشوری داشته باشیم 
و هیئت های بازرسی نیز بتوانند به خوبی به 

وظیفه خود عمل کنند.

رئیس هیئت بازرسی انتخابات استان قم:

تمام فعالیت های انتخابات با دقت رصد می شود

معاون شهردارقم با اشاره به اینکه برای 
و  )ع(  علی  امام  کمربندی  تقاطع  پروژه 
عماریاسر 50 میلیارد تومان هزینه برآورد 
شده است، از اتمام این پروژه تا نیمه اول 

سال 95 خبرداد.
به  اشاره  با  قرآن  قاری  علیرضا  دکتر 
اجرای عملیات عمرانی تقاطع کمربندی امام 
علی )ع( و عماریاسر، اظهار داشت: عملیات 
اجرایی تقاطع عماریاسر و بزرگراه امام علی 
)ع( حدود یك ماه است که آغاز شده و در 

حال حاضر مشغول به کار است.
زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری قم با بیان اینکه این پروژه یکی از 
پروژه های مرتبط با رینگ اصلی شهراست، 

افزود: این پروژه در واقع کمربندی امام علی 
به عماریاسر وصل می کند که در  را  )ع( 
امتداد آن هم تقاطع سه سطحه 15 خرداد 

قرار دارد.
جاده  احداث  کرد:  خاطرنشان  وی 
دسترسی کمربندی امام علی )ع( تکمیل 
شده و پیمانکار در حال حاضر در حال آماده 
سازی جاده دسترسی و انحراف مسیر است.

قاری قرآن از شروع عملیات اجرایی پل 
اصلی این پروژه در روزهای آتی خبر داد و 
افزود: عملیات اجرایی این پل که روگذری 
در امتداد بزرگراه امام علی )ع( است از طی 
روزهای آینده آغاز شده و بر اساس برنامه 
ریزی شهرداری تا نیمه اول سال 95 تکمیل 

می شود.
زیربنایی  امور  و  شهرسازی  معاون 
شهرداری قم با اشاره به اینکه در طراحی 
پروژه تقاطع امام علی )ع( و عماریاسر سعی 
شده که حداقل تعارض را با تاسیسات آب، 
گاز و مخابرات داشته باشیم، عنوان کرد: 
این پروژه به گونه ای طراحی شده است که 
معارضات تاسیساتی به ترتیبی رفع شود و 
این پروژه یکی از پروژه هایی خواهد بود که 

کمترین معارض را دارد.
معاون شهردار قم از برآورد 30 میلیارد 
تومانی هزینه های این پروژه خبرداد و گفت: 
این میزان تنها برای ساخت خالص خود 
پروژه است، بخشی تملك داخل محدوده و 

بخشی تملك خارج محدوده داریم که آن هم 
حدود 20 میلیارد تومان هزینه دارد که در 
مجموع پیش بینی این است که این طرح 
حدود 50 میلیارد تومان هزینه داشته باشد.

قاری قرآن با اشاره به اینکه اعتبار این 
پروژه هم از منابع شهری شهرداری تأمین 
می شود، تصریح کرد: محدوده این پروژه در 
رینگ کمربندی بوده و در حوزه استحفاظی 
راه و شهرسازی است اما با توجه به اینکه 
نتیجه آن کاملًا مربوط به داخل شهر و 
شهرداری می شود و با توجه به اینکه دولت 
نمی تواند هزینه های این پروژه را برعهده 
بگیرد شهرداری صددرصد اجرای این پروژه 

را بر عهده گرفته است.

معاون شهردارقم اعلام کرد:

اتمام تقاطع امام علی )ع( و عماریاسر تا نیمه اول سال 95

دیدگاه
مشارکت شهروندان 
در پرداخت عوارض

غیر  عمومی،  ای  موسسه  ها  شهرداری 
دولتی و مستقل است که به موجب ماده 3 
قانون شهرداری ها در شهرها تشکیل می شود 

و عهده دار امور محلی و اداره خدمات به شهروندان و سکنه شهری می باشد. 
با توجه به رویکرد اجتماعی شهرداری ها در سال های اخیر ، روز به روز نقش 
مردم در اداره شهرها به عنوان رکن اصلی یک شهر و یکی از سه ضلع دولت، 
مدیریت شهری و مردم که از حق و حقوقی در شهر برخوردار هستند پر رنگ تر 
شده است. شهرداری ها در چارچوب وظایف خود باید خدماتی را به شهروندان 
ارائه دهند. با این تفاوت که به لحاظ ساختار سازمانی مستقیماً با شهروندان 
در ارتباط هستند و در شهرهایی با شاخصه های کشور ما به علت عدم وجود 
مدیریت واحد شهری، انتظارات از شهرداری به مراتب بیشتر از شهرهای دیگر 
کشورهاست. چرا که در شهر های ایران، شهروندان اکثر نیازها و مطالبات خود 
را که حتی بعضاً به شهرداری ارتباطی ندارد از طریق همین نهاد دنبال می 
کنند و شهرداری را ملزم به اجابت تمام نیازهای خود می دانند. مسلماً پاسخ 
به تمامی این انتظارات پشتوانه مالی قوی را می طلبد تا بتوان رضایت نسبی 
شهروندان را حاصل کرد. این در حالی است که شهرداریها نهادهایی هستند 
عمومی که بودجه آنها مستقیماً از طریق ارائه خدمات به شهروندان حاصل 
می شود و سهمی از اعتبارات دولتی نمی برند. به عبارتی شهرداریها بودجه 
خود را از ردیفهای درآمدی با نام عوارض )عوارض عبارت ازمبلغ یا مبالغی 
است که مستند به قوانین جاری، نوع و میزان آن تعیین و به تصویب مرجع 
قانونی می رسد و سپس به عموم مردم آگاهی داده می شود( که قانون تعیین 
کرده و در کدهای مختلفی که طی بررسی  و اقدامات کارشناسی و بر اساس 
قوانین مجلس شورای اسلامی ، مصوبات هیات وزیران، شورای اسلامی شهر 
تعیین شده که با اطلاع رسانی جنبه قانونی پیدا می کند و نسبت به دریافت 
آن اقدام می گردد. از طرفی بهبود خدمات رسانی و ارتقای سطح کیفیت 
زندگی شهری مناسب در زمینه های مختلف، مانند تجهیز و توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی، جمع آوری زباله ها و نظافت معابر، توسعه فضاهای سبز، 
رسیدگی به کیفیت معابر و توسعه و ایمن سازی آن ها و ده ها مورد دیگر 
از جمله نیازهای ضروری شهروندان برای ادامه زندگی در شهرهاست. لذا 
یکی از دغدغه های مدیریت شهری، تامین منابع درآمدی با پرداخت به موقع 
عوارض از سوی شهروندان و گسترش این فرهنگ در میان آنان می  باشد. 
درسالهای اخیرعدم تمایل شهروندان به پرداخت عوارضات قانونی )در مواردی 
هم که این وجوه پرداخت می گردد، عمدتا در زمان مراجعه به شهرداری به 
خصوص در هنگام بعضی از اقدامات شهرسازی از جمله نقل وانتقال منزل 
و... است(، از عوامل اساسی در فقدان شکل گیری کامل درآمدهای شهرداری 
ها وبه تبع آن ارائه خدامات بیشتر می باشد. پرداختن و یا نپرداختن عوارض 
یک رفتار و یک کنش اجتماعی است که متاثر از عوامل و شرایط اجتماعی و 
فرهنگی جامعه است ؛ و در خصوص تبعات و پیامدهای ناشی از عدم پرداخت 
به موقع عوارض طبق بند )و( ماده ی 46 قانون مالیات برارزش پیش بینی 
هایی نموده است. با این توضیح از اصلی ترین عوامل موثر که باعث شده 
بستر و فضای لازم برای دریافت مالیات و عوارض واقعی در شهر های بزرگ 
فراهم نشود عدم اطلاع رسانی به موقع، صحیح و فرهنگ سازی در زمینه 
کاربرد مبالغ عوارض باشد. در همین راستا نقش اطلاع رسانی و آگاهی بخشی 
به شهروندان از ضرورت های غیر قابل انکار برای تحقق درآمدهای شهرداری 
خصوصا عوارض شهری و بهای خدمات شهری از اساسی ترین منابع تامین 
درآمدهای شهرداری ها که به عنوان یک نهاد محلی هستند می باشد. تبلیغات 
محیطی شهری که به لحاظ جذب مخاطب و هزینه ای در مقایسه با رسانه های 
تصویری دیگر مقرون به صرفه می باشد، در فرهنگ سازی و آموزش بیشتر 
شهروندان در ارتباط با نقش آن ها در توسعه و آبادانی شهر بسیار مهم است 
که باید در دستور کار شهرداری ها قرار گیرد. البته پرداخت جوایز خوش 
حسابی و دیگر مشوق ها مانند تخفیفات اعمال شده توسط شورای اسلامی 
شهر که با پیشنهاد شهرداری به مناسبتهای مختلف نیز برخی از اقداماتی 
بوده که در راستای تشویق و ترغیب پرداخت عوارض توسط شهروندان انجام 
شده است. لازم به ذکر است که عوارض نوسازی، کسب وپیشه وپسماند از 
عوارض پایدارشهری می باشند که طی فیش جداگانه ای چاپ وبه درب منازل 

شهروندان تحویل ومی بایست تا پایان هر سال پرداخت شود.
* قائم مقام ومعاون شهرسازی ونوسازی منطقه پنج قم

شهردار منطقه یك قم  خبرداد:

افتتاح خیابان بیگدلی تا دهه فجر 
شهردار منطقه یك قم از افتتاح و بهره برداری از خیابان بیگدلی تا دهه 

فجر امسال خبر داد. 

 مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر افزود : در راستای خدمت رسانی 
به شهروندان و با هدف تسهیل در عبور و مرور شهری و صرفه جویی در 
هزینه های جانبی و سوخت ، احداث این خیابان در دستور کار منطقه قرار 

گرفته است.
اصفهانیان مقدم افزود: تاکنون بیش از 3000 متر مکعب از این محل 
خاکبرداری انجام شده و هم اکنون حدود 3400 متر مکعب از خیابان 

زیرسازی شده است .  
وی از جدول گذاری 600 متری این پروژه که با دو نوع کانیو و نهر می 
باشد خبر داد و افزود : جهت ایمنی عابرین پیاده و شهروندان  ، در هر طرف 

از خیابان 3 متر پیاده رو پیش بینی گردیده است .
شهردار منطقه یك عنوان داشت : با تامین آسفالت  مورد نیاز پروژه تا دهه 

فجر امسال این خیابان افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید . 
وی افزود: در این طرح بیش از 5000 متر مربع آسفالت مورد استفاده 
قرار میگیرد و حدود 6 میلیارد ریال برای اجرای این پروژه پیش بینی گردیده 
است. شهردار منطقه ادامه داد:  این خیابان بلوار عمار یاسر را به خیابان پیام 
نور متصل می نماید و هم اکنون بیش از 50 درصد پیشرفت فیزیکی داشته 

است . 

شهردار منطقه پنج قم :

توسعه و تعریض معابرجمکران 
همکاری اهالی را می طلبد 

شهردار منطقه پنج قم همکاری اهالی منطقه  جمکران را لازمه حل 
مشکلات موجود در این منطقه دانست. 

احمد ترکمن با بیان اینکه جمکران در سنوات گذشته بافت روستایی 
داشته است، گفت: در حال حاضر با توجه به برنامه ریزی های صورت گرفته، 
هرآنچه در توان باشد انجام خواهیم داد و با همکاری اهالی می توان مشکلات 

این منطقه را حل کرد.
وی با اشاره به ساماندهی منطقه شادقلی خان خاطرنشان کرد: با همکاری 
اهالی این منطقه به رفع مشکلات پرداخته ایم و در حال حاضر وضعیت 
خوب و در خور شانی دارد و اگر اهالی جمکران نیز عقب نشینی های لازم 
را برای توسعه و تعریض معابر انجام دهند، این منطقه وضعیت رو به سامانی 

پیدا خواهد کرد.
ترکمن ادامه داد: در حال حاضر مشکل برق جمکران حل شده و در برنامه 

امسال قرار است در جهت بهبود زیرساخت ها تلاش کنیم.
شهردار منطقه پنج قم در خصوص شهرك صاحب الزمان در جمکران 
تصریح کرد: شهرك صاحب الزمان خارج از محدوده خدماتی است ولی 
مردم در آن قسمت نیاز به خدمات دارند که زباله های آنها جمع آوری 
می شود و بعد از رایزنی توانستیم اعتبارات خوبی برای این شهرك جذب 

نمائیم.
وی گفت: تمام کوچه های این شهرك آسفالت و جدولگذاری شده و اگر 
شرکت های حفار هم کارهای تاسیساتی را انجام دهند مشکلات بر طرف 

خواهد شد.

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

به اطلاع کلیه اشخاص 
حقوقی و حقیقی موضوع بند)الف( و )ب( 

ماده 95 قانون مالیات های مستقیم می رساند ، 
مهلت ارسال الکترونیکی فهرست معاملات فصل 
پاییز 9۴ از طریق سامانه WWW.TAX.gov.ir و 

یا به صورت لوح فشرده )CD( حداکثر 
تا پایان دی ماه سال جاری می باشد.

رضا رحیمی *

اخبار


